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 گفته می شود در بحبوحه جنگ جهانی 
دوم کــه انتظــار می رفــت تهدیدهــای 
جانی، کمبود مواد غذایی، از دست دادن نزدیکان 
و... باعث افزایش آمار خودکشــی شود، چنین 
اتفاقی رخ نداد. در عوض پس از جنگ جهانی، 
این آمــار به خصــوص در کشــورهایی کــه بازنده 
جنــگ شــناخته می شــدند، فزونــی یافــت. 
جامعه شناســان علت را در حس همبستگی و 
امیــد بــه پیــروزی جســته اند و بــه ایــن نتیجــه 
رســیده اند که پس از جنگ، خبــری از آن هدف 
مشــترکی کــه یــک جامعــه متحــد بــه دنبالش 
بودنــد، نبــود و افــراد تــازه دریافته بودنــد که چه 
ســر  پشــت  را  ســختی هایی 
گذاشــته اند. این چنیــن بــود کــه 
کسانی که توانسته بودند از آتش 
جنگــی جهانی جان ســالم بــه در 
ببرند، خود پایان زندگی شان را رقم 

زدند.

 منظور اینکــه »امید« در 
عین حــال کــه شــکننده 
است، بسیار قدرتمند نیز هست. 
آن قدر قدرتمند که می تواند شما را 
در زمانه جنگ سر پا نگه دارد و آن قدر شکننده 
کــه می تواند در زمانه صلح به ســادگی از دســت 
برود. وقتی مدیر استارتاپ استودیوی »سلام« 
که در این شــماره کارنگ با او گفت و گو کرده ایم، 
می گویــد متخصصان سیســتان و بلوچســتان 
دغدغــه ماندن و ســاختن دارنــد و اگر برایشــان 
زیرساخت فراهم شود، می توانند با درک درست 
نیازهــای جامعــه بــه ایــن اســتان و اســتان های 

هم جــوار کمــک کننــد، قــدرت امیــد را درک 
می کنیــم. کتایــون ســپهری هــم چنــدی پیــش 
تعریف می کرد در یک رویداد استارتاپ ویکند در 
زاهدان با چنان ایده های درخشانی مواجه شده 
که پیش بینی نمی کرده و همان جا توانسته برای 

چند ایده سرمایه گذار نیز جذب کند. 

بررســی  یــک  باشــد  لازم  شــاید   
جامعه شناسانه صورت گیرد تا ببینیم 
چه عواملی می تواند افراد را آن قدر پایبند شهر و 
دیار خود کند که با وجود تمام سختی ها و بعضاً 
محروم بــودن از برخــی نیازهــای اولیــه، هچنان 
بمانند و بســازند. آیا این اتفاق به واسطه بحران 
مشترکی است که مردم این استان سال هاست 
در کنار یکدیگــر آن را تجربــه کرده انــد و امید به 

برون رفت از این بحران دارند؟ 

 همان قــدر که شــنیدن ایــن خبرهــا از 
ســوی فعــالان حــوزه نــوآوری مــن را 
امیــدوار می کنــد، باعث دلهــره و نگرانــی ام نیز 
می شــود. با خود فکر می کنم آیا ممکن اســت 
پیــش از آنکه بحــران این اســتان پایــان پذیرد، 
بی توجهی به ظرفیت هــا و ذهن های خلاق، نور 
امید را در دل این افــراد خاموش کند و آنها هم 
با دســت های بالابرده به نشانه تسلیم در برابر 
شرایط غیر قابل تغییر، از دیار خود دل بکنند و 
عازم شهرها یا کشورهای دیگر شوند؟ امیدوارم 
چنین نشود و امیدوارم سیستان و بلوچستان 
به نمونه ای اســتثنایی از تأثیر امیــد و پایمردی 
تبدیــل شــود؛ امیــدی شــکننده دارم و در عین 

حال قدرتمند.

INTROسرآغاز

آیاسیستانوبلوچستانمیتواند
بهنمونهایاستثناییازتأثیرامیدوپایمردیتبدیلشود؟

در میانه امید و ناامیدی

عضوهیئتمدیرهآیتولدرجشنوارهشیخبهاییمطرحکرد

 رگولاتوری استارتاپ ها را
به چشم رقیب می بیند

شــاهین شــاهمیر، عضو هیئت مدیره هلدینگ کیــان افق 
هیربــد در نشســت تخصصــی اســتراتژی و چالش هــای 
رشد کســب وکارها که در خلال هفدهمین جشــنواره ملی 
فن آفرینی شــیخ  بهایــی برگــزار شــد، گفت: »اکوسیســتم 
استارتاپی کشور طی چهار ســال اخیر، نقاط روشن اندکی 
را در کارنامــه خــود داشــته و در ایــن بین نهــاد رگولاتــوری با 
تصمیم های غیر قابل پیش بینی خود، بیشترین لطمه را به 

کسب وکارهای نوپا وارد کرده است.«
شــاهمیر افــزود: »پذیــرش یــک اســتارتاپ به عنــوان یــک 
کســب وکار نوپــا، دو ســوی متفــاوت دارد کــه هــم از منظــر 
درون ســازمانی و هــم از نظــر نهــاد رگولاتــوری قابل بررســی 
اســت. موضــوع ایــن اســت کــه متأســفانه پذیــرش یــک 
اســتارتاپ به عنــوان یک کســب وکار نوپــا و تفاوت هــای آن 
با یک کســب وکار کوچک، متوســط یا بــزرگ از منظر نهاد 
قانون گذار مورد توجه قرار نمی گیرد. در واقع نهاد رگولاتوری 
همان نگاه و برخوردی را که با یک کسب وکار متوسط یا بزرگ 
دارد، با یک استارتاپ که هنوز در مراحل اولیه رشد و کشف 
کاربر و کشــف محصول اســت، داشــته اســت. بــرای مثال 
در حوزه بیمه، دریافت مجوز از رگولاتــوری اولین مانع برای 
استارتاپ هاست، اما آیا نهاد قانون گذار در این مسیر امکان 
شکست یا عقب گرد را در مراحل اولیه رشد یک استارتاپ 
مد نظر قرار می دهد؟« به اعتقاد او، متأســفانه امروزه نهاد 
قانون گذار، استارتاپ ها را به عنوان یک رقیب بالقوه می بیند 
و در شــرایطی که نهادهای دولتی با پشتوانه های مالی قوی 
فعالیت می کنند، یک استارتاپ باید در تک تک مراحل رشد 
خود در مقابل رانت های اطلاعاتی، رســانه ای و... تاب آوری 
داشته باشد. شــاهمیر ضمن انتقاد از عدم حمایت دولت 
از کسب وکارهای نوپا گفت: »چرا باید نهادهای حاکمیتی 
تبلیغات گســترده ای بــرای ارائه یک ســرویس یــا محصول 
انجام دهند، در حالی که این با ماهیت قانون گذار در تعارض 
اســت و حتی نمونه باکیفیــت این خدمت پیش تر توســط 

اکوسیستم استارتاپی توسعه پیدا کرده است.«
عضو هیئت مدیــره هلدینگ کیــان افــق هیربد با اشــاره به 
اجــرای سرویســی بــا عنــوان پــردازش در مجموعــه تحــت 
مدیریت خود گفــت: »وجود خطــا در ثبت تخلف توســط 
دوربین هــای پلاک خوان به اســتفاده از اپراتورهای انســانی 
برای تضمین دقت پلاک خوانی خودروهای متخلف منجر 
شد و ما در سال ۱۳۹۸ پیشنهاد جمع سپاری این پروژه را در 

بین عامه مردم مطرح کردیم که با تأیید سازمان های مربوطه 
این پلتفرم در کنار اپراتور سنتی جمع سپاری شد.«

وی به اجرای این پروژه با تکیه بر توان مردمی و با یک ششم 
هزینه اجرای سازمانی اشاره کرد و گفت: »این طرح در کمتر 
از ۴0 روز )به جای شش ماه( با دقت نزدیک به ۱00درصدی 
به پایان رسید و برای بیش از ۲۶ هزار نفر شغل ایجاد شد که 
عموماً این اپراتورها از بین افراد معلول، کم توان و سرپرست 
خانوار به منبع درآمد رســیده بودند.« عضــو هیئت مدیره 
هلدینگ کیان افق هیربد ضمن ابراز تأسف از سرنوشت این 
طرح کارآفرینی بیان کرد: »پروژه ای کــه لایق دریافت جایزه 
سال کارآفرینی از ریاست جمهوری بود، به دلیل کج سلیقگی 
مدیران وقت مورد حمایت قرار نگرفت.« شاهمیر با اشاره به 
چالش های استارتاپ ها با رگولاتوری گفت: »هلدینگ کیان 
در طول فعالیت خود حدود ۲۶ خدمت متفاوت ارائه داده، 
اما اکنون با توجه به تجارب گذشــته، ســعی داریــم در ارائه 
خدمات تا آنجا کــه می توانیم کمترین اصطــکاک را با نهاد 

رگولاتوری به عنوان نهاد ناظر داشته باشیم.«
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ترکیبهیئتنمایندگاناتاقتهرانبایککرسیخالینهاییشد

 حضور فعالان آی تی و بانکی در هیئت نمایندگان
وزارت صمت در نامه ای خطاب به مسعود خوانساری، 
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران، 
اسامی ۱۵ نماینده هیئت نمایندگان اتاق تهران را اعلام 

کرد.
پیش از این چهــار نماینــده از پنج نماینــده دیگر دولت 
توسط وزارت جهاد کشاورزی اعلام شده بودند و بعد از 
تکمیل فهرســت هیئت نمایندگان اتاق تهران بناســت 
که اولین جلسه این هیئت سه شنبه دوم خردادماه با ۱۹ 

نماینده دولت برگزار شود.
هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران شامل ۶0 نماینده 
است که ۴0 نماینده آن از بخش خصوصی و ۲0 نماینده 

آن از طرف دولت انتخاب می شود.

در میــان اســامی برگزیــدگان انتخابــات اتاق تهــران نام 
چنــد فعــال صنــف فنــاوری اطلاعــات از جمله شــهاب 
جوانمــردی، فرزیــن فردیس و افشــین کلاهی به چشــم 
می خورد. گفتنی اســت که این انتخابات بــا یک تأخیر 
۱0روزه برگزار شــد کــه دبیر انجمــن نظارت بــر انتخابات 
در مصاحبــه ای دلیــل این تأخیــر را کثــرت اعتراض ها و 
مستندات ابرازی نامزدهای انتخاباتی و ضرورت بررسی 
دقیق آنها برای حفظ حقوق داوطلبــان عنوان کرد. بعد 
از برگــزاری دهمیــن دوره انتخابــات اتاق هــای بازرگانــی 
سراســر کشــور در اســفندماه ســال گذشــته انتخابــات 
هیئت رئیســه اتاق هــای بازرگانــی سراســر کشــور برگزار 

می شود.

المیراحسینی
سردبیر

elmirahosseini
@gmail.com
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دعوت برای مشارکت
در الکامپ

رئیــس ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای 
کشــور، از اعضــای ایــن مجموعــه بــرای 
مشارکت در رویداد الکامپ دعوت کرد.

 تغییر مدیرعامل رایتل
حســین ملازاده دانش آموخته 
بســیج  عضــو  و  شــریف  دانشــگاه 
دانشــجویی ایــن دانشــگاه بــه  عنــوان 
مدیرعامــل جدیــد اپراتــور ســوم، رایتــل 
جایگزیــن یاســر رضاخواه شــد. ملازاده 
پیش تر دبیر ســتاد اقتصــاد دیجیتال و 

هوشمندسازی معاونت علمی بود.

تعطیلی پلتفرم پروفایل
ایرانــی  اجتماعــی  شــبکه 
»پروفایــل« به فعالیــت خود پایــان داد. 
ایــن شــبکه اجتماعــی کارکردی مشــابه 

لینکدین داشت.

جرم انگاری ترویج برهنگی
در پیش نویــس قانــون جدیــد 
عفــاف و حجاب کــه تــازه انتشــار یافته، 
ترویــج برهنگی در فضــای مجــازی جرم 

انگاری شده است.

»رضــا قربانــی«، مدیــر انتشــارات »راه پرداخــت« در 
ششــمین روز از ســی وچهارمین نمایشــگاه تخصصــی 
بین المللــی کتــاب دربــاره آینده صنعت نشــر در ســایه 
اقتصاد دیجیتال سخنرانی کرد. بر اساس گفته های او، 
بســیاری از افراد بر این باورند که صنعت چاپ در عصر 
فناوری های نوین رو به سقوط است و با گسترش فناوری 
نمی توان آینــده ای برای این صنعت متصــور بود. اینکه 
»آیا کتاب آینده ای دارد؟«، »ســرانجام کتاب چاپی چه 
خواهد بــود؟«، »آیا کتــاب چاپــی در دنیای امــروز مهم 
است؟« و »در آینده کتاب ها چه شکلی به خود خواهند 
گرفت؟« از عمده ترین دغدغه های ناشران چاپ در چند 
سال اخیر و از جمله پرتکرارترین ســؤالات مردم در این  

خصوص در فضاهای اجتماعی بوده است.
به گفته قربانی، در ســال های گذشــته بســیاری از افراد 
صنعت چاپ را صنعتی رو به خط پایــان می دیدند و بر 
این گمان بودند که در عصر فناوری شــیوه ســنتی چاپ 
زنده نخواهــد ماند. او می گوید: »گرچــه تأثیر فناوری بر 
صنعت نشر غیرقابل انکار است اما ۸0 درصد کتاب های 
فروخته شده در سال های اخیر از دسته کتاب های چاپی 

بوده اند نه فایل صوتی یا نسخه دیجیتال.«
قربانی می گوید بر اســاس آمارهای ارائه شــده، از هر ۱0 
کتابی که به فروش می رســد ۹ نســخه چاپی و فقط یک 
نسخه آن دیجیتال است. این تعریف ممکن است برای 

برخی نشانگر آینده دار بودن کتاب دیجیتال باشد، اما 
واقعیت این است که ســهم کتاب دیجیتال در برهه ای 
از زمان به ۶۵ و ۵0 درصد هم رســیده، اما به مرور ســهم 
این مدل از کتاب از ســبد خریدها کم شــد و امروز به ۱0 

درصد کاهش یافته است.
مدیــر انتشــارات راه پرداخــت اضافه کــرد کــه نباید این 
بازگشت تمایل ها به کتاب های چاپی را به قداست کاغذ 
و بی اهمیت بودن نسخه های دیجیتال تعمیم دهیم، در 
نظر داشته باشیم که کاغذ هم نوعی فناوری است که به 
برق نیازی ندارد و هرآنچه بر آن ثبت می شــود همیشــه 

ثابت خواهد ماند.
او معتقد است صنعت نشــر در هر دو بخش دیجیتال 
و چاپی آینده خواهد داشت، اما لازم است از اغراق های  

حذف شدن کتاب های چاپی هم عبور کنیم.
قربانی با اشــاره به اهمیــت کتاب در دنیای امــروز ادامه 
داد: »چند سالی است که کتاب به محصولات رسانه ای 
ماننــد روزنامه، تلویزیــون، مجله، فیلم و… اضافه شــده 
اســت. هــدف از تولیــد کتــاب در ســاختار رســانه ای بــه 
چهار موضوع  آموزش، اطلاع رســانی، انتقال فرهنگ و 

سرگرمی سازی دلالت دارد.«
او با اشــاره به مدل ساده شــده نظــام رســانه توضیح داد 
که به  طــور کلی نظام رســانه بــه موضوعاتــی مانند نظام 
اقتصــادی، اجتماعــی، سیاســی، فرهنگــی و نیز ســواد 

رسانه ای و رسانه های بیگانه منشعب می شود و اهدافی 
مثل به دست آوردن بازار، مسئولیت اجتماعی و فعالیت 
حرفه ای را به شــکل خصوصــی، عمومی و دولتــی در بر 

می گیرد.
قربانی گسترش فناوری را با به انزوا کشیده شدن شیوه 
تولید ســنتی چاپ در تضــاد نمی داند. او درباره مســیر 
پیــش  رو و چشــم انداز آن پیش بینی می کنــد: »فناوری 
نحوه فــروش، توزیــع و شــیوه های تولید محتــوا را تحت 
تأثیر قرار خواهــد داد؛ مدل های جدیدی از کســب وکار 
وارد صنعت نشر می شــود و ارزش پیشــنهادی، مسیر 

ارتباط با مشتری و نوع مخاطبان تغییر می کند.«
انتشــارات تخصصــی راه پرداخــت بــا کتاب هــای حوزه 
فناوری مالی با موضوعات ارزهای دیجیتال و بلاکچین، 
هوش مصنوعی، علوم داده، نوآوری، اقتصاد دیجیتال، 
حقــوق، امنیــت، فین تــک و زیرشــاخه های آن یکــی از 
ناشرانی بود که در سی وچهارمین نمایشگاه تخصصی 
بین المللی کتاب حضور داشت. این نشر در نمایشگاه 
کتــاب، آخریــن کتاب هــای چــاپ شــده خــود را ازجمله 
»کســب وکار نویــن مشــاوره«، »حکمرانــی دیجیتال«، 
»چــاپ آخــر قانــون بی قانونــی«، »آینــده در اشــتراک 
است«، »راهنمای تصویری فریلنسری«، »زیکونومی«، 
»فریلنســر شــش رقمی«، »بزونومیکــس«، »مبانــی 

متاورس« و… ارائه کرد.

مدیرانتشاراتراهپرداخت
دربارهآیندهصنعتنشر
درعصراقتصاددیجیتال:

پایان ناپذیری 
عصر 

کتاب های 
 کاغذی

مدیرعاملشرکتملیانفورماتیکمطرحکرد:

 میزان کارمزد در شبکه بانکی
در مقایسه با سایر بازارها بسیار ناچیز است

علــی عبداللهــی، مدیرعامل شــرکت ملــی انفورماتیک در 
مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت خدمات انفورماتیک 
با تأکید بر ضرورت اصلاح نظام کارمزد در صنعت بانکداری 
و پرداخــت الکترونیکــی گفــت: »در صــورت عــدم تغییر و 
اصلاح نظــام کارمــزدی فعلی، ســرمایه گذاری برای توســعه 
زیرســاخت های فنی و امنیتی این صنعت بــا بحران جدی 

مواجه خواهد شد.«
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی انفورماتیک، عبداللهی 
با بیان مقایسه ای از نرخ کارمزد در بازارهای رقیب از جمله 
بازار سرمایه با میزان کارمزد در شبکه بانکی، اظهار داشت: 
»بر اساس نظام کارمزد فعلی، به ازای هر تراکنش خرید یک 
میلیون تومانی در شبکه بانکی حداکثر ۲۷۵ تومان کارمزد 

اخــذ می شــود و ایــن در حالی اســت که بــه عنوان مثــال در 
بازار سرمایه برای یک تراکنش یک میلیون تومانی خرید یا 
فروش بدون احتساب مالیات در مجموع بالغ بر ۷۴۲۴ تومان 
کارمزد از فروشنده و خریدار اخذ می شود و این یعنی به طور 
متوسط هر تراکنش در این بازار بیش از ۳0 برابر شبکه بانکی 

کارمزد می سازد.«
عبداللهــی کــه بــه عنــوان ریاســت مجمــع عمومــی عادی 
ســالیانه شــرکت خدمــات انفورماتیک ســخن می گفت با 
بیان اینکه در صورت عردم تغییر نظام کارمزدی در شــبکه 
بانکی سرمایه گذاری های لازم و ضروری در توسعه بانکداری 
دیجیتال و تأمین امنیت سایبری این حوزه با بحران جدی 
مواجه خواهد بود، افزود: »بررسی ها نشان می دهد حجم 

و میزان ســرمایه گذاری ذینفعان مختلف از جمله بانک ها 
و شــرکت های پرداخت و غیره برای توسعه زیرساخت های 
فنــی شــبکه بانکــی در ســال های اخیــر بیــش از ۴0 درصد 
کاهش یافته و این امر در صورت عدم پیش بینی راهکارهای 
مناســب، در آینده به طور حتم به یک چالش جدی مبدل 

خواهد شد.«
گفتنی اســت مجمع عمومــی عــادی ســالیانه و فوق العاده 
شــرکت خدمات انفورماتیک، به ریاســت علی عبداللهی، 
مدیرعامل شــرکت ملــی انفورماتیــک و با حضــور اکثریت 
ســهامداران حقیقی و حقوقی برگزار شد و ضمن تصویب 
صورت های مالی، مقرر شد ۶0 درصد سود شرکت به عنوان 

سود سهامداران تقسیم شود.
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مرکز تولید و نوآوری شرکت تسکا افتتاح شد و به بهره برداری 
رسید. احداث این مرکز در اواخر سال ۱۳۹۹ آغاز شده بود و 
حالا بعد از دو سال مراسم افتتاحیه آن با حضور مدیرعامل 
منطقه ویژه اقتصــادی پیام برگــزار و ایــن مرکــز وارد مرحله 

بهره برداری شد.
تسکا یکی از شرکت های  ارائه دهنده راهکارهای نوین فناوری 
اطلاعات و پرداخت الکترونیکی اســت که در سال ۱۳۹۹ از 
احداث یک مرکز تولید و نوآوری خبر داد. بعد از دو ســال و 
طی کردن مراحل ساخت، اکبر قنبرپور، مدیرعامل منطقه 
ویژه اقتصادی پیام در روز ۲۵ اردیبهشــت ۱۴0۲ از این مرکز 
بازدید کرد و در جریان آماده ســازی مرکز نوآوری تسکا برای 
بهره برداری قرار گرفت. در حاشیه این بازدید، فرزاد مقدم، 
بنیان گذار مرکز تولید و نوآوری تســکا و مدیرعامل شــرکت 
تســکا در گفت وگو با »راه پرداخــت« اظهار کرد: »شــرکت 
تســکا، مجموعه ای خلاق و دانش محور است که در زمینه 
تولید و مونتاژ تجهیزات زیرساخت سیستم های اطلاعاتی 
شامل منابع ذخیره ســازی، پردازشــی، زیرساخت شبکه و 
امنیت اطلاعات فعالیت می کند. هدف اصلی این شرکت 
مشــاوره، طراحــی، تأمیــن، اجــرا و پشــتیبانی زیرســاخت 

سیستم های اطلاعاتی و مراکز داده به متقاضیان است.«
او با بیان اینکه مجموعه تسکا در ســال ۱۳۹0 با هدف ارائه 
خدمات پیشــرفته بــه مجموعه های بــا مقیاس متوســط و 
بزرگ  وارد بازار شــد، در ادامه می گوید: »تســکا تلاش کرده 
خلاء دانش کافــی، نگرش و انتخاب نادرســت در خصوص 
تأمین تجهیزات مناسب و مرتبط با فعالیت کسب وکارها 

و ســازمان ها را از طریق مشــاوره به مجموعه هــا در انتخاب 
درست تجهیزات رفع کند. با راه اندازی مرکز نوآوری تسکا، 
علاوه بر توسعه فعالیت های تسکا در زمینه تولید و مونتاژ 
بخشی از تجهیزات مورد نیاز کســب وکارها، قصد داریم تا 
با انتقال مرکز داده هوشــمند تســکا به مرکز نوآوری تسکا 
سرویس های خاص به صنایع حســاس ارائه دهیم. از یک 
سال گذشته، ارائه این سرویس ها آغاز و با اقبال خوبی هم 

مواجه شده است.«
بنیان گذار مرکز تولید و نوآوری تسکا، نگاه مجموعه به این 
مرکز را آموزش محور می دانــد و در این باره توضیح می دهد: 
»در راســتای این هدف قصد داریم از پتانسیل های شرکای 
خارجی خود استفاده کنیم و در این مرکز به نیروهای بومی 

منطقه آموزش دهیم.«
او درباره تســکا از ابتدا تا به امروز نیــز توضیحاتی می دهد و 
می گوید: »مجموعه تســکا در ســال ۱۳۹0 بــا دو نفر نیروی 
انســانی فعالیت خــود را آغــاز کــرد و در حال حاضــر تعداد 
ســرمایه انســانی تســکا ۳۵ نفــر اســت کــه در ایــن زمینــه 
ســعی داریم با راه انــدازی فازهای آتــی مرکز نوآوری تســکا، 
از طریق انتقال دانش، نیروهای متخصص را افزایش داده 
و حفــظ کنیم.« مقــدم در ادامــه یکی از چالش های تســکا 
را مگامجوزهــا بیــان می کنــد کــه بــه اعتقــاد او این مســئله 
دست وپای مجموعه تسکا و ســایر فعالان را برای خلاقیت 
و توســعه فعالیت ها می بنــدد و دربــاره ســایر چالش ها نیز 
می گویــد: »از ســوی دیگــر، بانک مرکــزی، گمــرکات، وزارت 
صمت و...، سازمان هایی هستند که بیشترین چالش برای 

پیشبرد امور تأمین و توسعه مجموعه را با آنها داریم. علاوه 
بر این، نگهداشت نیروی انســانی نیز چالشی بنیادی، هم 
برای ما و هم برای سایر فعالان و شرکت هاست و این موضوع 
در مواردی ممکن اســت بــه نابودی یکســری صنایع منجر 
شود. چالش نگهداشت نیروی انســانی، فشار زیادی برای 
مدیران مجموعه از نظــر منابع انســانی و افزایش هزینه ها 

ایجاد می کند.«
مدیرعامل تسکا میزان اعتبار هزینه شده در پروژه احداث و 
راه اندازی مرکز نوآوری تسکا را چه به لحاظ زیرساخت فنی 
و چه به لحاظ ســاختاری مجموعــه تا به امروز معــادل ۳۵0 
میلیارد اعلام می کند و درباره بازدید امروز مدیرعامل منطقه 
ویژه اقتصــادی پیام توضیح می دهــد: »امروز مرکــز تولید و 
نوآوری تسکا افتتاح و فعالیت این مرکز آغاز شد. در فاز اول 
بهره برداری مرکز تولید و نوآوری تســکا، خط تولید و مونتاژ 
در این مرکــز راه اندازی می شــود و کلیه نیازهــای تجهیزاتی 
ســازمان ها در رده های بــزرگ و متوســط، در ایــن مرکز قابل  

ارائه است.«
او ادامه می دهد: »در فاز دوم بهره برداری از مرکز نوآوری که 
در حــال حاضر در حال اتصــال فیبر نوری آن هســتیم، کل 
مرکز داده هوشمند تسکا به مرکز تولید و نوآوری انتقال داده 
خواهد شد. در فاز ســوم نیز بحث آموزش به نیروها را آغاز 
خواهیم کرد؛ بنابراین با پیاده ســازی این ســه  فاز، راه اندازی 
مرکز نوآوری برای امسال برنامه ریزی  شده که در این مسیر، 
تلاش شده از بهترین فناوری ها برای تجهیزات و از به روزترین 

ابزارها و امکانات آموزشی استفاده شود.«

انتقالمرکزدادههوشمندبهمرکزنوآوریتسکادرسال۱۴۰۲

استفاده از پتانسیل شرکای خارجی

همکاریداتینبا
دانشگاهشریف

برگزاری چهارمین 
دوره کدناک

چهارمیــن دوره مســابقه برنامه نویســی 
کدنــاک بــا حمایت داتیــن روز جمعه ۲۹ 
اردیبهشــت ماه در دانشــکده ریاضــی 

دانشگاه صنعتی شریف برگزار شد.
کدناک یک رویداد برنامه نویســی اســت 
که هرســاله توســط ورودی های دانشکده 
علــوم ریاضــی دانشــگاه شــریف برگــزار 
می شود و داتین به عنوان حامی چهارمین 
دوره این مســابقه حضور داشت و همراه 
دانشجویان بود. هدف از برگزاری مسابقه 
برنامه نویسی کدناک، افزایش مهارت های 
برنامه نویسی، کار تیمی و هنر حل مسئله 
شــرکت کنندگان بــود و در ســه بخــش 
الگوریتمی، آموزشی و استراتژیک برگزار 

شد.
آرمان ســاجدی نژاد، مدیر توانمندسازی 
داتین که به عنوان سخنران در این رویداد 
دانشــجویی حضور داشت، در خصوص 
حمایت داتین از کدناک می گوید: »هدف 
داتین، حمایت از دانشــجویان مســتعد 
و توانمنــد کشــور در حوزه برنامه نویســی 
مســتقیم  گفت وگــوی  همچنیــن  و 
بــا دانشــجویان در مــورد مســائل جــاری 
صنعــت فنــاوری اطلاعات اســت. مــا در 
داتین تلاش می کنیم همــواره ارتباط مان 
را بــا بدنــه دانشــگاه زنــده نگــه داریــم و با 
توانمندسازی دانشجویان بتوانیم به رشد 
علمی و دانش آنان کمک کنیم که در این 
راستا، مدرسه داتین را را ه اندازی کرده ایم. 
اعتقــاد داریــم رشــد و توســعه ســازمانی 
با حضــور افــراد توانمند و مســتعد اتفاق 

می افتد.«
شــرکت در این رویــداد به صــورت گروهی 
و در قالــب تیم هــای دونفــره بــود و یکی از 
تفاوت های مهــم این دوره کدنــاک با دوره 
گذشته، برگزاری مسابقه ای استراتژیک 
آمیختــه بــا خلاقیــت در کنــار مســابقه 

مسئله محور بود. 

NEWSخبر



دوره حرفه ای «تحلیل تکنیکال بازارهای مالی» 

با گواهینامه رسمی از دانشگاه تهران

برای نخستین بار

اطلاعات بیشتر و آدرس دوره:
karzila.com/atc

500هزار تومان تخفیف با کد:
Rahkar 

  در سایت کارزیلا تحلیل تکنیکال را به صورت آنلاین بیاموزید

  از دانشگاه تهران گواهی نامه مکتوب و رسمی دریافت کنید

  از صرافی والکس شیبا و فرصت کارآموزی و استخدام جایزه بگیرید

پشتیبان رسانه ایبرگزار کنندهپشتیبان حرفه ای
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سلامت
H E A L T H

محمدصادقمیری،بنیانگذارومدیرعاملاستارتاپاستودیوی»سلام«

در شرایطی که اخبار اکوسیستم نوآوری کشور بیشتر رنگ و بوی ناامیدی گرفته، محمدصادق میری از اکوسیستم استارتاپی سیستان و بلوچستان و امیدهایی که در این فضا در حال رشد 
و شکوفایی است، می گوید. او با اشاره به اینکه یکی از ظرفیت های مهم سیستان و بلوچستان، داشتن منابع انسانی جوان است، باور دارد با سرمایه گذاری روی آموزش و بالا بردن مهارت 

نیروهای کار، می توان به آینده اکوسیستم نوآوری حوزه سلامت در این استان امیدوار بود. 

 جذب سرمایه 
از ایرانیان خارج نشین

برگزاریرویدادپزشکی
»تدمد«درزاهدان

امید در سیستان و 
بلوچستان بیشتر از 
جاهای دیگر است

مدیرعامل استارتاپ استودیوی »سلام« 
می گوید: »رویداد پزشکی »تد مد« برای 
اولین بار روز پنج شنبه، ۲۱ اردیبهشت در 

زاهدان برگزار شد.«
به گفتــه محمدصــادق میری اجــرای این 
رویداد توســط استارتاپ اســتودیو سلام، 
اســتارتاپ اســتودیو هلثیــو و بــا همکاری 
پــارک ســلامت دانشــگاه علــوم پزشــکی 
زاهــدان صــورت گرفتــه و ســخنرانان این 
رویــداد احمــد طاهرخانــی، مدیرعامــل 
هومــکا و مهرشــاد تیمــوری، مدیرعامــل 
اســتارتاپ بقــراط بودنــد. میــری ابــراز 
امیدواری می کند که مجموعه سلام بتواند 
در یک زمان بندی مناسب و پیوسته برنامه 
»سلام تد ند« را علاوه بر زاهدان در مابقی 
نقاط کمتر توسعه یافته کشور برگزار کرده 
و همچنین این تد پزشکی را در شهرهای 
بزرگی مانند تهران، مشهد و اصفهان نیز 
اجرایی کند. او هدف از برگزاری این رویداد 
را توانمندسازی و توسعه فردی زیست بوم 

کارآفرینی سلامت کشور عنوان می کند.
او درباره اهمیت نگاه به توســعه فردی در 
حوزه سلامت می گوید: »در این حوزه  یکی 
از خلأهایی که ناشی از عدم نگاه به توسعه 
فردی در زمینه مهارت افزایی است، عدم 
وجــود تیم هایی با یــک چارت و ســاختار 
مناسب است. بچه های این استان گاهی 
برای راه اندازی یک خط تولید، دسترسی 
به یــک برنامه نویــس یــا  منتور مناســب 
مجبورند به خــارج از اســتان رجوع کنند 
که این مســئله باعــث افزایــش هزینه ها 
می شود. هنوز موج مهاجرت متخصصان 
در سیســتان و بلوچســتان در حوزه علوم 
پزشــکی اتفاق نیفتــاده و موضــوع مانند 
برخی مناطــق دیگــر آن قدر داغ نیســت. 
این فرصت خوبی است تا تیم ها بتوانند 

به درستی مهارت افزایی کنند.«
میری تأکید می کند که در این استان امید 
از سایر نقاط کشور بیشــتر است و تکاپو 
برای تأســیس اســتارتاپ های مختلف با 
توجه به نیازهــای روز جامعــه قابل لمس 
است. شاید در نقاط دیگر کشور این فضا 
کم رنگ تر باشد و بسیاری نسبت به قبل 
از آینــده اکوسیســتم اســتارتاپی ناامیــد 
شده باشــند. اما این تب و تاب تازه ای که 
در سیســتان و بلوچســتان اتفاق افتاده، 
نوید روزهای خوبی را می دهد و باید از این 

فرصت استفاده کرد.  

NEWSخبر

 استارتاپ استودیوی ســلام از چه زمان و 
به چــه صــورت فعالیــت خــود را آغــاز کــرده و بر چه 

حوزه ای تمرکز دارید؟

استودیوی سلام که در حوزه ســلامت فعالیت دارد، تقریباً 
از بهمــن ۱۴00 در پــارک علــم و فنــاوری ســلامت دانشــگاه 
علوم پزشــکی زاهدان که آن زمــان به تازگی مجــوز آن صادر 
شــده بود، کار خود را آغاز کرد. اصل و اســاس کار استارتاپ 
اســتودیویی این اســت که بتواند تیم خــودش را بر اســاس 
نیاز بازار تشکیل دهد و یک مجموعه استارتاپی راه اندازی 
کنــد. در ابتــدای فعالیت مــان به دنبــال ایــن بودیــم کــه در 
تمام حوزه های ســلامت فعالیت داشــته باشــیم و آموزش، 
سرمایه گذاری و شتاب دهی را در دستور کار خود قرار دادیم. 
رفته رفته با توجه بــه اینکه دوســتان دیگری در کشــور روی 
سلامت دیجیتال کار می کردند، ما به این نتیجه رسیدیم با 
توجه به کمبود زیرساخت های حوزه سلامت در کل کشور و 
به ویژه استان سیستان و بلوچستان به این سمت برویم که 

روی توسعه فضاهای زیرساختی حوزه سلامت تمرکز کنیم. 
تقریباً دو، سه ماه پس از تشکیل استارتاپ استودیوی سلام 
به این استراتژی رسیدیم که سرمایه گذارانی جذب کنیم تا 
هم صندوق وی سی مان را تقویت کنیم و هم روی تیم هایی 
که خودمان اســپین آف می کنیم، ســرمایه گذاری کــرده و به 

اهداف سلام برسیم. 

 بســیاری از تیم هــای اســتارتاپی جــذب 
سرمایه گذار در شهرهایی غیر از پایتخت را به مراتب 
دشوارتر عنوان می کنند، شــما با این مسئله چطور 

مواجه شدید؟
ما تصمیم گرفتیم سرمایه گذارانی که بومی استان سیستان 
و بلوچســتان هســتند، اما به هر نحــوی در طول ســال های 
گذشته به خارج از ایران مهاجرت کرده اند و کسب وکار های 
خودشــان را آنجا دارنــد، پیــدا کنیم و بــرای جذب ســرمایه 
ســراغ این افراد برویم. این اتفاق افتاد و توانستیم با دو نفر 

از هم اســتانی های خــود ارتبــاط بگیریــم و از ایــن طریق ۲۵ 
سرمایه گذار برای صندوق وی سی خود جذب کردیم.

 در حال حاضر در کدام حوزه های بخش 
سلامت فعال هستید؟ 

خط مشــی کلی ما بعــد از گذشــت یک ســال و نیم بــه این 
ســمت رفت که در دو حوزه بتوانیــم ورود کــرده و قوی عمل 
کنیم. یکی از این دو حوزه، آموزش اســت. با توجه به اینکه 
در مناطق کمتر توســعه یافته مانند سیستان و بلوچستان 
که منابع انســانی جوان زیــاد دارد، امــا این نیروی انســانی 
مهارت محور نیســت، بحث آموزش می تواند بســیار حائز 
اهمیت و تأثیرگذار باشد. حوزه دومی که در آن کار می کنیم 

سرمایه گذاری در زیرساخت های سلامت است. 

 لطفاً کمی بیشتر درباره فعالیت خود در 
حوزه زیرساخت ها توضیح دهید؟

I N T E R V I E W
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سلامت
H E A L T H

بعد از گذشــت یک ســال و نیم ما قرارداد ساخت سه مرکز 
تشخیصی و درمانی را داشتیم که در شرف تأسیس هستند. 
یکی از این مراکز، آزمایشگاهی بزرگ است که توانستیم روی 
آن بالغ بر ۱۸0 میلیارد تومان سرمایه گذاری کنیم که می توان 
گفــت یکــی از مدرن تریــن، مجهزتریــن و اســتانداردترین 
آزمایشــگاه های ایــران اســت. ایــن آزمایشــگاه بــا توجــه به 
اســتانداردهای بین المللــی کــه دارد، عــلاوه بر سیســتان و 
بلوچســتان و اســتان های هم جــوار می تواند به کشــورهای 
افغانستان، پاکستان، عمان و امارات خدمات دهی داشته 

باشــد. دو مرکــز دیگــر نیــز در چابهــار و کیــش 
هســتند که طی چند ماه آینده بــه بهره برداری 

می رسند. 

اســتارتاپ های  شــرایط   
سیستان و بلوچستان در حوزه سلامت 
به چه شکل است؟ چند سال از عمر آن 

می گذرد و چقدر به آینده امید دارد؟ 
فضــای اســتارتاپی حــوزه ســلامت در اســتان 
سیســتان و بلوچستان بسیار نوپاســت. پارک 
علم و فنــاوری ســلامت در ایــن اســتان کمتر از 

یک ســال اســت که توانســته مجوزهای لازم را کسب کند. 
البته قبل از شــروع بــه کار ایــن پــارک فنــاوری، تیم هایی در 
دانشگاه های پزشــکی اســتان در شــهرهای زاهدان، زابل و 
ایرانشــهر فعالیت داشــته اند، امــا به دلیل اینکــه حمایت 
خاصی از آنها نمی شده، توانمندی لازم را به دست نیاوردند. 
به همین دلیل فضای استارتاپی حوزه سلامت در این استان 
فضای بکری اســت. با توجه بــه وجود بیماری هــای متعدد 

در ایــن اســتان و هم جــواری آن بــا 
کشورهای افغانســتان و پاکستان 
و وجــود افرادی کــه همیــن الان به 
قصــد ســلامت بــه سیســتان و 
بلوچستان تردد می کنند، ظرفیت 
بالقوه ای برای حضور استارتاپ ها 

وجود دارد. 

لحــاظ  بــه   
ظرفیــت علمــی شــرایط 
اســتان را در حوزه سلامت 

چگونه ارزیابی می کنید؟
از این لحاظ، وجود اعضای هیئت عملی در دانشگاه ها یک 
ظرفیت مغتنم اســت که اگر بتوان آن را به این ســو کشاند، 
می تواند بنیه علمی و فناوری این حوزه را گسترش دهد، اما 
اینکه شما بتوانید این ظرفیت ها را به سمت فضای نوآوری 
سوق دهید، کار دشواری است. فضای نوآوری و شکل گیری 
آن در ایــران و دنیا بیشــتر مبتنی بــر حوزه مهندســی بوده و 
از آنجــا اولین اســتارتاپ ها شــکل گرفته اند. اغلــب مفهوم 
استارتاپی در ابتدا ذهن را به این سمت می برد که یک حوزه 
آی تی، صنایع خلاق یا های تک قرار اســت کار بکند و ســیر 
رسیدن آن به حوزه سلامت و پزشکی نه تنها در ایران، بلکه در 
جهان کمی عقب تر است. از سویی دیگر یکی از معضلات 
سیســتان و بلوچســتان این اســت که به لحاظ جغرافیایی 
دسترســی آن به بازارهای کشــور کمی دشوارتر اســت و این 
مســئله می تواند چالش هایی جــدی را بــرای تجاری ســازی 
محصولات ایجاد کنــد. اما مزیت هایی که این اســتان دارد، 
همان نیروی جوان و نسبتاً ارزان قیمتی است که به آن اشاره 
کردم. در حوزه مهارت افزایی و آموزش متأسفانه در طول این 
ســال ها کار جدی ای صورت نگرفته و مجموعه سلام با ورود 
خود به این حوزه طی یک سال و نیم گذشته سعی کرده این 
بخش را تقویت کند تا اعضای هیئت علمی و دانشــجویان 
حوزه پزشــکی و پیراپزشــکی بتوانند عــلاوه بر تجربــه و علم 

آکادمیکی که دارند، به فضاهای نوآوری هم ورود کنند. 

 در حــال حاضر چه تعــداد تیــم در حوزه 
ســلامت اســتان در حــال فعالیــت هســتند؟ آیــا 

هیچ کدام از تیم ها محصول اولیه ای تولید کرده اند؟
در حــال حاضــر پــارک ســلامت سیســتان و بلوچســتان 
نزدیــک بــه ۵0 تیــم در اختیــار دارد. بعضــی از اینهــا در 
زمینه اختراعــات کارهای بســیار خوبــی انجــام داده اند و 
تعداد زیادی از آنها محصول خوبی را هــم تولید کرده اند 
که می تواند با محصول مشــابه خودش در خــارج از ایران 
رقابت کند. اما پروتکل های وزارت بهداشت و سازمان غذا 
و دارو در زمینــه مجوزهایی کــه برای محصولات آرایشــی 
بهداشتی و دارویی و درمانی صادر می شود، کمی سخت 
و دشوار است. این مسئله یکی از چالش های 
جدی برای استارتاپ های حوزه سلامت است. 
با توجه به اینکه این تولیدات به طور مستقیم 
با سلامتی و جان مردم سروکار دارند؛ بنابراین 
برخــی از ایــن ســخت گیری ها بجــا و منطقــی 
اســت، امــا در مجموع باعــث می شــوند روند 
تجاری ســازی محصــولات در ایــن حــوزه کنُــد 
پیش برود. در برخی موارد هم سخت گیری ها 
بی مــورد اســت و تنهــا موجب می شــود مــا از 
بازارهــای بین المللــی عقــب بیفتیم یــا خیلی 
از افــرادی کــه در ایــران کار می کننــد، دلســرد 
شده و بروند. به هر حال اگر آموزش اتفاق بیفتد، مهارت 
در میــان منابع انســانی افزایــش یابــد و اینکه نیــاز حوزه 
ســلامت کشــور بــه حوزه هــای نــوآوری و فنــاوری در ایــن 
استان تبیین شود، ما در طول یکی، دو سال آینده شاهد 
رشــد چشــم گیری در حــوزه نوآوری ســلامت سیســتان و 

بلوچستان خواهیم بود.

 شــرایط این تیم ها 
در حــوزه تأمیــن مالــی به چه 

صورت است؟ 
تنهــا مــوارد جــذب ســرمایه 
در اکوسیســتم اســتارتاپی 
و  سیســتان  در  ســلامت 
بلوچســتان تأمیــن مالــی و 
بــود  ســرمایه گذاری هایی 
کــه در مجموعــه اســتارتاپ 
اســتودیویی ســلام اتفــاق 
افتــاده و تا ایــن لحظــه هیچ 
شتاب دهنده و صندوق وی ســی دیگری در استان وجود 
نــدارد. از ســویی بــه واســطه اینکــه در چند ماه گذشــته 
چیزی به نام پارک فناوری ســلامت در استان نداشتیم، 
مجموعه های دولتی مانند صندوق شــکوفایی و نوآوری 
و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، تمام تمرکز 
و همــت خــود را روی ســرمایه گذاری بــرای اســتارتاپ ها 
در حــوزه علــوم و تحقیقات گذاشــته اند. می تــوان گفت 
در حــوزه ســلامت، هیــچ اســتارتاپی به صــورت جــدی و 
عملیاتی به شــکل خصوصی و دولتی ســرمایه ای جذب 

نکرده است. 

 شــرایط رگولاتــوری در سیســتان و 
بلوچستان به چه شکل است؟ 

اتفــاق خوبــی کــه در طول یــک ســال گذشــته در ایــن حوزه 
شاهد آن بودیم، این بود که مدیریت دانشگاه علوم پزشکی 
زاهــدان تغییر یافــت؛ ریاســت جدید ایــن دانشــگاه پیش 
از ایــن به عنــوان رئیس مرکز رشــد دانشــگاه علوم پزشــکی 
زاهــدان فعالیت می کرده و یک ســبقه تقریباً ۸، ۹ســاله در 
حوزه فناوری و نــوآوری دارد. این اتفاق امید زیــادی را در دل 
دانشــگاه علوم پزشــکی زاهــدان و مجموعــه پــارک فناوری 
سلامت سیستان و بلوچســتان ایجاد کرده است. در واقع 
بخشــی از این تکاپویی هم که ایــن روزها در حوزه ســلامت 
استان سیستان و بلوچستان شاهد آن هســتیم، ناشی از 
این مدیریت نوآور است، اما در مراتب پایین تر اداری به دلیل 
ناآشــنایی یا دور بودن افراد از فضاهای استارتاپی همچنان 

مشکلاتی وجود دارد. 

رضاامیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com

 یکی از معضلات 
سیستان و بلوچستان 
این است که به لحاظ 
جغرافیایی دسترسی 
آن به بازارهای کشور 

کمی دشوارتر است

کنید سکن  ا

»شاید موافق نباشید!«

هر شنبه، تحلیل خبرهای 
اکوسیستم با رضا جمیلی
بسنده کردن به سخت خبرها که صرفاً تیترها 

را به شما می دهند چیز زیادی از واقعیت 
ماجراها نصیب تان نمی کند. اگر در دام 

نرم خبرها و داستان هایی که برندها برای 
خودشان می سازند هم بیفتید که تأکید اول 
و آخرشان این است که »ما خوبیم« یا »همه 

عالم سر ناسازگاری با ما دارند...« یک چاه ویل 
دیگر است. سردبیر کارنگ می گوید در این 
برنامه تلاش دارد تحلیل وقایع و اتفاقات را 
ورای خبرها و اهداف منتشرکنندگان آنها با 

شما در میان بگذارد. 

 همه چیز درباره

 آمارهای وزارت ارتباطات

در برنامه این هفته 
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

مسئلهدورکارییاحضوردردفاترکاری،یکمسئلهجهانیاست؛کارشناسانمنابعانسانیابعاد
اینماجرارابررسیکردهاند

دورکاری با ارائه فرصت هایی برای کاهش هزینه ها، جذب استعدادهای جهانی و افزایش انعطاف پذیری سازمانی، فرصت های بزرگی را در اختیار شرکت ها قرار می دهد. با 
این حال، چالش هایی همچون مدیریت ارتباطات، حفظ فرهنگ سازمانی و ایجاد تعامل، مدیریت عملکرد و حفظ امنیت و حریم خصوصی وجود دارد. در ادامه نظر چند 

تن از فعالان منابع انسانی را در این باره بخوانید. 

دورکاری؛ الزام یا ترجیح؟

دورکاری یک الزام بهینه ساز است
فرجام کلیایی/ مشاور سازمانی

پرســش صحیح این اســت که آیا کرونا آمــد و دورکاری را 
الزامی کرد یا اینکه کرونا آمد و به ما یادآوری کرد که گزینه 
دورکاری را نمی توانیم نادیده بگیریم. شاید سؤال بهتر این 
باشــد که آیا دورکاری یک الزام اســت یا ترجیح یا بهبود؟ 
به نظر من دورکاری یک الزام اســت و گزینه ای اســت که 
نمی شود آن را نادیده گرفت. دلایلی که شرکت ها، افراد و 
تیم ها را ملزم به حضور می کنند، دلایل منطقی و درستی 
نیست و بعضاً دلیل آنها این است که تعامل و هماهنگی 
بین افــراد و تیم ها به درســتی اتفاق نمی افتد. ســؤالی که 
پیش می آید این است که آیا افرادی که در شرکت حاضر 
می شوند و حضور و غیاب شان انجام می شود، اثربخشی 
لازم را در زمان حضور در شرکت دارند. آیا افراد و تیم هایی 
کــه حاضر هســتند ارتبــاط مؤثــر و درســتی با هــم برقرار 
می کنند. من فکر می کنم دورکاری یک الــزام برای بهبود 
اســت. افرادی که بــا الزام بــودن دورکاری مخالف اند و کار 
حضوری را ترجیح می دهند، آیا بررسی های لازم را انجام 
داده انــد، آیا فقط بر اســاس حدس و گمــان می گویند که 

دورکاری ناکارآمد است؟
مــا در ســال ۱۴0۲ با مســئله ای به نــام حقوق و دســتمزد 
مواجه هستیم، همچنین بسیاری از شــرکت ها در حال 
از دست دادن نیرو هایشان هستند. سیستم حاکمیتی 
نتوانسته تورم را در کشور مهار کند و با یک آیین نامه تمام  
بار آن را به دوش بخش خصوصی انداخته است. بخشی 
از این هزینه ها مربوط به هزینه های تردد است و سهمی 
از ســبد زندگی افراد را اشــغال می کند. حداقــل کاری که 
می توان انجام داد، این است که با پذیرفتن دورکاری، این 

سهم را از ســبد هزینه های افراد کم کرد. همچنین زمان 
شخصی آنها خصوصاً در شهرهای بزرگ در اثر رفت و آمد 
تلف می شود. جز اینها، تعداد زیادی از نیروهای کارآمد 
هم در شهرهای کوچک زندگی می کنند و امکان حضور در 
شهرهای بزرگ را ندارند. شرکت ها و سازمان ها بهتر است 
این ابعاد را در نظر بگیرند و با توجه به شرایط و بحران های 
نیروی انسانی فرصت به کارگیری افراد از راه دور را از دست 
ندهند. وقتی جوانــان ما در همین مملکــت می توانند با 
شرکت های خارجی همکاری کنند و درآمدهای چند هزار 
دلاری داشته باشــند، ما واقعاً با چه می جنگیم. با توجه 
به وضعیت موجود ما چاره ای نداریم جز اینکه دورکاری 
را به عنوان یکی از گزینه های مهم در نظر داشته باشیم. 
مفهوم کار در سراســر دنیا دچار تغییر شــده، مفاهیمی 
مانند گزینش جای خــود را به مفاهیــم جدیدی مانند 

جذب و اســتخدام داده و دوره اینکه ما برای بازار کار 
تعیین تکلیف کنیم، گذشــته اســت. اگــر نتوانیم 
خود را با نســل جدید نیــروی کار هماهنگ کنیم 
و آنها را به خدمت بگیریم، این نســل را از دست 
خواهیم داد. وقتی یک شــرکت بــه دورکاری روی 
می آورد مجبور ساختارهای ســنتی خود را کنار 
بگذارد و همین امر باعث پیشرفت در بخش های 
مختلــف ســازمان می شــود. مــا بــه مدیریــت و 
ارزیابی عملکرد کارکنان نیاز داریم. دورکاری ما را 
مجبور می کند که به نظام های مدرن مدیریت 
عملکرد کارکنان روی بیاوریم. وقتی دورکاری را 
می پذیرید دیگر مهم نیست که افراد چگونه 

لباس پوشــیده اند، چه ســاعتی در سر کار 
حاضــر شــده اند و چگونــه بــه شــما ســلام 

می کننــد و مجبوریــد خروجی آنهــا را چک 
کنید و ایــن نظام هــای خروجــی محور بســیاری 

از بخش هــای ســازمان را 
بهینه خواهد کرد.

مطالعاتدربارهدورکاری
چهمیگویند؟

نقصان فرصت های 
رشد حرفه ای

و  موجودیت هــا  حاضــر  حــال  در 
ســازمان های مختلف به طــور فزاینده ای 
از دورکاری بهــره می برنــد و مطالعــات و 
آمارهــای متعــددی دربــاره ایــن موضوع 
وجــود دارد. در ادامــه، برخــی آمارهــای 
مهم و جالب در زمینه دورکاری را بررسی 

می کنیم.
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رشد روند دورکاری: آمارها نشان می دهد 
که استفاده از دورکاری در سال های اخیر 
به شــدت در حال رشد اســت. بر اساس 
 Global Workplace گزارشی از شرکت
Analytics، تعــداد کارمنــدان دورکار در 
ایــالات متحــده آمریــکا از ســال ۲00۵ تا 
۲0۲0 به طــور چشــم گیری افزایش یافته 
و حــدود ۴.۷ میلیــون نفــر را تشــکیل 

می دهند.

2
تأثیــر دورکاری بــر بهــره وری و عملکــرد 
ســازمان: پژوهش هــا نشــان می دهد که 
دورکاری می توانــد بهــره وری ســازمانی 
را افزایــش دهــد. گزارشــی از شــرکت 
مک کنزی نشان داد که سازمان هایی که 
به طور فعال از دورکاری استفاده می کنند، 
میــزان رضایت مندی کارمندان بیشــتر، 
نرخ انصــراف کارمندان کمتــر و بهره وری 
کلان بیشــتری نسبت به ســازمان هایی 
کــه به صــورت معمولــی عمــل می کنند، 

داشته اند.

3
چالش هــای دورکاری: در کنــار مزایــا، 
دورکاری نیــز بــا چالش هــای خــود همراه 
 Buffer اســت. مطالعــه ای از شــرکت
نشان داد که از جمله چالش های متداول 
دورکاری، احســاس انــزوا و ایجاد تعامل 
کمتر بــا همکاران، مشــکلات مربــوط به 
تعــادل کار و زندگــی شــخصی و نقصان 

فرصت های رشد حرفه ای هستند.
ایــن آمارهــا و مطالعــات تحــت تأثیــر 
شــرایط جغرافیایــی، صنعــت، انــدازه 
سازمان و فرهنگ سازمانی متفاوت قرار 
می گیرند. همچنین، با توجه به سرعت 
تغییرات فنــاوری و محیط کســب وکار، 
آمارهــا و مطالعــات در حــال تغییــر و 

به روزرسانی هستند.

INFORMATIONآمار
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

مهم است از چه زاویه ای به موضوع دورکاری نگاه کنیم. 
پاندمی کرونا در حالی ما را مجبور به مواجهه با این پدیده 
کرد که پیش از آن یــا تجربه ای در این زمینه نداشــتیم یا 
اگر هم تجربــه ای از دورکاری مشــاهده می شــد، محدود 
بــود و کمتــر شــاهد ظهــور پدیــده ای بــه نــام دورکاری در 
کســب و کارها بودیــم. در ابتــدای مســیر، شــرایط ایجــاد 
دورکاری در ســازمان ها تحــت تأثیر عواملــی نظیر میزان 
انطباق فرهنگــی کســب وکارها و تیم هــای کاری با پدیده 
دورکاری بــود. علاوه بــر آن ابزارهــا و زیرســاخت های لازم 
هم به شــکلی مناســب فراهــم نبــود. فرهنــگ کاری رایج 
در تیم ها و ماهیت وظایف، به بازنگری نیاز داشــت و این 
امر در ســریع ترین زمان ممکن بایــد اتفاق می افتــاد. در 
کنار اینها، نوع شــخصیت افــراد و نحــوه مواجهــه با کار 
کــردن در فضایــی دور از محیــط شــرکت و صرفــاً مجازی 
همراه با اخبــار ناامیدکننده از کرونا، گاهی مشــکلاتی را 
به وجود مــی آورد. بعضــی از افراد بــا وجود اینکــه امکان 
دورکاری داشــتند، به واسطه مثلاً شخصیت برون گرایی 
که داشتند ترجیح می دادند به شکل حضوری کار کنند و 
با افراد تعامل داشته باشند. یکی از عوامل مهم در اجرای 
تجربه موفق افــراد در دورکاری به زعم من، تعهد نســبت 
به اســتانداردها و فرهنگی بود که رهبران کسب و کارها با 
همراهی افراد می بایســت نهادینه می کردنــد. در دنیای 
vuca تغییر امری اجتناب ناپذیر بود و اتفاقاً فکر می کنم 
تجربه بســیار خوبی در تغییــر فرهنگ کاری ســازمان ها 
در ایران شــکل گرفت که زودتــر از این می بایســت اتفاق 
می افتاد. از آنجا که سهم بیشتر تجربه شخصی من در 
این سال ها همکاری با کســب وکارهایی است که با حوزه 
فنــاوری روز و فنــاوری اطلاعات ســر و کار دارنــد، می توانم 

بگویم بیشترین سهم کار در این گونه شرکت ها را دورکاری 
به خود اختصاص می دهد. به هر صــورت کرونا فروکش 
کرد و بعضی از سازمان ها تجربه بسیار موفقی با موضوع 
دورکاری داشتند و کماکان همان را ادامه می دهند. اما با 
وجود بلوغ نسبتاً خوبی که برای ایجاد فضای دورکاری در 
این سه اتفاق افتاد، برخی شــرکت ها دچار چالش هایی 
جدی شــدند. چالشــی که بعضاً شــرکت ها با آن مواجه 
شــدند این بود که نیروهــای فنی و متخصــص در فاصله 
این ســه ســال به همکاری بــا شــرکت های خــارج از ایران 
علاقه مند شــدند. تفاوت دســتمزد و نــرخ دلار جذابیت 
غیرقابل انــکاری بــرای این دســته از متخصصــان فراهم 
می کند. شــرایط کار حضــوری هر چقــدر هم کــه ایده آل 
باشد، به مرور زمان توان رقابت با جذابیت مالی پروژه های 
خارجی را نخواهد داشت. توســعه دهندگان و افرادی که 
دورکاری را ترجیح می دهند، بعضاً در کنار کار دائمی خود، 
پروژه هایی از خارج کشور هم می گیرند تا بتوانند علاوه بر 
پیشرفت موقعیت خود، درآمد خود را نیز افزایش دهند. 
اینجاســت که دورکاری بــه جای اینکــه به چابکــی تیم و 
کاهش هزینه های شرکت کمک کند، چالش های جدیدی 
را برای آن به وجود می آورد. افزایش تورم و دســتمزدهای 
غیر قابل رقابت با فضای جهانی بسیاری از متخصصان 
ایرانی را که در داخل کشور مانده اند و مهاجرت نکرده اند، 
بــه دورکاری بــا شــرکت های خارجــی ســوق داده اســت. 
متخصصــان در هر جــای دنیا با دســتمزدهای جــذاب و 
قابل قبول می توانند کار کنند و چنانچه شرایط در خارج 
کشور مهیا باشد، حتماً مهاجرت می کنند که متأسفانه 
این روزها به وفور شاهد خروج نیروی متخصص از کشور 
هستیم.  به هرحال شــرکت ها برای حفظ نیروهای خود 

دچار چالش هستند و این چالش برای افراد دورکار بیشتر 
اســت. طبعاً نمی توان جلوی این امر مقاومت کرد، بلکه 
باید از طریق تعریف و بازطراحــی اقدامات لازم واکنش و 
پاسخ مناسبی یه این امر نشان داد. برای مثال شرکت ها 
می توانند از طریق تعریف پروژه هایی که به دنبال ایجاد 
فضــای یادگیــری و ارتقــای مهارت های تخصصــی افراد 
باشد یا معنادار کردن کار و ایجاد مکانیسم های انگیزشی 

بتوانند بــرای تعداد روزهای بیشــتر، 
نیروهای دورکار خود را در محل 

کار حاضــر ببیننــد. ســال 
گذشــته در همــراه کارت، 
سنجش تعلق سازمانی را 
اجرا و بینش های مهمی را 

از آن دریافت کردیم. 

مدیران را برای دورکاری تربیت کنیم
یوسف غروی/ مدیر منابع انسانی بانک سینا

اغلــب کارجویــان خصوصــاً آنهایــی کــه در حــوزه آی تی 
فعالیت می کنند، بیشتر علاقه دارند که به صورت دورکاری 
مشــغول بــه کار شــوند. این خواســته نــه بر اســاس یک 
فرهنگ جدید، بلکه بر اساس یک اپیدمی جدید است. 
فرهنگ جدیدی در این حوزه نهادینه نشده، بلکه بیشتر 
بر اساس شنیده ها و دیده ها در شرکت های دیگر است. 
بسیاری از کارجویان هنگام مصاحبه این موضوع را از ما 
می پرسند که آیا امکان دورکاری وجود دارد یا خیر و ما در 
جواب آری یا خیــر می گوییم که نهایتاً آنهــا با ما منطبق 
می شــوند. اما افــرادی هم هســتند که بر شــکل دورکاری 
اصرار دارند و فقط این شیوه را ترجیح می دهند. این ممکن 
است در تصمیمات شرکت های مختلف نتایج مختلفی 

داشته باشد.
در پاسخ به این موضوع که آیا دورکاری در ایران شکست 
خــورده اســت؛ اگــر بخواهــم به صــورت عمومــی و کلــی 
پاســخ بدهم باید بگویم بلــه. تا حــدود زیادی این شــیوه 
از کار شکســت خورده اســت. بــه ایــن دلیل که مــا هنوز 
نتوانســته ایم فرهنــگ ســازمانی را بــا شــرایط دورکاری 
منطبق کنیم. ما باید اول از همه شــرکت ها و کارفرما ها را 
برای این موضوع تربیت کنیم. یعنی بایــد این آمادگی را 
برای مدیران به وجود بیاوریم که اگر شــخصی در فضای 
بیرون از شرکت، در خانه یا مســافرت مشغول کار است 
و ابزار نظارت بر عملکرد او هم فراهم است، این یعنی آن 
شخص در حال کار کردن است و به این معنی نیست که 
چون در شرکت حضور فیزیکی ندارد، پس کاری هم انجام 

نمی دهد. وقتی ابزار مناسب ارزیابی عملکرد وجود دارد 
و شما می دانید که فرد در لحظه چه کاری انجام می دهد، 
فارغ از اینکه چه لباســی بــه تــن دارد یا در چه شــرایطی 
نشسته و کار می کند، می توانید اذعان کنید که کار شما 
انجــام شــده اســت. در نــگاه ســنتی، معنــای کار مبتنی 
بر نتیجه نیســت و افــراد بابت حضــور خود در ســازمان 
حقوق دریافت می کنند. این شکل در ادارات دولتی کاملاً 
مشهود است. افراد بابت حضورشان حقوق می گیرند و 
بابت کاری که باید انجام دهند، پاداش می خواهند. این 
امر در سازمان های دولتی بســیار مرسوم است. از طرفی 
حساسیت های هر سازمانی هم متفاوت است. خود ما در 
سازمان مان به واسطه امنیت و ملاحظات مختلف ترجیح 
می دهیم افراد به صورت حضوری مشغول به کار شوند. 
همان طور که گفتم بخش زیادی از این مسئله با شرایط و 
فرهنگ سازمانی مرتبط است. همیشه به این نکته اذعان 
دارم که فرهنگ سازمانی یک نسخه نیست که بتوان آن 
را برای هر شرکتی پیچید. هر شرکتی با توجه به ساختار 
خود، جایگاهی که از قبل داشته و جایگاهی که می خواهد 
به آن برسد، فرهنگ سازمانی خود را ایجاد می کند. در 
واقع فرهنگ ســازمانی رفتارهای تکرارشونده مدیران 
اســت. اگر قرار اســت من چیزی را به عنــوان ارزش در 
سازمان خودم جاری کنم، به مدیران ارشدی نیاز دارم 
که بتوانم به آنها اعتماد کنم. ما شاهد ورود نسل زد به 
بازار کار هستیم و باید بتوانیم ساختارهای جدیدی را 

برای تیم های جدید و جوان فراهم آوریم. این نسل شرایط 

و ســازوکارهای متفاوتی دارد و بعضاً هم می بینیم که به 
بسیاری از بدیهیات حرفه ای کار پایبند نیستند و اخلاق 
کاری حتی در نیروهای متخصص هم دچار آسیب شده و 

این اوضاع جالبی برای فضای کسب و کار نیست.

معنادار کردن کلید یادگیری
امید صادقیان پور/مدیر منابع انسانی همراه کارت

REVIEWبررسی

نگاهیبهچالشهای
دورکاری

 از دست رفتن
فرهنگ سازمانی

بدون شــک، دورکاری به شرکت ها امکان 
می دهد تا از توانمندی های گســترده تری 
در جذب و نگهداری نیروی کار بهره ببرند. 
بــا ایــن حــال، در عیــن حــال کــه دورکاری 
فرصت های بســیاری را به شرکت ها ارائه 
می دهد، چالش هایی نیز به همراه دارد که 

باید مدیران آن را در نظر بگیرند.

1
مدیریــت ارتبــاط: در دورکاری، ارتبــاط 
مســتقیم و حضــوری کاهــش می یابــد و 
ارتباطات مبتنی بر فنــاوری جایگزین آن 
می شــود. مدیریــت ارتباطــات مؤثــر و به 
حداکثر رساندن هماهنگی بین کارمندان 

به عنوان یک چالش مهم مطرح است.

2
نگرش فرهنگ سازمانی: فرهنگ سازمانی 
نقش بســیار مهمــی در ایجــاد تعاملات 
مثبت و همکاری بین اعضای یک سازمان 
دارد. در دورکاری، حفظ فرهنگ سازمانی 
و ایجاد ارتباط وابســته به مشــارکت بین 

اعضا، چالش مهمی است.

3
تعامل و تیم سازی: با حذف فیزیکی بودن 
محیــط کار، امــکان تعامــل و تشــکیل 
تیم های کاری به صورت مستقیم کاهش 
می یابد. به عنوان یک چالش، شــرکت ها 
باید راهکارهایی برای تشویق به همکاری 

و تعامل در محیط دورکاری ایجاد کنند.

4
مدیریــت عملکــرد: ارزیابــی و مدیریــت 
عملکرد کارمندان در محیط دورکاری نیز 
چالش های خاص خود را دارد. مدیران باید 
با اســتفاده از ابزارهای فنــاوری اطلاعاتی 
بــه روش هــای جدیــدی بــرای اندازه گیری 
و ارزیابــی عملکــرد کارمنــدان در فضــای 

مجازی روی بیاورند.

5
حفــظ امنیــت و حریــم خصوصــی: بــا 
افزایش استفاده از فناوری و ارتباطات در 
دورکاری، مســئله حفظ امنیت اطلاعات 
و حریم خصوصی کارمندان به چالشــی 
بــزرگ تبدیــل می شــود. شــرکت ها بایــد 
تدابیــری بــرای محافظــت از اطلاعــات 
محرمانه و افزایش امنیــت داده ها در این 

محیط را اتخاذ کنند.
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دربارهجسیکاتان

عملکرد درخشان
جســیکا تــان مدیــر اجرایــی و مدیرعامل 
گــروه شــرکت بیمــه »پینــگ آن« چیــن 
است. او این شرکت را به یکی از بزرگ ترین 
تسهیل کنندگان مراقبت های بهداشتی 
در جهــان تبدیــل کــرده و همیــن اتفــاق 
باعــث شــده او یکــی از قدرتمندتریــن 
زنــان در تجارت شــود. اما او چه مســیری 
را تــا کنــون پشــت ســر  گذاشــته اســت؟ 
جســیکا در ســنگاپور متولــد شــد. او بــا 
سخت کوشی توانست بورسیه دانشگاه 
فنــی ماساچوســت را بــه دســت آورد، اما 
پدرش به دلیل اینکه نمی خواســت برای 
تحصیل او وثیقه ای به دانشگاه بسپارد، 
قبول کرد که کل شــهریه را پرداخت کند، 
اما بحران مالی در آسیا باعث شد جسیکا 
ناچــار باشــد بــرای پرداخــت شــهریه در 
طــول زمــان دانشــجویی کار کنــد. او پس 
از فارغ التحصیلــی، بلافاصله به شــرکت 
مشاوره مک کنزی پیوست. اواسط ۲00۲ 
ازدواج کرد و به ســنگاپور بازگشت. در آن 
زمان شرکت پینگ آن مشتری مک کنزی 
بود و جسیکا بلافاصله پس از بازگشت به 
سنگاپور در تیم پروژه قرار گرفت. وضعیت 
چنان بحرانی بود که مدیر ارشد مک کنزی 
معتقد بود بــه جای توســعه و پیشــرفت 
پینگ آن فقط باید به بقای این شرکت فکر 
کرد، اما جسیکا شجاعانه قبول کرد پروژه 
را پیش ببرد و چنان درخشــان ظاهر شد 
که بعد از ۱0 سال به طور کامل به پینگ آن 
پیوســت و مدیر اجرایی آن شد. جسیکا 
مادر دو فرزند است و به واسطه اینکه محل 
زندگی خانــواده و دخترانش در ســنگاپور 
اســت، اصرار زیادی بر برنامه های تعادل 

کار و زندگی دارد.

INTRODUCTIONمعرفی

گفتوگوبانسترندوستیکهکسبوکار»اوپال«رادرحوزهمدواستایلادارهمیکند
زنان و فشن دو همراه پرتکرارند. در این شماره کارنگ به سراغ نسترن دوستی رفته ایم که بر پایه دغدغه استایل و خرید بهینه، کسب و کار آنلاینی را راه اندازی کرده است. دوستی کارشناس 
نرم افزار است و از کودکی علاقه خاصی به خلق ایده های مختلف با کامپیوتر داشته است. خودش می گوید همواره در حال ساختن و خراب کردن سایت و انیمیشن و اپلیکیشن بوده تا در 

سال 201۵ اولین استارتاپ ویکند در زنجان برگزار می شود. او با شرکت در این رویداد متوجه می شود علاقه بسیاری به فضای استارتاپی دارد و از همان روز تصمیم می گیرد کسب و کار خود را 
آغاز کند. پس از پایان دانشگاه و بعد از چند همکاری، در نهایت می تواند گروه همراه و همفکر خود را بیابد و به صورت جدی وارد فعالیت های استارتاپی شود. آنچه در پی می آید گفت و گو با 

دوستی درباره کسب و کار او، »اوپال« است.

 مزیت رقابتی ما
تیم متخصص مان است

لطفاً از ماهیت کسب و کارتان بگویید.
اوپال یک پلتفرم تخصصی استایلینگ است و هدف ما ارائه 
دانش خوش پوشی است. ما به افراد کمک می کنیم لباس ها و 
استایل های مناسب را که در فروشگاه های اطراف شان موجود 

است، بشناسند و بخرند.

 یعنی اوپال یک مجله اطلاعات استایل 
است به همراه آدرس و محصول فروشگاه ها؟

در ابتدا ما پلتفرم جست و جوی لباس در فروشگاه ها بودیم. 
مثــلاً مشــتری یک مانتــوی مشــکی احتیــاج داشــت که ما 
مدل های آن را به انضمام نشانی فروشگاه های نزدیک به او 
نمایش می دادیــم. اما اکنون تیم استالیســت ما لباس های 

موجود را با هم ست می کنند و استایل پیشنهادی را برای افراد 
ارائه می دهند. علاوه بر آن، اگر فردی به مشــاوره تخصصی 
استایل و پوشش احتیاج داشته باشد، به صورت شخصی با 

استایلیست های ما مشاوره خواهد داشت. 

 از چه زمانی این کار را آغاز کردید؟

I N T E R V I E W

انتشارات راه پرداخت  |  عصرتراکنش  |  کارنگ  |  رمزارز  |  بیمه دیجیتال  

رمـــزارز

W A Y 2 P A Y . S H O P
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دو سال است اوپال را راه اندازی کرده ایم و سرمایه اولیه مهم 
کار ما، تخصص نرم افزار، استایلینگ و همچنین تجربیات 

شکســت پیشــین اســت. تنوع تخصــص تیم 
سرمایه مهم ما بود که در این کار بسیار حیاتی 

است.

 چــه چیــزی باعــث شــد به 
سمت اجرای این ایده بروید؟

مــا قبــلاً در حــوزه فین تــک فعالیــت داشــتیم. 
یک کیف پــول الکترونیکی ارائــه داده بودیم که 
بسیاری از مشتریان ما نیز از فروشگاه های لباس 
و خرده فروشی های پوشاک بودند. همین شبکه 

برای شناخت نیاز مشتری و سؤالات مشتریان پوشاک بسیار 
مفید و کارا بود و دغدغه خریداران بــرای خوش پوش بودن و 
دغدغه فروشــندگان برای مواجهه با مشــتری واقعی باعث 

شکل گیری اوپال شد.

 چه مزیت رقابتی برای اوپال می بینید؟
مزیت رقابتــی مــا در درجــه اول، ترکیب تخصص هــای تیم 
اســت. اینکــه توانســته ایم افــراد مناســب را برای پاســخ به 

نیازهــای واقعی کســب و کار دور 
هــم جمــع کنیــم، باعث قــدرت 
مجموعه می شــود. چــون کار ما 
یــک کار میان رشــته ای از تولیــد 
نرم افــزار، دانــش اســتالینگ 
و طراحــی لبــاس و همچنیــن 
محصــولات  فــروش  دانــش 
پوشــاک اســت. در حال حاضر 
اوپال جمعی از افراد متخصص 
فشن استالیســت ها،  مثــل 
فشــن بلاگرها، تولید کننــدگان و 
طراحــان لبــاس را گرد هــم آورده 

است. این ترکیب باعث می شود ما در همه فرایند انتخاب و 
فروش لباس در کنار مشتریان باشیم.

 در حــال حاضــر جایــگاه شــما در بــازار 
پوشاک کجاست؟

بازار پوشاک بسیار گسترده و بزرگ است. تمرکز ما در ابتدا 
روی برندهای پوشاک اســت که اکنون پنج هزار برند داخلی 
وجود دارد. از ســمت دیگــر بازدید ماهانه تبلیغــات مربوط 

به پوشاک در شبکه های مجازی ۶۸۷ میلیون بازدید است.
در دنیــای امــروز نیــاز بــه خوش پوش بــودن بــرای همــه افراد 
معنی دار است و بازار پوشاک و خرید هماهنگ و زیبا هر روز 
بیشتر از دیروز مخاطب دارد و در زمینه اطلاعات و محتوا نیز 
نیاز مخاطبان در حال افزایش است. ما در مسیر کسب بازار 

همکاری یک درصدی و بازار تبلیغات 0/۱درصدی هستیم.

آینــده  بــرای  چشــم اندازی  چــه   

کسب و کارتان دارید؟
ما می خواهیم یک مرجع تخصصی زیبایی، استایل باشیم 
کــه از دیــد کاربــران مرجع شــناخته می شــود و 
خدمات ما بــه نحوی باشــد که در همــه مراحل 
مشخص باشد که شروع کننده آن، متخصصان 
فشن استایل هستند و مسیر سختی نیز پیش 

روی ماست.
ســبک و فرهنگ پوششــی مــا باعث می شــود 
کــه در بســیاری از مواقع در دانش اســتایلینگ 
دست بسته باشیم. در این مسیر نیازمند کمک 
زیــاد متخصصــان و ســرمایه گذاران هســتیم، 
زیــرا هــر چقــدر مشــارکت تولیدکننــدگان، 
استایلیســت ها و مخاطبان بیشــتر باشــد، این کسب وکار 

بیشتر پیشرفت خواهد کرد.

 مدل درآمدی شما چگونه است؟
چند پلن درآمدی در کسب و کار ما تعریف شده است. اولی 
حق کلیک اســت کــه بــه ازای بازدیــد کاربــران از محصولات 
پوشــاک برندهای همــکار مبلغــی دریافت می  شــود. دومی 
فروش اشتراک به برندها با استفاده از پلن ارتباط با مشتریان 
نرم افــزار اوپــال اســت و بحــث 
تبلیغات هدفمند و هوشمند نیز 
در دست انجام است. معرفی و 
حق مشاوره استایل نیز بخشی 
از درآمد ما را تشــکیل می دهد. 
اکنون هوش مصنوعــی در حال 
جمــع آوری اطلاعــات و ســلایق 
مشــتریان اســت تــا بتوانیــم 
مدل های درآمــدی دیگــری را در 

آینده رونمایی کنیم.

 آیــا تاکنــون جــذب 
سرمایه داشته اید؟

نه، ما تاکنون ســرمایه ای جــذب نکرده ایــم، ولی بــا توجه به 
وسعت و پیشرفت کار، حتماً باید جذب سرمایه و همراه شدن 

سرمایه گذار با تیم را به صورت جدی دنبال کنیم.

 چــه توصیــه ای بــه زنانــی داریــد کــه 
می خواهند کسب و کار خود را داشته باشند؟

من زنان بســیار موفقی در ایران دیده ام که با همه مشکلات 
سعی کردند کسب و کار خود را نیز پیش ببرند و موفقیت های 
بســیاری کســب کنند. دیدن ایــن موفقیت هــا واقعاً مــرا به 
وجد می آورد و احســاس غرور می کنم. دوست دارم به همه 
زنان ایــران بگویم موفقیــت در همیــن فعالیت هــای روزانه و 
تکاپوهاســت که اســمش زندگی اســت. اگرچه بســیاری از 
مواقع مسیر زندگی و کسب و کار برای زنان سخت تر از مردان 
می شود، اما باید با همه توان پیوســته به پیش بروند و هرگز 

تسلیم نشوند.

آیادخترانمانرابرایتبدیلشدنبهزنانموفقدرآیندهتربیتمیکنیم؟

مادر شدن نقطه پایان پیشرفت نیست

COMMENTنظر

چنــدی پیــش بــرای انجــام کاری بــه یکــی از 
دبیرســتان های خوب دخترانه تهران رفتــه بودم. 
دختر کوچکم نیز در آغوشم بود. زنگ تفریح شد 
و دختران پرشور کلاس دوازدهم از کلاس آمادگی 
کنکور بیــرون آمدند. همــه ذهنم درگیــر این فکر 
شــد که کدام یک از این دختران در آینده موفق تر 

خواهد بود و زندگی بهتری خواهد داشت؟
زمان تفریح تمام شد و معلم برای اینکه بچه ها را 
تشویق به بازگشتن به کلاس کند، اشاره ای به من 
کرد و گفت: »زودتر به کلاس برگردید. اگر در کنکور 
قبول نشــوید، این تصویر در انتظار شماســت.« 

همه خندیدند و رفتند.
متعجب شــدم و در همیــن افکار نگاهــی به تابلو 
افتخارات مدرسه انداختم. تصویر ۱۱ دانش آموز 
رتبــه برتــر در کنکــور ۱۴0۱ بــود. تابلــو را خواندم و 
متوجه شدم فقط چهار نفر از دانش آموزان رتبه 
و دانشــگاهی بالاتــر از من داشــته اند. یعنــی اگر 
دانش آمــوز بــودم، در فهرســت افتخــارات همان 
مدرسه جای داشتم. اما اکنون که مادرم، به نماد 
شکســتتبدیل شــده ام! تصویــری از هیولایی که 
می توان با نگاه کردن به آن از آینده ناموفق ترسید 
و برای تبدیل نشدن به  آن بیشتر تلاش کرد! البته 
این نــگاه آن معلم نبــود، بلکه تفکر قالبــی  وجود 
دارد که به دختران می گویــد اگر تحصیل نکنید، 

باید بچه دار شوید و خانه داری کنید.
امــا چــرا بایــد بــرای موفــق شــدن، لــذت و قــدرت 
مــادر بــودن را از زنــان ســلب کنیــم؟ آیــا هیــچ زن 
تحصیل کرده و موفقی مادر نیســت؟ آیا انتخاب 
همزمان مــادر بــودن و موفق بــودن، یــک انتخاب 

محال است؟
قریب به دو سال است که در این صفحه از زندگی 
زنــان بــزرگ و موفــق و ثروتمند دنیا می نویســیم. 
زنان خودساخته ای که با تلاش فراوان توانسته اند 
زندگــی خوبی بــرای خودشــان بســازند و تأثیرات 
مثبتــی در فضــای کسب و کارشــان ایجــاد کنند. 

بسیاری از این زنان مادر بودند و چند نفر از 

این زنان نیز فرزنــدان بیمار و توان یاب داشــتند و 
تعداد فرزندان برخی از آنان بیش از تصور ما بود. 
آنا بوتیــن، رئیس اجرایــی بانک ســانتادر و مدیر 
شــرکت کوکاکولا مادر سه فرزند اســت. الاکیجا، 
ثروتمند تریــن زن نیجریه که در صنعت فشــن و 
مستغلات فعال است، چهار فرزند دارد و اورسولا 
فون در لاین، رئیس اتحادیه اروپا و قدرتمندترین 
زن جهان در سال ۲0۲۲ مادر هفت فرزند است. 
این مثال ها اصلاً کم نیستند و می توان فهرستی 
طولانی از مادرانــی که موفق هســتند، تهیه کرد. 
اما ما موفقیت را در ذهن دختران مان در مسیری 
کاملاً مخالف با مادری ترسیم می کنیم. گویا یک 
زن برای موفق شدن باید بخشی از قدرت وجودی 
خود را به خواســت خــود از بین ببرد و بخشــی از 
لذت حیات را کــه همان خلق و پــرورش موجودی 
پاک و کوچــک از درون جــان خود اســت، نادیده 

انگارد. 
شــاید ارتباط این رویکرد بــا عدم حضــور زنان در 
مناصب بالای سازمان شــفاف نباشد، به همین 
دلیل لازم است شرح دهیم که چگونه این اندیشه 
باعث می شــود زنان از مقطعی به بعد در مســیر 
شــغلی خــود، پیشــرفت بســیار کنــدی داشــته 

باشند.
وقتــی تصویــر زن موفــق، یــک زن فعــال و بدون 
فرزنــد اســت، بــه محــض اینکــه افــراد دارای 
فرزنــد می شــوند، خودشــان را همــان تصویــر 
شکســت می پندارنــد. آیا زنــی که با دیــد فردی 
شکســت خورده بــه خــود می نگــرد، تــلاش 
مضاعفــی بــرای پیشــرفت خواهــد داشــت؟ 
مشــکلات مــادری و داشــتن فرزنــد بی شــک از 
ســرعت زنان در مســیر طی کردن پله های ترقی 
می کاهــد، امــا بســیاری از زنــان در ایــن مســیر 
متوقف نشــده اند چون تصویر مادری برایشان 
نقطه شکســت نبوده، بلکــه نقطــه ای از بلوغ و 
تکامل بوده که باعث شده انرژی بیشتری برای 

ادامه مسیر داشته باشند. 

فاطمه
طالبیپور

Fatima.pour
@gmail.com
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 هر چقدر مشارکت 
تولیدکنندگان، 
استایلیست ها و 

مخاطبان بیشتر باشد، 
این کسب وکار بیشتر 
پیشرفت خواهد کرد
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گفتوگوباآیهغفرانی،همبنیانگذارکارپوکهدرزنجیرهتأمینغذاودارونقشایفامیکند
لجستیک یکی از مهم ترین عوامل تأثیرگذار بر سلامت غذا و داروست. این حوزه از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است، زیرا مستلزم برنامه ریزی دقیق، انتقال سریع و امنیت بالا برای 

حمل ونقل مواد ضروری در سطح ملی و بین المللی است. حمل ونقل غذا و دارو در دسترس بودن و به موقع رسیدن به مقصد، برای سلامت جامعه امری اساسی است. بدون یک سیستم 
لجستیک سلامت قوی و کارآمد، عرضه و تأمین این مواد اساسی ممکن نیست و از این رو بروز کمبود و هدررفت آنها می تواند عواقب جدی و قابل توجهی برای جامعه به همراه داشته باشد. 

کارپو یک راه حل نوآورانه است که با تمرکز بر این حوزه حساس می خواهد نقش خود را در زنجیره تأمین غذا و دارو بازی کند. این هفته با یکی از هم بنیان گذاران کارپو صحبت کردیم و از او 
درباره تیم، محصول و مسیر پیش رویشان پرسیدیم. آیه غفرانی، کارشناس ارشد هوش مصنوعی که از ابتدا در حوزه نیازسنجی محصول و بررسی بازار فعالیت می کرده و در حال حاضر در 

بیشترین فعالیتش در قسمت مارکتینگ است، در این گفت وگو همراه ماست. 

کاهش ریسک و هزینه

چرارصددماییلجستیک
مهماست؟

 توجه به
کیفیت و ایمنی

مــواد غذایــی از جملــه محصولاتــی 
هســتند کــه نیازمنــد شــرایط حفــظ 
کیفیــت و ایمنــی مناســب هســتند تــا 
سالم و باکیفیت به دست مصرف کننده 
نهایــی رســانده شــوند. در مراحــل 
لجستیک، از تولید تا توزیع، نگهداری 
در دمــای مناســب یــک عامــل بحرانی 
اســت. از ایــن رو، رصــد دمــای مــواد 
غذایی در طول مسیر لجستیک بسیار 

اهمیت دارد. 
به ویــژه محصــولات  مــواد غذایــی، 
فاســدپذیر، در دماهــای غیرمناســب 
ممکن اســت کیفیــت خود را از دســت 
بدهند. رصــد دما در مراحــل ترخیص، 
حمل و نگهداری، اطمینان می دهد که 
کیفیت مــواد غذایــی در دماهــای مورد 

نیاز حفظ می شود.
مــواد غذایــی در دماهــای نامناســب 
ممکن اســت به خطــر بیفتنــد و باعث 
بروز سموم غذایی و بیماری های مرتبط 
شوند. رصد دما در مراحل لجستیک، 
اطمینــان می دهــد کــه مــواد غذایــی 
در دماهــای ایمــن حمــل و نگهــداری 
می شــوند و خطــر ایجــاد مشــکلات 

بهداشتی کاهش می یابد.
رصد دما در مرحله لجســتیک، امکان 
ردیابــی دمــای مــواد غذایــی را فراهــم 
می کند. بنابراین در صورت بروز هرگونه 
مشــکل در دمــا، می تــوان به ســرعت 
برخورد کرده و اقدامات لازم را برای رفع 

مشکل انجام داد.

REVIEWبررسی

 ایــده اولیه کارپــو از کجــا شــکل گرفت و 
چطور به تیم فعلی رسیدید؟ 

کارپو از زمســتان ۱۳۹۹ بــا ســه هم بنیان گــذار فعالیتش را 
در مرکــز نــوآوری دیجــی کالا )دیجی نکســت( شــروع کرد. 
امیررضا نجفی، مدیرعامل مجموعه  در مقطع کارشناسی 
ارشــد فناوری اطلاعات تحصیل کرده و راهبر فناوری پروژه 

کارپو است.
من و صــدف فتحعلی کــه در بخــش طراحی رابــط کاربری، 
توســعه فرانــت محصــول و ســئو فعالیــت می کنــد، دیگــر 
هم بنیان گذاران کارپو هســتیم. ایده اولیــه کارپو از آنجایی 

شــکل گرفت کــه مــا تمایــل داشــتیم در حــوزه حمل و نقل 
فعالیــت کنیم. بــا بررســی و صحبت بــا واحــد حمل ونقل 
دیجــی کالا، آگاهــی پیــدا کردیــم کــه حــوزه حمل ونقــل 
بــا چالش هــای مختلفــی مواجــه اســت و بــه راه حل هــای 
نوآورانــه نیــاز دارد. در نتیجه، تصمیم گرفتیــم تمرکز خود 
را بــر حــل مشــکلات مرتبــط بــا راننــدگان بگذاریــم؛ زیــرا 
راننــدگان، به عنوان یکــی از رکن هــای اساســی و همچنین 
عامل هزینه زای ســازمان ها، نقش بســیار مهمی در حوزه 
حمل ونقل ایفا می کنند. برای ارائه راه حل های مناسب، ما 
به بررسی سیستم های مشابه در سطح جهان و همچنین 

تحلیل عمیقی از نیازهای شــرکت های داخلی پرداختیم. 
با تحلیل دقیق این سیســتم ها و شــناخت بهتــر نیازهای 
شــرکت ها، ما امکانــات متنوعی را بــرای شــرکت ها در نظر 
گرفتیم. این امکانات شــامل ابزارها و سرویس هایی است 
که بتواند به رانندگان در بهبود شرایط کار، مدیریت و ارتباط 
با سازمان ها کمک کند. بر اساس نیازهای خاص هر شرکت، 
ما امکانــات را به طور سفارشــی طراحــی کــرده و به صورتی 
متناســب با شــرایط و الزامــات آنهــا ارائه می دهیــم. هدف 
اصلی مــا در کارپــو، ایجاد یک بســتر هوشــمند و مطمئن 
برای رانندگان و شرکت هاســت تا بهبود بهره وری، افزایش 
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کیفیت خدمات و کاهش هزینه هــا را در حوزه حمل و نقل 
ممکن سازد.

 محصــول و خدمت شــما بر اســاس چه 
نیازی شــکل گرفت و تمایز آن با ســایر محصولات 

مشابه در چیست؟
محصــول ما یــک پلتفــرم هوشــمند مبتنــی بــر اینترنت 
اشیاست که از دو بخش نرم افزاری و سخت افزاری تشکیل 

شــده اســت. نرم افزارهــای کارپــو شــامل 
نرم افزار مدیریت برای مدیران شــرکت های 
حمل و نقل است که به منظور نظارت کامل و 
مدیریت تمام فرایندهای حمل و نقل توسعه 
یافته است. این نرم افزارها امکانات مختلفی 

را برای این شرکت ها فراهم می کنند.
امکانــات ارائه شــده توســط کارپــو شــامل 
تحلیــل رفتــار راننــدگان از لحــاظ کیفیــت 
رانندگــی و زمان بندی انجــام مأموریت های 
آنها؛ رتبه بندی رانندگان، تعریف مأموریت 

برای آنها و نظارت کامل بر روند انجام مأموریت؛ مدیریت 
ســرویس های دوره ای و تعمیــر و نگهــداری خودروهــا )که 
یکی از بخش های پرهزینه  سازمان ها محسوب می شود(؛ 
تعریــف محدودیت های مکانــی و زمانی بــرای رانندگان و 
خودروها و همچنین ارائه گزارش های هوشمند مبتنی بر 
هوش مصنوعــی واکنش بــه وضعیت نــاوگان و اطلاعات 
موجود اســت. این امکانــات از طریق پلتفــرم مدیریت به 

مدیران ارائه می شود.

یکــی دیگــر از نرم افزارهــای ارائه شــده توســط کارپــو، 
اپلیکیشــن موبایل برای رانندگان اســت. این اپلیکیشن 
به مدیران امکان می دهد تا مأموریت ها و محدودیت های 
تعریف شــده بــرای هــر خــودرو و راننــده را بــه راننــدگان 

اعــلام کننــد. و در نهایــت، 
بخــش ســخت افزاری پــروژه، 
بــه شــرکت های مشــتری ایــن 
امکان را می دهد تــا از خودرو و 
راننــده اطلاعات مربــوط به هر 
نــوع پارامتــری را با اســتفاده از 
انواع حسگرها دریافت کنند. 
ایــن نــوع از حســگرها شــامل 
یک ردیاب ســاده بــرای ردیابی 
و کنتــرل خــودرو و همچنیــن 
حســگرهای پیشــرفته تر بــرای 
نظارت کامل بر دما، نور کابین، 
رطوبــت و ســایر پارامترهــای 
مرتبط است. به طور مثال، برای 

حمل و نقل کالاهای خاص مانند مواد غذایی و داروها که 
نیازمند حساسیت ویژه ای هستند، حسگرهای ویژه ای در 
نظارت و کنترل این پارامترها به کار می روند. این حسگرها 
به شرکت ها امکان می دهند به صورت دقیق این پارامترها 
را مدیریت و کنترل کرده و از حفظ کیفیت و ایمنی کالاها 

اطمینان یابند.

 از آنجایی که یکی از مهم ترین حلقه های 
زنجیــره تأمیــن غــذا و دارو، لجســتیک اســت، 
محصــول شــما چقــدر می توانــد در ســلامت 
اجتماعــی نقــش ایفــا کنــد و ایــن اثــر آیــا قابــل 

اندازه گیری است؟
غــذا و دارو، دو نمونــه از کالاهــای بســیار حســاس و حائز 
اهمیــت در زمینــه نگهــداری و حمل و نقــل هســتند. 
ایــن کالاهــا بایــد از لحظــه تولیــد تــا رســیدن بــه دســت 
مصرف کننــده، در شــرایط مشــخص و طبــق ضوابــط 
تعیین شــده قرار گیرند تا به صورت ســالم و بدون مشکل 
به مقصــد برســند. دارو، نســبت به غــذا، از حساســیت 
بالاتری برخوردار است؛ زیرا هر دارو دارای شرایط نگهداری 
و حمل خاصی اســت که بــا داروهــای دیگر تفــاوت دارد. 
حتی تغییرات کوچکی در شرایط نگهداری و حمل، مانند 
تغییر دما، نور و رطوبت، می تواند به فاســد شــدن دارو یا 
کاهش اثربخشی آن منجر شود. بنابراین، رعایت شرایط 
دقیق نگهــداری و حمل بــرای داروها از اهمیت بیشــتری 

برخوردار است.
یکی از نیازهای اساسی شرکت های پخش دارویی، داشتن 
امکان نظــارت دقیق بــر دمای کابیــن خودروهــا به صورت 
اختصاصی و آنلاین اســت. این اختصاصی بــودن به این 
معنی اســت کــه در نقــاط مختلــف کابیــن، دما 
به طور مناســب بــرای هر نــوع دارو حفظ شــود. 
این عمل را می توان به عنوان »تمپرچر مپینگ« 
توصیف کرد و کارپو با اســتفاده از دستگاه های 
مخصوص، به خوبی ایــن نوع نظارت تخصصی 
را انجام می دهد. این اقدام به منظور اطمینان از 
اینکه دارو به صورت سالم و با کیفیت مناسب به 
دست مصرف کننده برسد، انجام می شود. این 
روش، شرکت های پخش دارویی را قادر می سازد 
تا در هر لحظه به صورت آنلاین دما را رصد کرده و 
در صورت نیاز، تنظیمات لازم را برای حفظ شرایط مناسب 
داروها انجام دهند. همچنین امکان نظارت بر خودروهای 
آمبولانس و نظارت بر مأموریت ها از جمله موارد بســیار 
مهــم و حیاتــی در حــوزه ســلامت بــه حســاب می آید که 
کارپو برای این مشتریان نیز راهکارهای مختلفی را در نظر 

گرفته است.

 اگر بخواهیم محصول و خدمت شما را 

مدل B2B در نظر بگیریم، چه ارزش  افزوده هایی را 
برای حلقه های مبدأ و مقصد خود ایجاد می کنید. 
مشخصاً ارزش پیشنهادی شــما به کسب وکارها 

چیست؟
هــدف کارپــو کاهش ریســک و 
هزینه  سازمان های حمل و نقلی 
و افزایــش امــکان نظــارت و 
مدیریــت بــرای شــرکت های 
طــرف قــرارداد اســت. کارپــو تا 
به اینجا توانســته تا ۳0 درصد 
هزینه هــای نــاوگان مشــتریان 
خــود را کــه مربــوط بــه تعمیر و 
نگهداری خودروها و همچنین 
ریسک حاصل از رفتار پرخطر 
رانندگان بــوده، کاهــش دهد و 
تا به اینجا با اســتقبال بســیار 

زیادی نیز مواجه شده است.

 در زمینه فعالیت شما چه چالش هایی 
وجود دارد. می دانیم که زنجیره تأمیــن غذا و دارو 
و  دارد  را  خــود  خــاص  حساســیت های 
کسب وکارهای این حوزه ممکن است در رگولاتوری 
و قانون گذاری دچار چالش هایی باشــند. کمی در 

این باره برایمان بگویید.
ســازمان غذا و دارو در چند سال اخیر، شرکت های توزیع 
و پخش را موظف بــه انجام نظارت کامــل و آنلاین بر روند 
حمل و نقل غــذا و دارو کرده اســت. به منظــور اطمینان از 
اینکــه فراینــد حمل و نقــل ایــن مواد حســاس به درســتی 
انجام می شــود، افــرادی به عنــوان ناظــر تعیین شــده اند. 
به همین دلیل، شــرکت های پخــش به دنبــال راهکارهای 
دقیق و مشــابهی بــرای انجام نظارت هســتند. اســتقبال 
گســترده ای از ارائــه خدمــات در ایــن زمینــه وجــود دارد و 
شــرکت های پخــش جدیــد نیــز از زمــان تأســیس خــود، 
به دنبال راهکارهای مشــابه و دقیق هســتند. با این حال، 
کارپو در آغاز فعالیت خود، بــرای ارائه خدماتش نیازمند 
اخذ مجوزها و تأییدیه های لازم بــود. در نتیجه، اقدامات 
لازم برای تأمیــن مجوزهــا و تأییدیه های مورد نیــاز در این 

زمینه صورت گرفته است. 

 ظرفیت های بین المللی کسب و کار شما 
چیســت؟ آیا برای بازارهای خارجی هــم برنامه ای 

دارید؟
نرخ رشد صنعت نظارت و مدیریت شرکت های پخش کالا 
و مسافر در جهان بسیار بالاست و راهکارهای مشابهی در 
سراسر جهان برای افزایش نظارت، مدیریت بهتر و کاهش 
هزینه هــا و همچنین افزایش بهره وری ارائه شــده اســت. 
در ســال ۲0۲۲، حجم بازار این صنعت بــه ۹.۴۳ میلیارد 
دلار رسید و این عدد در سال ۲0۲۳ حدود ۱۱ میلیارد دلار 

تخمین زده می شود.
هنــگام طراحــی محصــول، کارپــو بــا مــرور جامــع و دقیق 
پلتفرم های مشابه و موفق در ســطح جهان که هدف ورود 
به بازار جهانی را دنبال می کردند، همواره تمرکز خود را بر 
بالا بردن بهره وری و کاهش هزینه ها قرار داده اســت. این 
امکان برای کارپو وجود دارد تا با ارائه خدمات باکیفیت و 
قابل قبول، بتواند به نیازها و تقاضاهای شرکت های بزرگ 
و جهانــی در زمینه حمل و نقل غــذا و دارو پاســخ دهد. به 
عبارت دیگر، کارپو بهره وری بالا و کاهش هزینه را به عنوان 
اهداف اصلی خود در طراحی و ساختاردهی محصول خود 
در نظر گرفته تا بتواند خدماتی با کیفیت برتر و قابل قبول 
را به شرکت های بین المللی ارائه دهد. کارپو تاکنون تمامی 
امکانات نرم افزاری خود را به دو زبان فارســی و انگلیســی 
ارائه داده است. علاوه بر این، در حال مذاکره برای ورود به 
بازارهای خارجی است و شروع این مذاکرات از کشورهای 

خاورمیانه صورت گرفته است.

INTRODUCTIONمعرفی

دربارهنیمبلفارماسی

 راهکاری
هوشمند و سریع 

نیمبل فارماســی یک اســتارتاپ در حوزه 
فارماسیوتیکال و تحویل دارو است که با 
بهره گیری از فناوری پیشرفته، به مشتریان 
خود خدمات تحویل ســریع و هوشــمند 
دارو را ارائــه می دهــد. ایــن اســتارتاپ بــا 
هدف ایجاد یــک تجربه بهتــر و راحت تر 
بــرای مراجعه کننــدگان بــه داروخانــه، بــا 
محوریــت ســرعت، دقــت و راحتــی در 
عرصــه لجســتیک دارو تأســیس شــده 
است. یکی از نکات برجسته درباره نیمبل 
فارماسی، اســتفاده از فناوری برای بهبود 
فرایندهای تحویل دارو است. با استفاده 
از اپلیکیشــن نیمبــل فارماســی، کاربران 
می تواننــد ســفارش های خــود را به طــور 
آنلایــن ثبــت کننــد و به راحتــی داروهــای 
خود را در آدرس منزل یا محل کار تحویل 
بگیرنــد. نه تنهــا ایــن اپلیکیشــن امــکان 
مدیریت ســفارش ها و بررســی موجودی 
داروهــا را بــه مشــتریان می دهــد، بلکــه 
بــا اســتفاده از الگوریتم هــای هوشــمند، 
تحویــل ســفارش ها را در کوتاه ترین زمان 

ممکن و با بالاترین دقت انجام می دهد.
یکی از ویژگی های جالب نیمبل فارماسی، 
اســتفاده از اتوماســیون و رباتیــک در 
فرایند تحویل داروهاســت. بــا بهره گیری 
از ربات های هوشــمند، نیمبل فارماســی 
قادر به آماده سازی و بسته بندی خودکار 
داروهاست که علاوه بر سرعت بیشتر در 
فرایند تحویل، خطر خطاهای انســانی را 
نیز به حداقل می رساند. نیمبل فارماسی 
با بهره گیری از فناوری هوشمند، قابلیت 

پیش بینی نیازهای دارویی را نیز دارد. 

عباسعینعلی

abbas.einali 
@gmail.com

 این حسگرها به 
شرکت ها امکان 

می دهند به صورت 
دقیق این پارامترها 
را مدیریت و کنترل 

کرده و از حفظ کیفیت 
و ایمنی کالاها اطمینان 

یابند

   عکس:  نسیم اعتمادی
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روابط عمومی
P R

در دنیای امروز ارتباطات و دسترسی به اطلاعات، به یکی از اساسی ترین نیازهای بشر در 
بخش های مختلف زندگی تبدیل شده است. گسترش و رشد عظیم اطلاعات در دهه های اخیر 

که همچنان با سرعت چشمگیری ادامه دارد، داشتن تخصص برای مدیریت ارتباطات را در 
این هزارتو برای کسب وکارها به امری گریزناپذیر تبدیل کرده است. با شکل گیری شبکه های 

اجتماعی، فضای خبری یک جامعه دیگر لزوماً در اختیار چند رسانه نیست و بسیار سیال گون 
و غیرقابل پیش بینی شده است. این ویژگی برای شرکت ها حکم یک تیغ دولبه را دارد؛ تیغی که 
هم می توان از آن در راستای منافع یک کسب وکار بهره برد و هم این امکان وجود دارد که با یک 
خطای نه چندان بزرگ، آسیب های جبران ناپذیری به اعتبار و سرمایه یک مجموعه وارد شود. 
روابط عمومی به عنوان بخشی از یک سازمان، عهده دار مدیریت ارتباطات در راستای پیشبرد 
اهداف آن است. در سال گذشته طی ناآرامی هایی که در جامعه رخ داد، برخی کسب وکارها با 
چالش های جدی و بزرگی مواجه شدند که این رخداد بیش از پیش اهمیت داشتن یک روابط 

عمومی متخصص را برای مدیریت آنچه در جریان بود، به کسب وکارها یادآور شد.  

مژگانرضایی،مدیرروابطعمومیداتین

باید در سنجیدن اولویت بندی داشته باشیم

POINT OF VIEWدیدگاه

 روابــط عمومــی در دهــه اول ۲000 
میلادی دوره گذار خود را طی کرده و با 
اضافه شــدن ابزارهــا و مکانیســم های آنلایــن 
همچــون ســایت و شــبکه های اجتماعــی 
دیجیتالــی  شــده و مرزهــای اثرگــذاری اش از 

دکه های روزنامه و رویدادها فراتر رفته است. 

 حالا روابط عمومی با انواع بمباران های 
اطلاعاتــی و انــواع دردســرها مثــل 
راســتی آزمایی اخبــار، تکثیــر منابــع خبــری و 
چرخش اثرگذاری از رســانه به سمت افراد، در 
وضعیت جدیدی قرار گرفته است. هرچند این 
وضعیــت هــدف روابــط عمومــی را کــه همــان 
حفاظــت از اعتبــار و شــهرت ســازمان اســت، 
تغییر نداده، ولی سبب  شده روابط عمومی در 
کــوره بیفتد؛ کــوره ای کــه بــا آتــش واکنش های 

اجتماعی بسیار سوزان شده است. 

 در چنیــن شــرایطی، رســیدن بــه 
برداشــتی واحــد از مفهــوم اعتمــاد و 
درک آن بســیار اهمیت دارد؛ چراکــه اگر درک 
درســتی از ایــن مفهــوم وجود نداشــته باشــد، 
کســب وکارها در مواقــع اتفاقــات اجتماعــی 
نمی توانند نقــش درســتی از نظــر اجتماعی و 

اقتصادی ایفا کنند. 

 ایــن درک نادرســت در مواقع انتشــار 
اخبار نادرســت، جعلی و اخبار منفی 
خــود را نشــان می دهــد و اگــر ســازمان درک 
درســتی از اعتماد نداشته باشــد، با رفتارهای 
دستپاچه گونه یا شتاب زده خود را در مسیری 

قرار می دهد کــه بــه بیزینس مــدل و اعتبارش 
ضربه مستقیم می زند.

بــه دلایــل  فعــال  روابــط عمومــی 
گفته شــده بــه اعتمــاد می پــردازد و 
همواره در مورد داینامیک بودن این مفهوم در 
افــکار عمومی به مشــاهده و تحقیق مشــغول 
می شود. اما بزرگ ترین چالش آن این است که 
سنجیدن اعتماد سخت است و کسب وکارها، 
مخصوصــاً آنهــا کــه بــه شــیوه OKR کارهــا را 
مدیریــت می کننــد، عمیقــاً دوســت دارنــد 
همه چیز را بســنجند. مهم تریــن کاری که یک 
تیم روابط عمومی در سنجیدن می تواند انجام 
دهــد، ایــن اســت کــه بدانــد چــه چیزهایــی را 
نمی توانــد بســنجد و نگــذارد اعــداد او را بــه 

بیراهه ببرد.

می دانیم که نســنجیدن تبعاتی دارد، 
ماننــد اینکــه کســب وکار نمی دانــد 
چطور رشــد می کند یا چطور می تواند موارد را 
بهبــود ببخشــد. بنابراین تیــم روابــط عمومی 
بایــد در برخــورد بــا نســنجیده ها، جامع نگر و 

دانشجو بماند. 

 در مــورد ســنجیدن هم لازم اســت به 
ایــن ســه نکتــه دقــت کنــد؛ اول اینکه 
سنجیدن را به اعداد در کانال های بازنشر گره 
نزند و از روش های تکمیلی چون پرسشنامه و 
مصاحبه نیز برای بهبــود کار خود بهره بگیرد؛ 
چراکه در روابط عمومی همه فعالیت ها باید در 
جهت شــناخت مخاطب، بررسی میزان درک 
او از برند و اثرگذاری پیش گرفته شود. اگر همه 
فعالیت هــای روابــط عمومــی را بــه اعــداد گــره 
بزنیم، ســبب می شــود که افزایش اعــداد ما را 
راضــی کنــد، در حالــی کــه درک عمیــق افــکار 
عمومــی از کســب وکارمان و داشــتن ذهنیتــی 
مثبــت از برنــد بســیار مهم تــر از تعــداد 

شنیده شدن است. 

 نکتــه دوم اینکــه اعداد، شــتاب زدگی 
ایجــاد می کنــد، ولــی روابــط عمومــی 
هل دادنی نیســت و بایــد با درک درســتی جلو 
رود. نبایــد بــا پیــروی از اعــداد از مبانــی روابط 
عمومی و مفاهیم سطحی عبور کرد. در روابط 
عمومــی همــواره بایــد دانش آمــوز و دانشــجو 
بمانیم تا هم با یادگیــری از افکار عمومی و هم 
بالا بردن سطح دانش اجتماعی، در برخورد با 

پدیده ها غافلگیر نشویم. 

 به عنــوان نکته پایانــی، روابط عمومی 
باید در سنجیدن اولویت بندی داشته 
باشــد و بدانــد کــه بیــن ســنجیدن و بهبــود 

فعالیت ها، اولویت با کدام است.

سپیدهعابدینی،مدیرارتباطاتبازارمبیننت:

قدرت و چابکی؛ نیاز مهم روابط عمومی ها

سهندفردی،مدیرارتباطات
بازاریابیهلدینگمکس:

روابط عمومی ؛ خالق 
اعتماد و خوش نامی

در دنیای امروز، اعتماد یک حلقه  گم شده در بسیاری از 
بخش هاست؛ از اجتماع و سیاست گرفته تا کسب وکار. 
هرچنــد روابــط عمومــی همســو بــا سیاســت های کلان 
کسب وکارها حرکت می کند، اما آنچه برای آنها به ارمغان 
مــی آورد، کارکــردی کلان تــر دارد؛ مدیریــت خوش نامــی 
و اعتبار ســازمان، همــان عناصری کــه برای کســب وکار، 
اعتماد می آفرینند. روابط  عمومی، ارتباط بین ذی نفعان 
مختلف را با کســب وکار تعریــف، نقصان هــای ارتباطی 
را شناســایی و پیام های همســو با آن را بازتولید و منتشر 

می کند. 
به پشتوانه  گام هایی که در سال های اخیر در شکل دهی 
به مفهوم و جایــگاه »روابــط  عمومی« در ایران برداشــته 
شده، امیدوارم نگاه کسب وکارها به روابط عمومی به آن 
شکل مدرن و مؤثری که در دنیا وجود دارد، نزدیک تر شود 
و از نگاه سنتی و منفعلانه به این حوزه دور شویم. روابط 
 عمومی تنها مجری چهارچوب های از پیش  تعیین شده 
نیســت. منتظر نمی ماند تا اتفاقی بیفتد، بعــد برای آن 
تدبیری بیندیشد. فلسفه  وجودی آن صرفاً زدودن غبار 
از چهره  برندها یــا مدیریت بحران ها نیســت. در جهان 
امروز روابط عمومی یک نقش کلیدی در مدیریت اعتبار 

رضاامیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com

روابط عمومی
مشعل داری در تاریکی

بهمناسبت۲۷اردیبهشت،روزارتباطاتوروابطعمومی

در کشور ما شرایط اجتماعی، سیاسی و اقتصادی آبستن 
حــوادث زیــادی اســت و ایــن دیگــر موضوعــی غیرقابــل 
پیش بینی محســوب نمی شــود و باید برای آن آماده بود؛ 
چراکه با هر جرقه ای احتمال دارد شــاهد مســائلی مانند 
آنچه در شش ماه دوم سال ۱۴0۱ رخ داد، باشیم. حوادث 
آن چنــد مــاه دپارتمــان روابــط عمومــی همه شــرکت ها و 

ســازمان ها را تحت تأثیر قــرار داد، اما برخــی از آنها که در 
حوزه ارتباطات فعالیــت دارند، مانند مجموعه های فعال 
در صنعت تلکام، با چالش های بیشــتری مواجه شدند. 
در این مجموعه ها می بایست ضمن پایبندی به الزامات 
حاکمیتی، پاسخگوی مشــتریان و به طور کلی جامعه ای 
باشــید که شــما را به عنــوان یکــی از بازیگــران اصلــی این 
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احمدواحدی،رئیسروابطعمومیوبرندینگفناپ:

اتاق های بحران باید قبل از وقوع حوادث
تشکیل شوند

POINT OF VIEWدیدگاه

اتفاقاتی کــه نیمــه دوم ســال گذشــته رخ داد، 
نشــانگر ایــن بود کــه اغلــب در روابــط عمومی  
شــرکت ها و ســازمان ها برنامــه مدونــی بــرای 
اگرچــه  یــم.  ندار این چنینــی  بحران هــای 
بحران هــا بــا هــم متفــاوت هســتند و بــرای هر 
یــک بایــد سیاســت و برنامــه متناســب بــا آن 
را در نظــر گرفــت، امــا روابــط عمومی هــا بایــد 
بــرای چنیــن مواقعــی، اتــاق بحــران از پیــش 
تشکیل شده ای داشته باشند که ترکیب اعضا 
و مســئولیت های هــر کــس در آن مشــخص 

باشد. 
چالشــی که در  نیمه دوم ســال گذشــته اغلب 
روابط عمومی ها را درگیر خود کرد، امر جدیدی 
بود که می توان آن را مجموعه ای از چالش هایی 
دانســت کــه در کنــار هــم یک بحــران بــزرگ را 

ایجاد کردند. 
محدودیت هایــی کــه طــی ایــن اتفاقــات بــرای 
اینترنت ایجاد شد نیز از دلایل دیگری بود که 
این چالش را متمایز می کرد. با وجود غیرقابل 
پیش بینی بــودن چنیــن بحران هایــی، مــا باید 
از قبل بدانیــم در ایــن مواقع چه کســانی باید 
تصمیم گیر باشــند و اعضای اتــاق بحران خود 

را مشخص کنیم.
همچنین باید این امکان وجود داشــته باشــد 
کــه مصوبات اتــاق بحــران، در حکــم مصوبات 
هیئت مدیره در نظر گرفته شــود تا تحت تأثیر 
نظر، خواست و ســلیقه افراد مختلف سازمان 
قرار نگیــرد. ما بایــد بــرای روز بحــران ابزارهای  
مــورد نیازمــان را فراهــم کنیــم؛ بــرای مثــال بــا 
رسانه هایی که قرار است در بحران به ما کمک 
کنند، ارتباط مســتمر داشته باشــیم تا هنگام 
بروز حادثه جدیــد به این موضــوع فکر نکنیم 
که باید از چه کســانی کمک بگیریم و چطور با 

آنها ارتباط برقرار کنیم.

 اهمیــت مدیریــت ارتباطــات 
درون سازمانی

یکــی از نــکات دیگــری کــه اهمیــت آن طــی 
اتفاق های سال گذشــته برای روابط عمومی ها 
یادآوری شد، مدیریت ارتباطات درون سازمانی 
بــود. ارتباطات داخلــی موضوعی اســت که به 
واسطه میان واحدی بودنش بین روابط  عمومی 
و منابع انسانی مغفول واقع می شود. در سال 
گذشته شــاهد بودیم که بسیاری از سازمان ها 
به واسطه نقش شان مورد اتهاماتی قرار گرفتند 
که آنها را دچار چالش منابع انســانی نیز کرد. 
در چنیــن مواقعی، اولیــن کاری که یــک روابط 
عمومی می بایست انجام دهد، اقناع همکاران 
سازمان اســت؛ موضوعی که بسیاری از روابط 
عمومی ها در آن موفق نبودند و این مسئله در 
برخی موارد به ترک کار و ادامه کار با اما و اگر و 

بدون حس و شوق قبلی منجر شد.

 برجسته شــدن اهمیت نقش 
روابط عمومی ها

اهمیت نقش حیاتی روابط عمومی در ساختار 
یک مجموعــه در آن روزهای بحرانــی به خوبی 
مشــخص شــد. در همین راستا شــاهد بودیم 
تعــدادی از برندهایــی کــه برنامه ریــزی مالــی 
هنگفتــی روی صنعــت تبلیغات کــرده بودند، 
به خاطــر بحــران و حــل مشــکلات رخ داده، به 
تیم هــای روابــط عمومــی بــا ســابقه مدیریــت 
بحــران نیــاز پیــدا کردنــد و از آنهــا کمــک 
خواســتند. در واقع می توان گفت تأثیر روابط 
عمومی در بحران ها ملموس شد، اما متأسفانه 
بســیاری از برندها و شــرکت ها تا بحران بعدی 
این مســئله مهــم را فرامــوش می کننــد و هیچ 
زیرســاختی از جنــس روابــط  عمومــی بــرای 

بحران های آتی فراهم نمی کنند.  
از سویی دیگر درست اســت که روابط عمومی 
می تواند در بحران ها به مــا کمک کند، اما لازم 
است علاوه بر آن در مواقع عادی نیز با تمامی 
بخش ها هماهنگ باشــد. یعنی مــن به عنوان 
مدیر یــا بخشــی از ســازمان، بــدون هماهنگی 
با روابــط عمومــی کاری انجام ندهم کــه باعث 
ایجاد مشکل شود و بعد سراغ روابط عمومی 
بیایــم تــا مشــکل را حــل کنــد. اگــر در مواقــع 
تصمیم  گیری ها روابط عمومی در کنار مدیران 
سازمان حضور داشته باشد و موضوعات را از 
منظر تأثیر بر ذی نفعان بررســی کند، می توان 
از اتخــاذ تصمیمات بحران ســاز جلوگیری کرد 

یا تبعات احتمالی یک تصمیم را کاهش داد.

صنعت می شناســند. به همین دلیل چالشــی کــه با آن 
مواجــه هســتیم، پیچیــده و دارای پارادوکــس اســت؛ در 
این میــان شــاید بیشــترین فشــار روی واحدهــای روابط 
عمومی اســت که نقش اصلی را در چنین بحران هایی بر 
عهده دارند. طی رخدادهای سال گذشته، وقتی با قطعی 
ارتباطات برخورد می کنیم، شرکت های فعال در صنعت 
ارتباطــات، اولین مجموعه هایی هســتند کــه نوک حمله 

انتقادها به سویشان گرفته می شود.

 راهکار همگرایی کسب وکارها هنگام بحران
هرچنــد در حــال حاضــر و بــا گذشــت چندیــن مــاه، هــر 
کسب وکاری تمهیداتی را در این زمینه در نظر گرفته، اما 
حلقه مفقــوده در این میــان ارتباطات بین خــود برندها و 
سازمان هاست. در شــش ماه گذشــته تمام دوستانی که 
در حوزه خدمات اینترنتی و ارتباطی فعال هستند، تحت 
هجمه های شدیدی قرار گرفتند؛ برای اینکه از دید جامعه 
آنها بازویــی بودند که قطع شــدن ارتباطــات و فیلترینگ 
را رقم زدند. در واقعیت بســیاری از این مســائل از حیطه 
اختیار ما خارج اســت و حتی واحدهای روابط عمومی با 
محدودیت  های بسیاری در پاسخگویی مواجه هستند، 
اما ارتباط بازیگران این صنعت با یکدیگر و هم صدا شدن 
آنها می تواند در چنین مواقعی یک راهکار مناسب باشد 
تا بتوانند از هویت و منافع خودشان دفاع کنند. البته اینکه 

بخواهید مجموعه هایی را که در حالت عادی با 
هم رقابت می کنند، در حالت بحران متحد 

کنید، کار دشــواری اســت، اما امیدوارم 
یک روز این همگرایی محقق شود.

نکته دیگر این اســت که جایگاه روابط 
عمومــی بــه قــدرت کافــی نیــاز دارد تــا 
بتوانــد در مواقع بحران عملکرد ســریع 

و مناسبی داشته باشد. این قدرت 
بایــد تلفیقــی از حوزه های 

اطلاعاتــی،  قانونــی، 
ارتباطــی و مرجعیــت 

ســوی  از  و  باشــد 
مدیریت سازمان به 
رسمیت شناخته 
شــود. متأسفانه 
در کشور ما به طور 

عمده واحد روابط عمومی به عنــوان یک واحد اجراکننده 
و حتــی در برخــی مواقــع صرفــاً یــک واحــد ابلاغ کننــده 
تصمیمات است. درست است که بخشی از وظیفه واحد 
روابط عمومی بیان ابلاغیه هاســت، اما خــود واحد روابط 
عمومی باید این قدرت را داشته باشد که با اتکا به آن بتواند 
تعادل مناسبی را بین منافع سازمان، مدیریت، کارکنان و 
جامعه ای که با آن ســروکار دارد، برقرار کند. متأســفانه در 
اکثر ســازمان های ما مدیران ارشــد، روابط عمومــی را تنها 
واحدی می دانند که باید از منافع آنها دفاع کنند؛ رویکردی 
که در بلندمدت قطعاً به ضرر مدیریت و مالکیت سازمان 
تمام خواهد شــد و من بســیار خوشــحالم که ایــن رویکرد 
حمایت گرانه و درک جایگاه واحد روابط عمومی در فرهنگ 

سازمانی مبین نت به نحو مطلوبی وجود دارد.
یکــی از مــوارد قابــل تأمــل دیگــر ایــن اســت کــه فرهنگ 
عذرخواهــی در ســازمان های مــا بســیار پاییــن اســت. ما 
باید بپذیریم که هر ســازمانی ممکن است اشتباه کند یا 
خطایی از ســمت افراد آن رخ دهد. شــاید در برخی موارد 
جدای از هجمه های کذایی، خطایی وجود دارد و لازم است 
که ســازمان از ذی نفعان خود عذرخواهی کند. ۸0 الی ۹0 
درصد بیانیه هایی که از سوی سازمان ها می بینیم، حالت 
توجیه و پاک کردن صورت مســئله را دارنــد؛ البته در حال 
حاضر این اوضاع در حال بهبود است و بسیاری از روابط 
عمومی ها به تدریــج جایگاه واقعــی و اثرگذار خودشــان را 

پیدا می کنند.
موضوع دیگری که وجود دارد این اســت که واحدهای 
روابط عمومی ما چابک نیستند. سرعت نقش بسیار 
مهمــی به ویــژه در بحران هــا دارد. گاهــی اوقات یک 
تصمیم گیری درست و به موقع می تواند از ادامه دار 
شــدن یا شــدت گرفتن یک بحــران جلوگیــری کند. 
بخشی از چابکی به همان قدرتی برمی گردد که در بالا 
به آن اشاره کردم. از آنجا که این قدرت وجود 
ندارد، برای تصمیم گیری به رایزنی ها 
و جلســات متعدد نیاز است که 
باعــث از دســت رفتــن زمــان 
طلایی پاسخگویی می شود. 
واحــد روابــط عمومــی در 
هــر ســازمانی باید یکــی از 
بخش هــا  چابک تریــن 

باشد.  

و خوش نامی ســازمان ها بــر عهــده دارد. وقتی شــما این 
نگاه را بــه روابط عمومی داشــته باشــید، روابــط عمومی 
می تواند در بخش های مختلف سازمان از جمله ارتباط 
با مشتری، مارکتینگ، ارتباطات داخلی، منابع انسانی 
و... نقش آفرینی کند. در واقع هر جا اســمی از شــهرت، 
خوش نامــی و اعتبــار ســازمان می آیــد، روابــط عمومــی 
تأثیرگذار است و ارتباط ســازمان را با ذی نفعان مختلف 

معنا می کند. 
در نیمه دوم ســال ۱۴0۱ شاهد شــرایطی بودیم که کاملاً 
از لحاظ سیاسی، اجتماعی و موضوعات دیگر غیرقابل 
پیش بینــی بــود. دوره ای بــود کــه روابــط عمومی هــا هــر 
روز بــا نقطــه اوج بحران های مختلــف مواجــه بودند. به 
خاطــر همیــن ناشــناخته بودن، غیرمترقبــه و غیــر قابل 
پیش بینی بودن، مقداری زمان برد تا سازمان ها در همه 
بخش ها، به ویژه روابط عمومی، خود را در فضای جدید 
بشناســند، وفــق بدهند و بــر اســاس آن اســتراتژی های 
لازم را در پیــش بگیرند. هرچــه از نقطه شــروع حوادثی 
که تجربــه کردیم، گذشــت، عقلانیت بیشــتری بر فضا 
و عملکرد روابط عمومی ها حاکم شد، اما باید این نکته 
را هــم در نظر بگیریــد که خروجــی ســازمان ها در مواقع 

بحران؛ چه واکنــش به حوادث باشــد و چه شــیوه ای که 
یک مجموعه برای مقابله با مشکلات در پیش می گیرد، 
صرفــاً بر اســاس تصمیمــات واحدهــای روابــط عمومی 
نیســت. تیم هــای روابــط عمومــی در بهتریــن حالــت و 
ســاختاریافته ترین چارت های ســازمانی، فقط یک رأی 
دارند و ذی نفعــان دیگری در ســازمان، مانند مدیرعامل 
و... در این میان مؤثر هستند.  انتظار می رود سازمان ها 
در نقشــه راه ســال پیــش رو، ســناریوهای مختلفــی را با 
توجه به تجربه سال گذشته و شناختی که از فضا کسب 
کرده اند، در نظر گرفته  باشند و با توجه به شرایط، تغییر و 
تحولات لازم را در دیدگاه خود، ساختار تیم ها، استراتژی 
و شیوه های ارسال پیام هایی که سازمان شان می خواهد 
به بیرون منعکس کنــد، ایجاد کرده باشــند. در حوادث 
سال گذشــته نیز اگر روابط عمومی در برخی سازمان ها 
نقش جدی ایفا نمی کرد یا آن قدر رســمیت نداشت که 
بتواند اثرگذار باشد، ممکن بود سازمان را در یک سیکل 
معیوب قرار دهــد که به طور مــداوم در تیــررس بحران ها 
باشد. نمونه های مختلفی وجود دارند که حضور روابط 
عمومی و نقش آفرینی آن توانست منجی کسب وکار در 

بخش های مختلف باشد. 
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گفتوگوبامجیدعبداللهخانی،مدیرعاملشرکترهندهوشمنددرباره
تحولدیجیتالوضرورتهایآن؛اومعتقداستچنانچهتحرکیدربازاری

مشاهدهنشود،یانیازیشناسایینشدهیابهمشترینیازینیست
سال هاست با مفهومی به نام »تحول دیجیتال« آشنا هستیم، اما منظور از این عبارت چیست؟ چرا برخی شرکت ها رغبتی به این جنس از تحول ندارند؟ آیا رگولاتور نتوانسته 

به درستی برای این حوزه تنظیم گری کند یا مشکل از جای دیگری است؟ وقتی صحبت از تحول دیجیتال می شود، ما کجا ایستاده ایم؟ شرکت رهند هوشمند سال هاست در حوزه 
زیرساخت های تحول دیجیتال فعالیت می کند و مشتریانی چون بانک سینا، آپسان، دیجی پی، پارت، بانک قرض الحسنه مهر ایران و... دارد. با توجه به سابقه چندین ساله 

مؤسسان این شرکت در طراحی و معماری سامانه های نرم افزاری بانکی، مالی و صنعتی، رهند هوشمند توانسته نقش مهمی در توسعه تحول دیجیتال ایفا کند. به همین دلیل به 
سراغ مجید عبدالله خانی، مدیرعامل این شرکت رفتیم تا هم در مورد گستره کار رهند هوشمند توضیح داده و هم به پرسش های ما حول محور تحول دیجیتال پاسخ دهد.

 تحول دیجیتال
ضد انحصار است

آسیبزدنبوروکراسی
سنتیبهیکصنعتمهم

زمان ورود به بازار 
 مزیت رقابتی

دنیای نرم افزار
 وقتــی صحبــت از تحــولات 
فناورانه می شود، کسب و کارها 
بــه چابکــی و ســرعت نیــاز دارنــد، زیــرا 
ممکن اســت ایده شــان بــرای خلق یک 
محصول در زمانی کوتاه تر توسط تیمی 
دیگر به مرحله اجرا برسد یا بازار از نیازی 
که منشاء تولید آن محصول است، عبور 
کرده و دغدغــه خود را به شــکل دیگری 
رفع و رجوع کند. همیــن موضوع باعث 
می شــود زمان یکی از فاکتورهای مهم و 

اثرگذار در کسب و کارهای فناور باشد.

عبدالله خانــی،  مجیــد   
مدیرعامل رهند هوشــمند نیز 
یکی از چالش های عمده حوزه نرم افزار را 
مدت زمان لازم از طراحی تا ورود به بازار 
می داند. او معتقد است بوروکراسی های 
 تولید سنتی نرم افزار هم به عدم انطباق 
نرم افزار با تحولات بازار منجر می شود. 
عبدالله خانــی می گویــد: »به کارگیــری 
معمــاری بــا قابلیت هــای بنیادیــن برای 
ایجاد چابکــی و واکنش ســریع، راه حل 

همگام شدن با نیاز بازار است.«

 مدیرعامــل رهند هوشــمند به 
ضــرورت توجــه بــه مدت زمــان 
ورود به بازار اشــاره و آن را مزیت رقابتی 
دنیــای امــروز حــوزه نرم افــزار معرفــی 
می کند؛ از نگاه او تنها راه رسیدن به این 
اســتاندارد، تعامــل و همــکاری میــان 
شــرکت های مختلــف بــرای ارائــه ایــن 
سرویس هاست. عبدالله خانی معتقد 
میــان  انتــزاع  اســت هرچــه ســطح 
ارائه دهنــدگان این ســرویس ها بیشــتر 
باشد، پایداری این سرویس هم  افزایش 

پیدا می کند.

 رهنــد هوشــمند در راســتای 
برنامه های خود تصمیم دارد به 
همــکاری خــود با فرابــوم عمق بیشــتری 
بدهد و این را الزام می داند. عبدالله خانی 
در ایــن خصــوص می گوید:»نگاه مان به 
تولیــد ســرویس ها و خدمــات بانکــی، 
فرایندی و اکوسیستمی است؛ با توجه  به 
ظرفیت فرابوم و خلأهای اکوسیستم، در 
حوزه های غیربانکی هم همکاری خود را 
برای رشد اکوسیستم با فرابوم گسترش 

خواهیم داد.«

REVIEWبررسی

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

 کمی دربــاره فعالیت های شــرکت رهند 
هوشمند توضیح می دهید؟

ما پلتفرم ایده هوشمند را داریم که یک کلان راهکار است؛ 
این پلتفرم زمان و هزینه تولید و ارائه یک مؤلفه دیجیتال را 

کاهش داده و با به کارگیری شیوه نوین توسعه و استقرار در 
معماری مایکروسرویس، توسعه پذیری، پایداری و چابکی 
بیشتری را از بعد عملیاتی ایجاد خواهد کرد. این پلتفرم با 
ایجاد قابلیت های بنیادین در خصوص اتصال، هماهنگی 

و همگون سازی سرویس ها بر بســتر فرایند و ایجاد انتزاع 
در لایه واســط کاربری، ارائه ســرویس های جدید را آســان 

می کند.
شرکای تجاری رهند هوشمند، نقش مؤثر و کلیدی در ارائه 

I N T E R V I E W



سرویس ها بر این بستر ایفا می کنند. به عنوان مثال شرکت 
فرابوم در بخش ســرویس های بانکداری باز، شرکت پارت در 
حوزه هوش مصنوعی، شرکت اعتماد هوشمند و سکوک در 
حوزه امضا و ســفته دیجیتال، شــرکت مهر ســپند و شرکت 
تفاس در حوزه سرویس های اختصاصی بانکی و حاکمیتی، 
شرکت آپسان در حوزه سرویس های کیف اعتباری، شرکت 
دیجی پی و شــرکت های تخصصــی دیگری در حــوزه بورس و 

بیمه و ســلامت، شــرکای تجاری فعالی هســتند 
کــه بــه اقتضــای نیازمنــدی، ســرویس های آنهــا 
به ســرعت بــر بســتر پلتفرمــی، چــه به صــورت 
مســتقل یا در ترکیب با ســایر ســرویس ها فعال 

خواهد شد.
در ســال های اخیــر بــه چالش هــای به کارگیــری 
APIها به طــور ویژه توجه نمی شــد و شــرکت ها و 
اســتارتاپ های متقاضــی اســتفاده از APIهــا،  با 
چالش  های فنی و پیاده ســازی مواجه بودند. رفع 
این چالــش وظیفه پلتفرم های واســط اســت. در 

همین راستا پلتفرم ایده هوشمند و APIهای فرابوم به یکدیگر 
متصل شده اند و اکنون در محیط هایی مانند سیبانک بانک 
سینا، کیو در بانک قرض الحسنه مهر ایران، دیجیتال پلتفرم 
لیزینگ پارسیان، سامانه جامع مدیریت حساب های ترنج 
و موارد دیگر که پلتفرم عملیاتی می شــود، به سهولت فعال 
شده است. سرویس های استعلامی، امضا و سفته دیجیتال، 
سرویس های پرداختی، دایرکت دبیت و سرویس های بانکی با 

فرابوم نمونه ای از خدمات این سرویس است.

 شما سال هاست در حوزه زیرساخت های 
تحول دیجیتال فعالیت می کنید. این تحول دیجیتال 
با معیارهای امروزی چه تعریفی دارد و کسب و کارها 

در ایران تا چه اندازه توانسته اند این تحول را در خود 
ایجاد کنند؟

صنایع و بازارها با گذر زمان دچار تحول می شــوند و این یک 
اصل تغییرناپذیر در تاریخ بوده و هســت. این تغییر معمولاً 
چند محرک دارد که از جمله این محرک ها می توانم به تجربه 
انسانی، نیاز بازار و مواجهه نســل ها با محصول و سرویس، 
فناوری و فرایند ها اشــاره کنم. در مورد تحــول دیجیتالی هم 
بسیار صحبت شده و به روشنی تبیین شده، ولی 
در مقــام اجرا به نظرم مشــکلاتی وجــود دارد که 
بیشتر از عدم توجه متوازن به ابعادی که به آنها 
اشــاره کردم، نشــئت می گیرد. در این خصوص 
هم چندین سال طول می کشــد تا هارمونی لازم 
بین اجزا و بازیگران کلیدی ایجاد شــود. شخصاً 
معتقدم نسل سوم از تحول بر پایه فناوری، تنها 
از طریق ایجاد و به اشتراک گذاری آرتیفکت های 
دیجیتالی در یک اکوسیســتم حاصل می شود. 
ایــن روش بــه معنــای واســپاری خلــق تجربــه 
دیجیتالی به سایر بازیگران اکوسیستم مثل استارتاپ هاست 
و معنای ضد انحصاری در ارائه محصول دارد. مثلاً بانک ها 
آرتیفکت تأمین مالی را ارائه دهند و سایر بازیگران بر این مبنا 
یک زنجیره ارزش بسازند و مثلاً با ترکیب این آرتیفکت با یک 
سرویس بیمه یا سرویسی در اکوسیستم سلامت، خدمتی 

ترکیبی بسازند و به مشتری ارائه دهند. 

 بــا وجــود اینکــه مدت هاســت از موضــوع 
تحــول دیجیتــال صحبــت می شــود، امــا در برخــی 
عرصه ها همچنان راهکارهای سنتی استفاده می شود 
و شــرکت های قدیمی تر توجه کمتری به این موضوع 
دارنــد. بیشــتر کســب و کارهایی پیگیــر ایــن مســئله 

هســتند کــه ذات کسب و کارشــان در پیوند بــا تحول 
دیجیتال است، مانند فین تک ها. علت این مسئله را 
چه می دانید؟ آیا نیازی به این زیرساخت ها ندارند یا 

متوجه نیاز خود نیستند؟
از آنجا که معتقدم محرک اصلی تحول، نیاز بازار و مشتری و 

ضرورت هاست، بنابراین چنانچه 
جایــی می بینیــد تحرکــی وجــود 
ندارد، قطعاً می توان نتیجه گرفت 
یا نیازی شناســایی نمی شود یا به 
مشتری نیازی نیست. تصور کنید 
شما برای دریافت خدمتی از یک 
سازمان بدون رقیب، هنوز مجبور 
هستید به شیوه های قدیمی عمل 
کنید؛ شــما چــاره دیگــری ندارید 
و وقتــی گزینــه جایگزینــی وجــود 
نداشته باشــد، می توان این روش 
را برای مدتی طولانــی ادامه داد تا 
زمانی که هزینه های این روش برای 
ارائه دهنده و سازمان غیرمنطقی 

شــود. به عنوان مثــال تا زمانــی کــه شــعبه داری در بانک ها و 
هزینه های این روش تبدیل به مسئله نشود، برنامه ای واقعی 

برای دیجیتالی شدن ارائه سرویس آغاز نخواهد شد. 

 با توجه به حوزه کاری تان به نظر می رسد که 
بانــک مرکــزی رگولاتــور اصلــی شــما باشــد. چــه 
ظرفیت هایی در رهند هوشمند وجود دارد که به دلیل 
ممانعت های رگولاتور یا رگوله نشــدن و پرابهام بودن 
فضا نتوانسته اید آنها را بالفعل کنید؟ رویکرد رگولاتور 
باید چگونه باشد تا شما بتوانید از حداکثر ظرفیت و 

توان خود استفاده کنید؟
بنده البته چندان معتقد نیستم که رگولاتوری ما آزار دهنده 
یا دست و پاگیر است و فضاهایی هم که قانونمند نشده اند، 
هنــوز چهارچوب هــا و مرز هــای مشــخص مستندشــده ای 
ندارند. در همــه جای جهان اصــولاً یک پدیده ابتــدا ایجاد 
می شــود و سپس در ســیر تکاملش مســیر قانونمند شدن 
خــود را طی می کنــد. تجربــه اندوخته و بررســی اثــرات یک 
پدیــده بــه شــکل بومــی یــا کپی بــرداری از تجربیــات دیگــر 
کشور ها و جوامع، ســرآغاز فرایند رگولاتوی است. معتقدم 
وجود فناوری و ابزار یا پلتفرم به معنی تحول نیست و نحوه 
به کارگیری و اثری که ایجاد می کند و نحوه مواجهه مردم با آن 
پدیده است که تحول دیجیتالی را می سازد و سپس رگولاتور 
را فعال می کند. من محدودیتی برای تولید و توسعه پلتفرم ها 
نمی بینم که موضــوع کار ما هم همین اســت. البتــه ما هم 
ایده هایی برای توسعه پلتفرم داریم که مربوط به فضاهایی 
می شود که هنوز قانونمند نشــده اند و البته مشتری و بازار 
واقعی اش نیز هنوز شکل نگرفته، بنابراین ما زیرساخت ها را 
توسعه می دهیم و منتظر می مانیم تا نیاز واقعی ایجاد شود 
که البته با توجه به سرعت جهانی این پدیده ها، چندان هم 

طولانی مدت نیست. 

 در زمینه تحول دیجیتال، فاصله ایران را با 
کشورهای منطقه چقدر می دانید؟ چنانچه تفاوتی 

وجود دارد، معلول چه علتی است؟
تفاوت ها بیشتر در نقطه آغاز اســت؛ اولویت دادن به خلق 
تجربه متمایــز و طراحی مدل کســب و کار ســودآور پیش از 
به کارگیری فناوری. مثلاً نئوبانک ها توسط بانک های سنتی 
خلق نمی شوند، ولی در ایران عمدتاً بانک ها پروژه نئوبانک 
دارند و ســعی می کنند با قواعد بانکداری ســنتی مدل های 
جدید بســازند که منطقاً هم با شکســت مواجه می شــود. 
افزایــش دســترس پذیری، کاهــش هزینه هــا و کوتاه شــدن 
زمان ارائه خدمت به عمــوم مردم از طریق زیرســاخت های 
اینترنتی یک هدف کلیدی است، در حالی که بعضاً شاهدیم 
خدمات دیجیتالی ما گران تر ارائه می شود. البته این موضوع 
عمومیت نــدارد و ما نمونه هــای موفقی هــم در حوزه تحول 

دیجیتالی داریم، خصوصاً در حوزه آموزش. 
در حوزه دولت الکترونیک فاصله ما زیاد است. موضوعی 
چــون به اشــتراک گذاری پایــگاه داده مشــتریان را تقریبــاً 
در ایــران نداریــم و در صنایــع مالــی هــم عمدتــاً دیدگاه ها 
انحصارطلبانه و مرتبط با نسل دوم تحول است. به عنوان 
مثال در روسیه از حدود ۲0 سال 
پیــش سیســتم های اطلاعاتــی 
بانک و بیمه و دارایی های منقول 
و غیرمنقــول بــه هــم متصــل 
هســتند و بــرای سیســتم های 
اعتبارسنجی بینش چندوجهی 
ســامانه های  و  می ســازند 
احــراز هویــت یکپارچــه را ارائــه 

می دهند.

 کسب و کارهای نوآور که 
بیشــتر  را  کارمنــدان  ترکیــب 
متخصصان حوزه هــای مختلف 
به خصوص متخصصان نرم افزار 
تشکیل می دهند، خیلی وقت است با معضل جذب 
و نگهداشت نیروی انسانی خود مواجه اند. شما چه 
مشکلاتی در این بخش دارید و چه راه حلی برای عبور 

از این مشکلات در نظر گرفته اید؟
در خصوص حل این مســئله فقــط باید روی آموزش نســل 
جدید متمرکز شد. با توجه به اینکه اکثر متخصصان نرم افزار 
و حــوزه فنــاوری اطلاعــات در دهه هــای دوم و ســوم تجربــه 
کاری شان به فکر مهاجرت هستند، ما شرکت های نرم افزاری 
چاره ای جز تمرکز بیشتر روی آموزش و تربیت نیروی انسانی 
نداریم و بــه همین دلیل مــا آکادمی رهند را بــا هدف تربیت 
متخصصان حوزه تحول دیجیتال، خصوصاً از میان نســل 

دهه هشتادی ها تأسیس کردیم.

 معمــولاً وقتی صحبــت از آســیب دیدن 
کسب و کارها در اثر تورم و کاهش قدرت خرید مردم 
 B2C می شــود، توجه ها معطوف به کسب و کارهای
اســت. کســب و کارهای B2B چــه تأثیــری از ایــن 
وضعیت می گیرند؟ در ماه های اخیر که هم اینترنت 
بــا محدودیت هــای بســیار مواجه بــوده و هــم تورم 
رونــدی افزایشــی داشــته، بر کســب و کار شــما هم 
تأثیری گذاشته است؟ آیا ناچار به تغییر استراتژی 
یــا تغییــری در برنامه هــای کوتاه مدت یــا بلندمدت 

خود شده اید؟
مسئله ای که به آن اشــاره کردید، مسئله ای مهم و چالشی 
جدی اســت. اینترنت زیرســاخت و کلان بســتر هــر برنامه 
تحــول دیجیتالــی اســت. مــا در بخــش تولیــد و توســعه 
محدودیت هایــی در دسترســی به منابــع ابری داریــم که با 
روش های عجیب و غریــب و پرهزینه معمولاً ســعی در رفع 
موانع می کنیم که امیدوارم شرایط بهتر شود. تولید نرم افزار 
یک کار پرهزینه اســت و ما هم مثل بسیاری از شرکت ها با 
مشکل جریان نقدینگی مواجه هســتیم و رفع این مسئله 
مســتلزم دریافت حمایت های مالی از طریــق صندوق های 
ســرمایه گذاری، بانک هــا و کارفرمایــان اســت. مــا ســعی 
می کنیم با تغییر مدل ارائه خدمت و قراردادهایمان جریان 
نقدینگی دائم خلق کنیم که البته کار سختی است و تهدید 

جدی برای کسب وکار ماست. 

 با توجــه بــه وضعیتی کــه در حــال حاضر 
شــاهد آن هســتیم، آینــده کســب و کارهای نــوآور را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
به نظرم مثبت است. ما استعداد های درخشانی داریم که با 
وجود محدودیت ها و چالش های مالی و اقتصادی، امیدوار 
هستند و دانش خود را به روز نگه می دارند. امیدوارم فضای 
اقتصادی هم برای کســب و کار ها پایدار شود و حمایت های 

لازم را دریافت کنند.

 وجود فناوری و ابزار 
یا پلتفرم به معنی 

تحول نیست و نحوه 
به کارگیری و اثری که 
ایجاد می کند و نحوه 
مواجهه مردم با آن 

پدیده است که تحول 
دیجیتالی را می سازد

المیراحسینی

elmirahosseini
@gmail.com

   عکس:  نسیم اعتمادی



شــــــــــــــمــــــــــــــاره 96
31 اردیبهشت 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

18

فين تک
F I N T E C H

معاوناقتصادیوزارت
اموراقتصادیودارایی

خبرداد

راه اندازی نهاد 
ضمانت برای 

تضمین سودآوری 
ایده ها

معــاون اقتصــادی وزارت امــور اقتصــادی 
و دارایــی از توســعه نهــاد ضمانــت در 
کشــور خبر داد و تصریح کــرد: »بانک ها 
نمی توانند ســره از ناســره ایده هــای حوزه 
کســب وکار را تفکیــک کننــد. در همیــن 
راســتا نهادهــای توســعه بــرای ضمانــت 
تضمین ایده ها ایجاد می شوند تا صاحبان 
ایده از این مســیر اعتبار بانکی و بورســی 
مورد نیازشــان را تأمین کنند.« به گزارش 
ایرنا، سید علی روحانی در میز پاسخگویی 
مرکــز ارتباطــات نهــاد ریاســت جمهوری 
در نمایشــگاه کتــاب تهــران از افزایــش 
ســرمایه صندوق هــای ضمانــت از محل 
منابع تبصره ۱۸ بودجــه خبر داد و گفت: 
»بانک ها در حالت عادی امکان تشخیص 
ســره از ناســره ایده هــای مربــوط بــه حوزه 
کســب وکار را ندارنــد و بــه همیــن دلیــل 
تنها موضــوع مهم برای آنهــا، اخذ وثیقه 
ملکــی از صاحبان کسب وکارهاســت که 
در بســیاری از موارد صاحبان ایــده لزوماً 
دسترســی به وثیقــه  تعیین شــده ندارند 
و بــرای همیــن دولــت بــه دنبــال توســعه 
نهاد ضمانت در کشور اســت.« به گفته 
روحانی، این نهادهای واسطه ای ایده های 
کسب وکار را به صورت تخصصی ارزیابی و 
ایده هایی را که قابلیت توسعه و سودآوری 
دارند تضمیــن می کنند و صاحبــان ایده 
بــه پشــتوانه ایــن تضمیــن بــرای تأمیــن 
منابع مــورد نیازشــان برای اجــرای ایده ها 
بــه بانک هــا مراجعــه کننــد. او می گویــد: 
»بــا اقدامــات وزارت اقتصــاد، ســرمایه 
صندوق هــای مختلــف در حوزه های علم 
و فناوری و پژوهش و نیز صندوق توســعه 
صنایع دریایــی، کشــاورزی و الکترونیک 
افزایش  یافته و زیرســاخت مناسب برای 

جهش تولید فراهم می شود.«

NEWSخبر

نگاهیبه۱۰بانکدیجیتالیبرترسال۲۰۲۲
کهتوانستهاندبهرشدخوددرصنعتمالی

واعتباریادامهدهند

 نئوبانک ها
اخلالگران بانک های سنتی

10
جودو بانک  

جودو بانک در ملبورن اســترالیا مســتقر اســت. این بانک 
در ســال ۲0۱۸ توســط »جوزف هیلــی« و »دیویــد هورنری« 
تأســیس شــد. بانک جــودو در حــال حاضر بــه بیــش از ۱0 
هزار مشــتری خدمات رســانی می کند و یکی از جدیدترین 
یونیکورن هــای فین تکــی استرالیاســت. جــودو بانــک ۲۱۶ 
میلیون دلار در یک دور تأمین مالی در سال ۲0۲0 جمع آوری 
کرد. ارزش این بانک در نوامبر ۲0۲۱ نسبت به دو سال قبل 

افزایش صد درصدی داشت و به ۲.۶ میلیارد دلار رسید. 

9
مانی لاین

مانی لاین در نیویورک مستقر است و در سال ۲0۱۳ توسط 
»دی کوبــی«، »چــی مــون فونــگ« و »پراتیــوش تیــواری«؛ 
کارشناســان فنــاوری و بانکــداران وال اســتریت تأســیس 

ریالآفشورجایگزین
دلارمیشود؟

 گزینه ها برای
حذف دلار

رئیس کل بانک مرکزی در نشست ماهانه با اقتصاددانان 
از بررسی طراحی »ریال آف شور« برای استفاده در بازارهای 
افغانستان و عراق خبر داده، اما توضیحی راجع به جزئیات 
این ریال نداده اســت. بررســی های »راه پرداخــت« در این 
زمینــه نشــان می دهد کــه طراحــی ریال آف شــور از ســوی 
حاضران در این جلســه بــرای اســتفاده ریــال در مبادلات 
تجاری برون مــرزی مطرح شــده و بانک مرکزی قصــد دارد 
این موضوع را مورد بررسی قرار دهد و به نظر می رسد یکی 
از برنامه هــای این بانک نیز اســتفاده از ریــال دیجیتال در 

مبادلات بین مرزی خواهد بود.
محمدرضــا فرزیــن، رئیــس کل بانــک مرکــزی در آخریــن 
نشســت ماهانه خود با برخــی از اقتصاددانــان از طراحی 

ریالی به نام »آف شور« برای استفاده در بازارهای افغانستان 
و عــراق خبــر داد. پیــش  از ایــن، رئیس جمهــور بــه بانــک 
مرکزی دستور داده بود تا با همکاری دستگاه های مرتبط، 
زمینه های انجام معاملات تجاری بر اساس واحد پولی ایران 
و کشــورهای هدف را فراهم و برای حذف تبــادلات دلاری از 

چرخه معاملات اقدام کند.
برخی از حاضران در این جلســه ازجمله مرتضی عزتی در 
گفت وگو بــا راه پرداخت دربــاره جزئیات پیاده ســازی ریال 
آف شــور می گویند: »بانک مرکزی در این جلسه جزئیات 
و برنامه دقیقی برای طراحی ریال آف شــور مطــرح نکرده و 
اطلاعی از این موضــوع نداریم، اما در کل، ریال آف شــور از 
سوی یکی از حاضران مطرح شد و بانک مرکزی فقط برای 
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 شــد. مانی لاین یک ســتاره نوظهور دنیای بانکداری است. 
فین تک که در ابتدا برای ارائه خدمات مالی، سرمایه گذاری 
و محصــولات وام دهــی راه انــدازی شــد، بــه ســمت فضــای 
بانکــداری دیجیتــال حرکــت کرد و به ســرعت بــه موفقیت 
رســید. در ســال ۲0۲۱، مانی لاین با فیوژن اکویزیشن کورپ 
شریک شد و سهام اولیه خود را عرضه کرد و ارزش سهام آن 

مجموعاً به ۲.۹ میلیارد دلار رسید. 

8
 مونزو

مونزو در لندن مســتقر اســت و آخرین ارزش برآوردشده از 
آن حدود ۱.۶ میلیارد دلار است. این بانک دیجیتالی به پنج 
میلیون کاربر در سراســر بریتانیا و ایــالات  متحده خدمات 
ارائه می دهد. بنیان گذاران مونزو، »تام بلومفیلد«، »جوناس 
هاکســتاین«، »جیســون بیتــس«، »پــل ریپــون« و »گــری 

دالمن« هستند. 

7
استارلینگ 

اســتارلینگ توســط »آن بــودن« در ژانویــه ۲0۱۴ در لنــدن 
تأسیس شد. این بانک در آوریل ۲0۲۲ توانست در یک دور 
تأمین مالی ۱۵۲.۵ میلیون دلار جمع آوری کند و ارزش خود 
را بــه ۲.۹ میلیــارد دلار برســاند. بانک اســتارلینگ در حال 
حاضر به ۲.۷ میلیون کاربــر خدمات می دهــد و در آخرین 
مجموعه حساب های مالی خود شاهد افزایش ۶00 درصدی 

درآمد بوده است.

6
ان26

ان۲۶ بزرگ ترین بانک تمام دیجیتال آلمان است که توسط 
»والنتین استالف«، کارآفرین جوان و متخصص بانکداری 
اداره می شود. او این بانک را در سال ۲0۱۳ در مونیخ از طریق 
برنامه شــتاب دهنده اینترنت راکت تأســیس کرد. ان۲۶ از 
یک استارتاپ کوچک به یکی از بهترین نئوبانک های اروپا 
تبدیل شــده اســت. ان۲۶ بازار بریتانیا را بــه خاطر برگزیت 
ترک کرد و اکنون بر سایر کشورهای اروپا متمرکز است. این 
بانک هم اکنون هفت میلیون کاربر در ۲۴ کشور جهان دارد. 

5
 سوفی 

ســوفی در ســال ۲0۱۱ توســط »آنتونی نوتو« تأســیس شد و 
در سان فرانسیسکو مستقر است. ســوفی )SoFi( مخفف 
سوشال فایننس است و در ابتدا با یک برنامه وام دو میلیون 
دلاری راه اندازی شد که می توانست دانشجویان استنفورد 
را با فارغ التحصیلان این دانشــگاه مرتبط کند. اکنون ارزش 
ســوفی ۵.۲۶ میلیــارد دلار اســت، امــا در اوایل ســال ۲0۲۱، 
پیش بینی های قبل از عرضه اولیه سهام سوفی نشان می داد 

که ارزش این بانک تقریباً معادل ۹ میلیارد دلار است.

4
چایم

چایم در سال ۲0۱۳ توســط »کریس بریت« تأسیس شد و 
مقر آن در سان فرانسیســکو اســت. پس از یک دور تأمین 
مالــی و جــذب ۴۸۵ میلیــون دلار ســرمایه، ارزش چایــم بــه 
۱۴.۵ میلیون دلار در نیمه دوم ســال ۲0۲0 رســید. چایم در 
بانکداری خرده فروشــی تخصص دارد و به ۱۲ میلیون کاربر 
خدمات ارائه می دهد. این مســئله چایم را بــه باارزش ترین 
اســتارتاپ فین تک خرده فروشــی در ایالات  متحده تبدیل 
می کنــد.  ایــن بانــک در طــول همه گیــری شــاهد رشــد ۵0 

درصدی بود.

3
تینک آف

تینک آف یکی از قدیمی ترین بانک های دیجیتال است که 
در ســال ۲00۶ توســط »اولگ تینکوف« تأســیس شد. این 
بانک در مسکو مستقر است و در حال حاضر توسط »اولیور 
هیوز«، مدیرعامل شرکت رهبری می شود و ۱۳ میلیون کاربر 
دارد. داده هــای فهرست شــده در بــورس اوراق بهــادار لندن 

نشان می دهند که تینک آف ۱۷ میلیارد دلار ارزش دارد.  

2
رولوت

رولوت که در ســال ۲0۱۵ توسط »نیکولای استورونسکی«، 
یک متخصص مالی روسی تأسیس شد، صنعت بانکداری 
اروپا را تحت تأثیر قرار داده است. این بانک در لندن مستقر 
است. ارزیابی های اخیر ارزش این بانک را حدود ۳۳ میلیارد 
دلار نشــان می دهند. رولوت اخیراً با یک شــرکت فین تکی 
بــزرگ بــه نــام اســترایپ شــریک شــده و قصــد دارد طیف 
محصولات خود را گســترش دهد. رولوت در ســال ۲0۲۱ به 
علت سختی های دریافت مجوز از کانادا خارج شد؛ هرچند 
۱۸ ماه قبل از این خروج، عرضه نسخه بتای رولوت در کانادا 

بسیار موفقیت آمیز بود.  

1
نوبانک

نوبانک که در سال ۲0۱۳ توسط »دیوید ولز«، »کریستینا 
جونکــرا« و »ادوارد ویبــل« در برزیــل تأســیس شــد 
و بــه موفق تریــن بانــک دیجیتالــی تبدیــل شــده اســت. 
بنیان گذاران این بانک مایل بودند پلتفرم کاملاً جدیدی 
را بســازند که خدمات متفاوتــی ارائه می دهد. بر اســاس 
تخمین ها ارزش این بانک تا ســال ۲0۲۵ بــه ۱۲۶ میلیارد 
دلار می رسد و به ۷0 میلیون کاربر خدمات رسانی می کند. 
لازم به ذکر است که بیش از ۸۷ درصد کاربران نوبانک از 

خدمات آن راضی هستند. 

بررسی طراحی این ریال اعلام آمادگی کرده است.«
در حالــی  کــه جزئیاتــی از چگونگــی طراحــی و 
پیاده ســازی ریال آف شــور منتشــر نشــده و مبهم 

اســت، وحید شــقاقی شــهری از دیگر حاضــران در 
جلســه با رئیــس کل بانــک مرکــزی، از برنامــه بانک 

مرکــزی بــرای اســتفاده از ریــال دیجیتــال در مبادلات 
تجــاری برون مرزی خبــر می دهــد. او در ایــن خصوص به 
راه پرداخت می گویــد: »بانک مرکزی به دنبال این اســت 
که بتوانــد پــول دیجیتــال را در مبــادلات تجــاری ایــران با 
کشورهای همســایه همانند عراق و افغانســتان استفاده 
کند. پــول یا ریــال دیجیتــال به صــورت متمرکز اســت که 

اختیار آن دست بانک مرکزی و غیر قابل ردیابی است.«

مدیرعاملسپاعلامکرد:

تقابل کسب وکارها و بانک ها در نظام فعلی کارمزد

COMMENTنظر

شــرکت پرداخــت الکترونیــک ســامان )ســپ( 
نخســتین ارائه دهنــده بســیاری از خدماتــی 
اســت که بــه  نوبــه خــود خدمــات تأثیرگــذاری در 
صنعت پرداخت کشــور بودنــد و همین موضوع 
نیــز باعث شــده ســپ، نقــش بســیار مهمــی در 
توســعه فناوری هــای پرداخــت در ایــران داشــته 
باشــد. احســان ترکمن، مدیرعامل این شرکت با 
بیــان اینکه ســپ از ســال ۱۳۹۵ تاکنون کوشــیده 
محصولات و خدمات خــود را بر اســاس نیازهای 
بازار ارائه دهــد، گفت: »از ســال ۱۳۹۵ کــه برنامه 
اســتراتژیک شــرکت تدوین شــد، اولویت ما ارائه 
خدمات جامعی بود که تمام نیازهای پذیرندگان 
را برطرف کند و در واقع هدف فرعی ما کسب رتبه 
نخســت در گزارش هــای اقتصــادی شــاپرک بود. 
البته طی سال های گذشته توانسته ایم در برخی 
موارد اول و در برخی موارد دیگر در رده های ابتدایی 
قرار بگیریــم. خدمات،  راهکارهــا و محصولات ما 
باید آن قدر چابک، آســان و امن باشــد کــه میزان 
وفاداری مشتریان را در حوزه کارت خوان به حداکثر 

برساند.«
ترکمن با اشاره به وضعیت مناسب و سودآور سپ 
در چند سال گذشته بیان  کرد: »من شرکت را در 
اوج موفقیت آن که کسب رتبه سیزدهم جهان و 
اول ایران در بین شرکت های صنعت پرداخت در 
سال ۲0۲۱ بود، تحویل گرفتم. تیم کنونی سپ از 
گذشته تاکنون تغییر چندانی نکرده و نخواهد کرد، 
زیرا نیروهای انسانی خوبی داریم که به توسعه ما 
کمک می کنند. شرکت برای سودآوری بیشتر باید 
امکان های موجود در بازار را بررسی کند و متناسب 
بــا اهدافی کــه تبیین کــرده، ریســک های فعلی را 

مدیریت کند.«
مدیرعامل شــرکت پرداخت الکترونیک ســامان 
)سپ( درباره آخرین گزارش نیلسون ریپورت که این 
شرکت در آن موفق به کسب رتبه سیزدهم جهان 
و رتبــه نخســت خاورمیانــه در بیــن شــرکت های 
صنعت پرداخت در سال ۲0۲۱ شد، توضیح داد: 
»این نشریه جهانی شرکت های پرداختی جهان را 
بر اساس عملکرد و شاخص های جهانی بررسی 
می کند و طبیعتاً قرار گرفتن نام سپ در آن افتخار 

بزرگی اســت، چراکه علاوه بر اینکه نشان دهنده 
عملکرد موفق ما بوده، باعث مورد توجه قرار گرفتن 
بیش از پیش برند ســپ نیز می شــود. با توجه به 
بهبود هرســاله رتبه ما در این نشــریه، هدف مان 
این است که در ســال های پیش رو جایگاه هفتم 
این رتبه بنــدی را بــه خودمان اختصــاص دهیم و 
هفتمین شرکت پرداختی جهان شویم. به همین 
منظور در وهله نخست باید روی افزایش تعداد و 
مبلغ تراکنش ها با حفظ ســودآوری، سهم بازار و 

رضایت مشتری تمرکز کنیم.«

 نظــام کارمــزد؛ علــت اصلــی 
تقابل کسب وکارها

او در ادامــه دربــاره اینکــه پرداخــت الکترونیــک 
سامان در گزارش های اقتصادی دی ماه و بهمن ماه 
۱۴0۱ جایگاه نخســت خود در بین پی اس پی های 
کشــور را از دســت داد و به جایگاه دوم نــزول کرد، 
گفت: »مــدل کارمزدی کنونــی که در ســال ۱۳۹۴ 
توسط بانک مرکزی تعریف شده، کسب وکارها و 
بانک ها را مقابل یکدیگر قرار می دهد؛ برای بانک 
مبلغ تراکنــش و رســوب پــول اولویــت دارد و برای 
شــرکت های پرداخت تعداد تراکنــش. در نتیجه 
درآمد پی اس پی ها به دلیل جمع آوری بسیاری از 
دســتگاه هایی که به لحاظ میزان مبلــغ دریافتی، 
مقرون به صرفه نبوده اند، کاهش یافته است. این 
در حالی است که کسب جایگاه نخست و کسب 

بازار در کنار سودآوری ارزشمند است.«
ترکمــن افــزود: »ســپ در روزهایــی کــه پرداخت 
از طریــق USSD در اپراتورهــا توســعه چندانــی 
پیــدا نکــرده بــود، نخســتین شــرکت پرداختــی 
ارائه دهنده USSD بود و این خدمــت را از طریق 
 TKC انعقاد قرارداد انحصاری پنج ساله با شرکت
ارائه داده بود. درآمدهای حاصل از نرم افزار ۷۲۴ 
نســبت به دســتگاه کارت خوان پرسود نیست و 
ضریب نفوذ موبایل در سال های گذشته افزایش 
یافته و نســل زد خواهــان دیجیتالی شــدن همه  
چیز است؛ در نتیجه باید روی ارتقای اپلیکیشن 
۷۲۴ کار کنیــم تــا از طریــق ایــن نرم افــزار بتوانیم 

سهم خود از بازار را بگیریم.«
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

در حاشیه رویداد ارائه گزارش عملکرد 
سالانه آبان تتر در ۲۵ اردیبهشت، 
پنلی با محوریت بررســی روند 
رگولاتــوری کســب وکارهای 
رمــزارزی با حضور فعــالان این 
حوزه و جمعــی از اهالی رســانه 

برگزار شد.
در ایــن پنــل، عبــاس آشــتیانی 
)مدیرعامــل انجمــن بلاکچیــن ایــران(، 
مصطفی امیری )دبیر انجمن فین تک ایــران(، رضا قربانی 
)عضو هیئت مدیره ســازمان نظــام صنفی رایانه  ای اســتان 
تهران و رئیس کمیسیون فین تک(، محمدمهدی فاطمیان 
)رئیــس هیئت مدیره انجمــن فین تک( به عنوان ســخنران 
و رضا جمیلی )ســردبیر رســانه های چاپی مجموعه راه کار( 

به عنوان دبیر پنل حضور داشتند.
عمده تمرکز این گفت وگو به صدور نوعی اینماد اختصاصی 
برای کسب وکارهای رمزارزی، حضور تشکل های خصوصی 
به عنــوان خودتنظیم گــر و مرجــع تشــخیص صلاحیــت 

صرافی ها و همچنین موضوعات مالیاتی معطوف بود.
رضا جمیلی در ابتدای این پنل با اشاره به اهمیت موضوع 
رگولاتــوری برای کســب وکارهای رمــزارزی ایران گفــت: »در 
دو ســال گذشــته، فضای رمزارز زیر تیــغ رگولاتــوری بود که 
نه تنها شناخت و دانشــی از این حوزه نداشــت، بلکه آن را 
با چهارچــوب ذهنی پیش پاافتــاده و تجربه ناخوشــایند از 

بازارهای مالی غیررســمی قضاوت می کرد. بنابراین فضا در 
مسیر مسدودی کسب وکارها و ایجاد موانع برای صاحبان 
آن بود.« جمیلی ادامه داد: »طی این مسیر، تغییرات خوب 
زیــادی را در حــوزه رمزارزهــا داشــتیم، بــا این حــال برخی از 
مهم ترین چالش هــای این صنعت همچنان پابرجــا بوده و 
سایه آسیب زای متغیرهای غیرقابل پیش بینی همچنان بر 

سر کسب وکارهای رمزارزی است.«

 پیگیری مستمر کسب وکارهای رمزارزی، به 
تغییر نگاه حاکمیت منجر شد

عبــاس آشــتیانی، مدیرعامــل انجمــن بلاکچیــن ایــران در 
خصــوص رونــد تغییــرات رگولاتــوری حــوزه رمــزارز در ایــن 
پنل مطرح کــرد: »رگولاتوری رمزارز برای همه دنیا چالشــی 
و پیچیــده بــوده اســت. در واقــع ســؤال پایــه ایــن بــوده کــه 
آیا ایــن حــوزه بایــد رگولاتــوری شــود و آیا اساســاً ایــن حوزه 
قابل رگولاتوری هســت یا خیــر.« او ادامــه داد: »نکته قابل  
توجــه، تنظیم پذیــری و قانون مــداری داوطلبانــه فعــالان و 
کســب وکارهای داخلی رمــزارزی در ایــن زمان پرابهــام بوده 
است. کسب وکارها خودشان پیگیر امور رگولاتوری بودند.«

به گفته آشتیانی، فعالیت و پیگیری مستمر کسب وکارهای 
داخلــی، حاکمیــت را بــر آن داشــت تــا بــه تکالیــف خــود 
در خصــوص رگولاتــوری بــا هــدف رعایــت حقــوق مــردم و 
کســب وکارها توجه کنــد. او ادامــه داد: »متأســفانه در این 
میان، بانک مرکزی به اشتباه مخاطب قرار داده شد. بانک 
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کارنامه ارائه خدمات آبان تتر به ۷00هزار کاربر

REPORTگزارش

رویــداد ارائــه گــزارش عملکــرد ســالانه آبان تتر با 
عنوان »زمســتان کریپتو رفت، ما ماندیم و حتی 
خندیدیم« در ۲۵ اردیبهشــت بــا حضور جمعی 

از فعالان حوزه رمزارز و اهالی رسانه برگزار شد.
در این رویداد فرهاد فلاح، قائم مقام آبان تتر؛ امید 
مولایی، مدیر بلاکچین و پریسا حسین زاده، مدیر 
منابع انســانی این مجموعه به ارائه خلاصه ای از 
عملکرد این صرافی رمزارزی در حوزه های مختلف 

پرداختند.
فرهاد فــلاح در ابتــدای این رویــداد اشــاره کرد که 
عنوان این مراسم آبان تتر برداشتی از عنوان کتاب 
»کمونیســم رفت، ما ماندیم و خندیدیم« به قلم 
اسلاونکا دراکولیچ است. او ادامه داد: »تمام این 
سال ها جهان شاهد دوره گذار دات کام یا اینترنت 
بوده است. کسب وکارهایی شکل گرفتند، برخی 
شکســت خوردند و عــده ای کــه موفق شــدند، به 
تســهیل زندگی روزمره کمــک می کنند. بــرای ما 
هم این داســتان در حوزه رمزارز، داســتان دوره ای 
است که ایده ها شکل می گیرند، ساخته می شوند 
و برخی از بین می روند و برخی هم زنده می مانند 
و موفق می شــوند. مــا اســم ایــن دوره را زمســتان 
نهادیم و معتقدیم زمستان رمزارزی را پشت سر 
گذاشــته ایم؛ بازار ارزهای دیجیتال مانند هر بازار 
مالی دیگری، سیکل های مختلف و روزهای خوب 

و بد دارد.«

 سفر آبان  تتر از 201۸ تا به امروز
ایده راه انــدازی صرافی رمــزارزی آبان تتر 
در ســال ۲0۱۸ و در ذهــن گروهــی پنج نفــره از 
دانشجویان دانشگاه شریف ایجاد شد که بعدها 
هم بنیان گــذاران این کســب وکار شــدند. هســته 
اصلی این ایده، درک فاصله ای بود که بازار ایران با 

بازار رمزارز در سطح جهان داشت.
فلاح با اشاره به نقطه آغاز فعالیت آبان تتر مطرح 
کرد: »در زمانی که آبان تتر فعالیت خود را آغاز کرد، 
ورود به فضای رمزارزها شرایط متفاوتی نسبت به 
فضای امروز داشت؛ در آن زمان هزینه ورود به این 

حوزه برای کاربران ایرانی بســیار بالا بــود. ما از آن 
زمان معتقد بودیم که ارزهای دیجیتال، آینده مالی 
دنیا خواهد بود و به همین دلیل ایده شکل گیری 
آبان تتر و تسهیل این حوزه برای ایرانیان در ذهن 

ما ایجاد شد.«
در ســال ۲0۱۹ میــلادی، آبان تتــر ماننــد ســایر 
کسب وکارهای دیگر در پاندمی کرونا تحت تأثیر 
ریــزش چشــم گیر بازارهــای مالی ســنتی و تزریق 
سرمایه افراد به بازار ارزهای دیجیتال قرار گرفت. 
در ســال ۲0۲0 و بــا افزایــش گرایــش ایرانیــان بــه 
بازار نوظهور ارزهای دیجیتــال، آبان تتر با چالش 
پشــتیبانی حجم بالایی از کاربران جدیــد روبه رو 
شد و تلاش کرد نیاز کاربران در این بازار مالی نوین 

را مطابق با استانداردهای جهانی برآورده کند.
در ســال ۲0۲۱ میــلادی، آبان تتر موفق شــد طیف 
وسیع تری از توکن ها را به کاربران این صرافی ارائه 
دهد. فلاح در این خصوص گفت: »آبان تتر، اولین 
صرافی ایرانی بود که توکن شیبا را به فهرست خود 
اضافه کرد. این ارز در اولین روز فهرست شدن، با 

حجم دو میلیون دلار معامله شد.«
در ســال ۲0۲۲ میــلادی، آبان تتر نیز مانند ســایر 
فعالان این حوزه در جهان، تحت تأثیر چالش های 
فراوانی قرار گرفت. مشــکل اصلی بــازار رمزارز در 
ســال ۲0۲۲ با ســقوط لونــا آغــاز شــد و در نهایت 
به روندی نزولــی برای ســایر رمزارزها منجر شــد. 
فعالیــت آبان تتر بــا ماجــرای گالا و کاهــش ارزش 
شــدید این توکن دچار موانع فراوانی شد، اما این 
صرافی رمزارزی اقدام به جبران خســارت کاربران 

کرد.
فلاح بــا اشــاره بــه صنــدوق بیمــه آبان تتــر در این 
خصوص گفت: »به محض اطلاع از این اتفاق، ما 
در آبان تتر تصمیم گرفتیم که ضرر کاربران مان را 
از محل صندوق بیمه آبان تتر جبران کنیم و یک 
ساعت بعد از این اتفاق، ما این خبر را در توییتی به 
کاربران خود اعلام کردیم. در این راستا معادل ۳۴0 
هزار دلار توکن گالا در این صرافی خریداری کردیم 
و با توکن های تقلبی کاربران مان جایگزین کردیم.«
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درسهایژاپن،اولینپذیرندهرمزارزها
درموردتنظیمگریاینطبقهدارایی

از ژاپن چه بیاموزیم؟

REVIEWبررسی

پس از هک شدن صرافی ارز دیجیتال مت گاکس، 
توکیو قوانیــن ســختی را در مــورد رمزارزهــا وضع 
کرد. ناگفته نماند که این قوانین از کاربران صرافی 
 اف تی ایکس پس از فروپاشــی آن محافظت کرد، 
اما اکنون ژاپن می خواهد از نقطه امن خود بیرون 
بیایــد و پــا در مســیری بگــذارد تــا بتوانــد امــکان 

شکوفایی فناوری های بلاکچین را فراهم کند. 

 تجربیات موفق
شــایان ذکر اســت کــه پــس از ســقوط و 
فروپاشــی صرافی اف تی ایکــس و از دســت رفتن 
حــدوداً ۹ میلیــارد دلار، بیــش از یــک  میلیــون 
ســرمایه گذار در سراســر جهــان ســرگردان شــده 
بودند. این صرافی و بیش از ۱۳0 شــرکت وابسته 
به آن پنج ماه تمام در ورشکســتگی به سر بردند. 
تیــم مدیریتــی جدیــد ایــن صرافی مدعی اســت 
۷.۳ میلیــارد از پول هــای ازدســت رفته را بازیابــی 
کرده اســت. با این  حــال فقــط یکــی از واحدهای 
ایــن شــرکت پــول کاربــران زیان دیــده خــود را 
برگردانده است. واحد ژاپنی اف تی ایکس به همه 
حساب های تأییدشده اجازه داد تا برداشت های 
خود را در ۲۱ فوریه از ســر بگیرنــد. طبق گفته این 
شــرکت، تــا ۲۵ آوریــل، نزدیــک بــه ۱0 هــزار کاربر 
حقوقی و حقیقی ژاپنــی ۱۷۵.۴ میلیون دلار پول 
برداشــت کرده اند. از این اتفاق می تــوان به عنوان 
یک پیروزی برای تنظیم گران رمزارزها در ژاپن یاد 
کرد، زیرا با قوانین سخت گیرانه ای که وضع کردند، 
توانستند از کاربران در دنیای به هم ریخته رمزارزها 

محافظت کنند. 

 ژاپن چه مقرراتی برای دارایی های 
دیجیتال وضع کرده است؟

»آنانیــا کومــار«، معــاون مدیــر ارزهــای دیجیتال 
در مرکــز ژئواکونومیکــس شــورای آتلانتیــک، 
از شــوک های   »پــس  خاطرنشــان می کنــد: 
مت گاکــس و کوین چــک؛ آژانــس خدمــات مالی 
ژاپن، قوانین مربوط به مبادلات ارزهای دیجیتال 
را تشدید کرد. برخی قوانین آژانس خدمات مالی 

ژاپن عبارت اند از:
 دارایی های مشتری و شرکت باید به طور جداگانه 

نگهداری شــوند و دارایی هــا بایــد در ممیزی های 
سالانه تأیید شوند.

 ســرمایه گذاران نمی تواننــد بیــش از دوبرابــر 
ســرمایه گذاری خــود را بــرای معامــلات اهرمــی از 
صرافی ها وام بگیرند )لازم به ذکر است در بسیاری 
از صرافی های ارزهای دیجیتال، از جمله بایننس، 
امکان معامله اهرمی تا ۱00 برابر دارایی امکان پذیر 

است(.
 صرافی هــا بایــد حداقــل ۹۵ درصــد از وجــوه 
مشتریان را در کیف پول های سرد نگهداری کنند 

که به اینترنت متصل نیستند.
این قوانین در توانمند ساختن کاربران واحد ژاپنی 
صرافــی اف تی ایکــس بــرای برداشــت دارایی های 
خود پس از اعلام ورشکستگی شرکت مادر آن در 
ماه نوامبر بسیار مفید بود. هنوز مشخص نیست 

که ســایر کاربــران ایــن صرافــی چه 
زمانــی می توانند چه مقــدار از پول 

خود را پس بگیرند.

 استراتژی جدید
اکنــون ژاپــن می خواهــد 
یک اســتراتژی اقتصادی ملی برای 
صنعت دارایی های دیجیتال بر پایه 
مقررات فعلی خود بنا کند. آژانس 
خدمــات مالــی ژاپن بــا اســتفاده از 

تجربیاتی که در رهبری تنظیم گری دارایی دیجیتال 
در جهــان کســب کــرده، می توانــد بــه بحث هــای 
بین المللی در مــورد این دســته دارایی کمک کند. 
در همین راســتا در ششــم آوریــل، تیم پــروژه وب 
۳.0 حــزب حاکم لیبرال دموکــرات ژاپن که وظیفه 
تهیه پیش نویس سیاســت های پیشنهادی برای 
رمزارزها را بر عهده داشت، یک وایت پیپر منتشر 
کــرد و در آن چندیــن توصیــه ارائــه داد. این ســند 
۳۵صفحه ای پیش بینی می کند: »پس از زمستان 
کریپتو، ژاپن ممکن است اولین کشوری باشد که 
به استقبال بهار کریپتو می رود. ما به عنوان کشوری 
که سختی های زیادی را در صنعت ارزهای دیجیتال 
پشت ســر گذاشــته ایم، در موقعیتی هستیم که 
می توانیم جهان را در مورد پتانسیل های بی شمار 

وب ۳.0 متقاعد کنیم.« 

مرکزی طبیعتــاً محافظه کارانه بــا این موضوع برخــورد کرد 
و بــا توجه به تجربــه بدی کــه در خصوص مؤسســات مالی 
غیرمجاز داشت، به نوعی به دنبال سلب مسئولیت و عدم 

ورود به این حوزه بود.«
عباس آشتیانی با اشاره به ورود نهادهای مختلف از جمله 
مجلس شــورای اســلامی، دادســتانی و معاونت اقتصادی 
دولت به حوزه رگولاتوری کسب وکارهای رمزارزی گفت: »در 
کل همه این روندها در همان بازه زمانی به شکســت منجر 
شد؛ زیرا این حوزه بسیار متغیر و چابک بود و تنظیم گری آن 

در نظام مجوزدهی سنتی کشور نمی گنجید.«
آشتیانی درباره اولین اتفاق مثبت و مترقی درباره رگولاتوری 
کســب وکارهای رمزارزی به انتشــار ابلاغیــه ای از مرکز ملی 
فضای مجازی در انتهای سال ۱۳۹۹ اشاره کرد و گفت: »در 
این ابلاغیه به صراحت اعلام شــد که تنظیم گری این حوزه 
باید خارج از نظام مجوزدهی سنتی صورت بگیرد.« آشتیانی 
درباره اقدام بعــدی که زمینه ســاز فضای کنونــی رگولاتوری 
شــده ، مطــرح کــرد: »در ادامــه کارگروهــی در بانــک مرکزی 
متشکل از وزارت اطلاعات، وزارت اقتصاد، سازمان توسعه 
تجارت الکترونیک صمت و پلیس فتا ایجاد شد که به دنبال 

تنظیم گری خارج از سیستم سنتی قبل بود.«
به گفته آشتیانی، این مسیر به خودرگولاتوری یا وایت لیست 
توســط ســه تشــکل خصوصــی انجمــن فین تــک، انجمن 
بلاکچین و نظــام صنفــی رایانــه ای و پررنگ تر شــدن نقش 
نهادهای خصوصی و تا حدی رفع فضای ابهام و اجحاف در 
رمزارزها منجر شــد. او ادامه داد: »با این  حال تأخیر در این 
روند، به نابودی بسیاری از کسب وکارها و فرصت های حضور 

در فضای جهانی بلاکچین انجامید.«

 صــدور اینمــاد، نمــادی از گشــایش بــرای 
کسب وکارهای رمزارزی داخل است

در ادامه این پنل، مصطفی امیری، دبیر انجمن فین تک ایران 
در خصوص آخرین تغییر و تحولات در حوزه رگولاتوری و قدم 

بعدی حاکمیت در این عرصه گفت: »طی دو سال گذشته، 
افق روشنی برای تعامل با حاکمیت و رگولاتور وجود نداشت 
و حتی گفت وگــو در این حوزه، مجــاز نبود. اما الان شــرایط 
تغییر کرده و به نظر می توان برای رفع نگرانی ها مذاکره کرد.«
امیری ادامه داد: »گشــایش هایی کــه در زمینه صدور نماد 
اتفاق افتاده، نشــانه ای برای امید به بهبود اوضاع است. با 
این  حــال ما بســیاری از پنجره های زمانی برای رشــد و ترقی 
در صنعــت ارزهــای دیجیتــال را از دســت داده ایــم و نوعی 

فرصت سوزی ایجاد شده است.« 

 رگولاتــوری فضــای مالــی نویــن، نیازمنــد 
شکل گیری نهادی جدید است

رضا قربانی، عضو هیئت مدیره سازمان نظام صنفی رایانه  ای 
استان تهران و رئیس کمیسیون فین تک در این پنل مطرح 
کرد: »نمی توان از نهادهای مالی ســنتی، انتظاری داشــت. 
ما برای رگولاتــوری فضای مالــی نوین، نیازمند شــکل گیری 
نهادی جدید هستیم؛ زیرا هیچ کدام از نهادهای حاکمیتی 
که امروز درگیر این موضوع هستند، برای چابکی این حوزه 

مناسب نیستند.«
قربانی درباره تغییرات فضای رمزارز در سطح جهان و کشور 
گفت: »تغییر چشــم گیری که در این حوزه ایجاد شــده، در 
خصوص مطرح شدن کسب وکارها به جای اشخاص است. 
در ســال های گذشــته در ایران، کسی کســب وکارها را قبول 
نداشت، افراد بودند که در این حوزه مطرح می شدند و برای 
این حوزه تلاش می کردند؛ طبیعتاً ما نمی توانیم بدون ایجاد 
نهادها، انتظار توسعه و رشد این اکوسیستم را داشته باشیم 
و این اتفاق بزرگی  است که کســب وکارها شکل گرفته اند و 
مطالبه گری می کنند.« قربانــی ادامه داد: »من نســبت به 
تغییرات ایجادشده، رویکردی خوش بینانه دارم و معتقدم 
برای حل کردن مشکلات این حوزه، باید با حاکمیت تعامل 

و گفت وگو داشت.«
ادامه در صفحه 31

راضیهمینایی
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گردشگری
T O U R I S M

رئیسهیئتمدیرهانجمن
صنفیدفاترسفرهوایی،
گردشگریوزیارتیاستان

تهران:

 آمارها
در حوزه گردشگری 

واقعی نیست
 چــون مــا آمــاری کــه در زمینــه 
گردشگری ارائه می دهیم، افرادی 
هســتند که وارد کشــور می شــوند و طبق 
قوانیــن و شــاخص های بیــن المللــی 
نمی توانیم آنها را به عنوان گردشگر در نظر 
بگیریم. اما برخی اوقات در آمار و اعدادی 
که ارائــه می دهند، این افــراد هم به عنوان 
گردشگر در نظر گرفته می شوند که صحیح 
نیست. تا زمانی که حســاب های اقماری 
در گردشــگری و آمــار توریســت های 
واقعی مان مشخص نشــود، ارائه آمار در 

این حوزه کار بیهوده ای است. 

 بــرای مثــال افــراد زیــادی از 
کشــورهای  مرزنشــین های 
همســایه در مناطق مــرزی  ما بــا توجه به 
مابه التفــاوت نــرخ ارز و ریــال، وارد ایــران 
می شوند و خریدهای روزمره شان را اینجا 
انجام می دهند و به خانه شان برمی گردند. 
این اتفــاق نه تنهــا برای کشــور ما ســودی 
نــدارد، بلکــه می توانــد ضــرر و زیــان هــم 
داشــته باشــد. این افراد گاهــی حتی یک 
شــب هــم در ایــران اقامــت نمی کننــد که 
بگوییم برای صنعت گردشگری درآمدی 
دارند؛ چنــد ســاعت می آیند، کارشــان را 
انجــام می دهنــد و می رونــد. امــا بعضــی 
آمــار  را هــم جــزو  اینهــا  مــا  اوقــات 

گردشگری مان به حساب می آوریم. 

 ما یــک مســافر و یک گردشــگر 
داریــم کــه مفاهیــم متفاوتــی 
هســتند. بایــد ببینیــم گردشــگر بــا آن 
المان هایی کــه دارد چقــدر می تواند برای 
جامعــه میزبــان مفیــد باشــد و از ســویی 
جامعه میزبان باید تلاش کند، نیازهایی را 
که یــک گردشــگر دارد برطــرف کنــد. این 
درک متقابــل میــان جامعــه میزبــان و 
و  بیایــد  وجــود  بــه  بایــد  گردشــگر 

زیرساخت های لازم ایجاد شود.

 همچنین باید ایــن درک برای ما 
باید به وجــود بیایــد که تنهــا راه 
برون رفت از شرایط فعلی اقتصادی کشور 
صنعت گردشگری است. اگر دست یک 
نفر را ببندیم و بگوییم شنا کن نمی تواند 

این کار را انجام دهد.

ANALYSISتحلیل

 در حــال حاضــر 
صنعــت  وضعیــت 
گردشــگری را چگونــه 
ارزیابــی می کنیــد و 
فکــر می کنیــد در 
ســال جدیــد ایــن 
صنعــت توانســته از 
شــوک اتفاقــات ســال 

گذشته بیرون بیاید؟

شــرایط بــد گردشــگری فقــط 
به شــرایط نیمه دوم ســال گذشــته برنمی گــردد. از آبان 
ســال ۹۸ و اتفاقات آن ســال این صنعت دچار مسائلی 
شــد کــه بــا ماجــرای هواپیمــای اوکراینــی و ترور ســردار 
ســلیمانی ادامــه یافــت و در نهایــت وارد دوران کرونــا 
شــد. در مجمــوع ســه، چهار ســالی اســت کــه صنعت 
گردشگری شــرایط سختی را پشت ســر گذاشته است. 
بعــد از نــوروز ۱۴0۱ به تدریــج بــا توجــه به کمرنگ شــدن 
کووید-۱۹و لغــو محدودیت هــای بهداشــتی روزنه هایی 
برای رونــق گردشــگری ورودی در کشــور ایجاد شــد و ما 
درخواست های خوبی برای فصل دوم گردشگری ورودی 
داشتیم. ما در شرایطی هستیم که تبلیغات منفی علیه 
کشور ایران زیاد شده است. در سنوات گذشته هم این 
تبلیغات وجود داشت و مسائلی مانند ممنوعیت سفر 
به ایران را داشتیم که اخیراً کشورهای غربی به آن دامن 
زد ه اند و این موضوع باعث شــده رکود خیلی شدیدی را 
شاهد باشیم؛ به نوعی ما فصل دوم سفرها در سال ۱۴0۱ 
و فصل اول ۱۴0۲ را از دســت دادیم. اما بــرای فصل دوم 
امسال درخواست هایی از سوی گردشــگران وجود دارد 

که امیدواریم شاهد رونق در این بخش باشیم.

 ایــن درخواســت ها بیشــتر از کــدام 
کشورهاست؟

 به نوعی گردشگری ایران در حال تغییر است و به جای 
کشورهای غربی که سفری به ایران ندارند، روسیه، چین 
و کشورهای دیگر جایگزین گردشگران غربی می شوند.

 آیــا در حــال حاضــر در عمــل جــذب 
گردشگر از کشورهای چین و روسیه اتفاق افتاده 

است؟

رونــد ورود گردشــگران روســی و چینــی بــه ایــران نشــان 
می دهد کــه روی این موضوع کار می شــود، امــا به لحاظ 
آماری اینکه بگوییم در چند ماه آینده چه اتفاقی خواهد 
افتــاد، خیلــی قابــل پیش بینــی نیســت. هــر چنــد نــوع 
ارزآوری گردشــگران و میزان درآمدی کــه می توانند برای 
کشور داشــته باشــند متفاوت اســت. قطعاً گردشگران 
اروپایــی و آمریکایــی می تواننــد از لحــاظ هزینه کــرد و 
درآمــدی کــه بــرای صنعــت گردشــگری دارنــد مفیدتــر 
باشند. اما با توجه به شرایطی که در آن قرار داریم، نباید 

بازارهای دیگر را نادیده بگیریم.

 آیا برای مثال گردشــگری ســلامت نیز 
روســیه  و  چیــن  کشــورهای  از  می توانــد 

مراجعه کنندگانی داشته باشد؟ 
باید دید نوع خدمــات درمانی که در ایران ارائه می شــود 
به چه شــکل اســت. البته ما پزشــکان حاذقی داریم اما 
معمولاً این گردشــگران هزینه های درمانی شــان توســط 
بیمه هــا در کشــور خودشــان پوشــش داده می شــود، به 
همین دلیــل احتمالاً کمتر بــا این قصد به ایــران بیایند. 
هرچنــد وقتــی توریســت فرهنگی به کشــور مــا می آید، 
می توان روی حوزه سلامت هم کار کرد. اگرچه برای چین 
یک مقدار طولانی بودن زمان پرواز برای حوزه گردشگری 
سلامت مناسب نیست، اما هزینه های پایین درمان در 

کشور می تواند برای برخی افراد جذاب باشد. 

 در حال حاضر از کدام کشورها در حوزه 
گردشگری سلامت ورودی داریم؟

مــا آمــار خوبــی از کشــورهای همســایه ماننــد عــراق و 
افغانستان در حوزه گردشگری ســلامت داریم. در مورد 

کشور آذربایجان هم این قضیه وجود داشته است.

 برای کدام بخش از صنعت گردشگری 
شانس بیشتری قائل هستید که رونق گیرد؟  

در زمینــه تورهــای ورودی بــه کشــور بایــد توجه داشــت 
که ارزان بــودن یک کشــور صرفاً نمی توانــد عامل جذب 
توریست باشد. وقتی در جهان درباره ایران این تبلیغات 
منفــی صــورت می گیــرد، بدیهی اســت بــا کاهــش ورود 

گردشگر مواجه شویم. واقعیت این است باید روی بحث 
تبلیغات و مبارزه با ایران هراسی در سطح جهان کار شود 
که این هم یک بحث حاکمیتی است و جزو وظایف دولت 
اســت. اگر این اتفــاق بیفتد، بخــش گردشــگری ورودی 
قابل قیاس با سایر قسمت ها نیست. بخش گردشگری 
خروجی ما در حال حاضر با توجه به قیمت دلار شرایط 
خوبــی نــدارد. مســافرت خارجــی برای قشــر متوســط و 
حتی متوســط رو به بــالای ما تبدیــل به یک رؤیا شــده و 
فقط بخش متمول جامعه می تواند از آن استفاده کند. 
در بخــش گردشــگری داخلی هم شــاید شــاهد اتفاقات 

بهتری باشیم. 

 اولویت دولت باید چه باشــد تا بتواند 
به صنعت گردشگری کمک کند؟

اینجــا بحــث تســهیلات و تمهیداتــی اســت کــه دولت 
می تواند برای فعالان این صنعت مانند معافیت مالیاتی، 
معافیت بیمه و تخفیف در حامل های انرژی و ســوخت 
در نظر بگیرد تا صنعت گردشگری بتواند سر پا بایستد. 
بر اســاس شــرایطی که داریم دولــت و مردم توقــع دارند 
ورود گردشگر خارجی افزایش یابد، اما برای این کار باید 
هزینه هایی صورت گیرد. در حال حاضر شرکت در یک 
نمایشــگاه گردشــگری بیش از یک میلیارد تومــان برای 
یک دفتر مســافرتی یا شــرکت گردشــگری هزینــه دارد. 
اینها را شــرکت ها دارنــد از جیــب پرداخــت می کنند به 
این امید که گردشــگر جذب کنند و اقتصاد کشــور از آن 
منتفع شود. پس دولت هم باید در این زمینه به فعالان 

این حوزه کمک کند. 
برای این اتفاق مهم تســهیلات و تمهیــدات دولتی برای 
فعــالان حــوزه گردشــگری در نظــر گرفتــه شــود و در این 
شرایط حمایت شوند، آن هم در شرایطی که در سه چهار 
سال گذشته بحران رکود و ورشکســتگی و کرونا و بسته 
بودن ویزای توریســتی کشــور همــه بوده اســت. مادامی 
که این اتفاق نیفتد و یکســری از رانت ها و انحصارهایی 
که در این صنعت وجود دارد، برداشته نشود، نمی توان 
منتظر اتفاق مثبتی بود. این رانت ها در واحدهای اقامتی 
وجــود دارد. در بخش پروازی بیشــتر وجــود دارد. توزیع 
خدمات و توزیع استفاده از خدمات به صورت یکسان و 

یکنواخت نیست. 

صنعت گردشگری در دنیا به عنوان یکی از زودبازده ترین حوزه های اقتصادی مطرح است. این 
صنعت بیشترین کاهش نرخ رشد بیکاری را در دنیا دارد و می تواند با سرعت در یک کشور یا 

منطقه ایجاد شغل کند. با توسعه گردشگری در یک کشور شرایط رشد برای صنایع دیگر 
هم فراهم می شود. به همین دلیل بسیاری از کشورهای دنیا، این صنعت را یکی از 

اولویت های اقتصاد خود قرار داده اند. همه این اتفاقات در حالی می افتد که در ایران 
صنعت گردشگری همچنان پس از یک رکود چهار ساله نتوانسته خود را بازیابی 

کند و بهبود حالش به اما و اگرهای بسیاری از جنس سیاست های کلان کشور 
وابسته است. 

حاکمیت باید با 
ایران هراسی مبارزه کند

گفتوگوباامیرپویانرفیعیشاد
رئیسهیئتمدیرهانجمنصنفیدفاترسفرهوایی

گردشگریوزیارتیاستانتهران

I N T E R V I E W
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سلامت
ديجيتال

D I G I T A L 
H E A L T H

INTRODUCTIONمعرفی

دربارهماموتست

تشخیص سرطان 
سینه با کمک 
هوش مصنوعی

اصلــی  دغدغه هــای  از  یکــی 
رادیولوژیســت های کشــورهای در حــال 
توســعه نگرانی از دیر شــدن زمــان درمان 
مؤثر سرطان سینه است. انجمن سرطان 
آمریکا می گوید نرخ بهبود سرطان سینه 
در ایالات متحده ۹۹ درصد اســت. اما در 
کشورهای در حال توسعه و توسعه نیافته 
این نــرخ حــدود ۲۷ درصــد گزارش شــده 
است. پزشکان علت این اختلاف فاحش 
در نرخ درمان ســرطان سینه را تشخیص 
به موقع بیمــاری می داننــد. الیــزا پوئنته، 
رئیس یک سازمان آموزش و پیشگیری از 
سرطان ســینه در مکزیک می گوید: »۷0 
درصــد مــوارد ابتــلا به ســرطان ســینه در 
مکزیک زمانی تشــخیص داده می شوند 
که بیماری پیشرفت کرده است. روزانه ۲0 
زن بر اثر این بیماری در مکزیک می میرند. 
مشکل این است که این یک بیماری کاملاً 
قابل تشــخیص و درمان اســت، اما نکته 

کلیدی در درمان آن، زمان است.«
ایــن چالــش کــه کشــورهای در حــال 
توســعه و توســعه نیافته بــه منابــع کافی 
بــرای تشــخیص زودهنــگام ایــن بیماری 
دسترســی ندارنــد، بــه دغدغــه گیلرمــو 
پپــه، رادیولوژیســت متخصص ســرطان 
ســینه تبدیــل شــد. در ســال ۲0۱۳، پپــه 
مأموریــت زندگــی خــود را در کمــک بــه 
حل ایــن چالــش یافــت. در همان ســال، 
او ماموتســت را تأســیس کــرد کــه یــک 
راه حل مقرون به صرفه تشخیص سرطان 
سینه بود که از هوش مصنوعی استفاده 
می کــرد. این شــرکت در حــال حاضــر در 
فهرســت شــرکت های نــوآور آمریــکای 
لاتیــن در ســال ۲0۲۳ قــرار گرفته اســت. 
ماموتســت بیش از ۶۵0 هزار بیمــار را در 
آرژانتین و مکزیک غربالگری کرده و جان 
۸۷ درصد بیماران را با تشخیص زودهنگام 
نجات داده اســت. پس از تقریباً ۱0 سال 
فعالیت در آرژانتین، این شرکت در سال 
۲0۲۲ بــه مکزیــک منتقــل شــد و چهــار 

کلینیک تأسیس کرد. 

در ســال ۲0۲۲، مایکروســافت 
نوانــس را بــه قیمتــی نزدیک 
بــه ۲0 میلیــارد دلار خرید 
تــا رشــد خــود در صنعت 
مراقبت هــای بهداشــتی 
را افزایــش دهــد. اکنــون 
مشــترک  چشــم انداز 
ایــن دو شــرکت بیــش از هــر 
زمانــی مشــهود اســت. در دهــه ۱۹۹0، 
نوانس کار خــود را با ســاخت ابزارهای تبدیــل گفتار به 
نوشتار برای پزشــکان آغاز کرد و اکنون با مایکروسافت 
همکاری می کند تا نسل بعدی محصولات مراقبت های 
 generative( بهداشتی خود را با هوش مصنوعی مولد
artificial intelligence( تولیــد کند؛ هوش مصنوعی 

مولد فناوری پشتیبان برنامه چت جی پی تی است.
نشــده عرضــه  هنــوز  کــه  محصولاتــی  از   یکــی 
DAX Express است. این اولین ابزار خط تولید نوانس 
اســت کــه فنــاوری هــوش مصنوعــی خــود را با شــرکت 
OpenAI، ســازنده چــت جی پی تــی و مشــارکت جــدی 
مایکروســافت ترکیــب می کنــد. این ابــزار بــه مکالمات 

میان پزشکان و بیماران گوش می دهد و سپس در عرض 
چنــد ثانیــه یادداشــت هایی پزشــکی را تولیــد می کند. 
اتوماســیون یادداشت های پزشکی شــاید هیجان انگیز 
به نظر نرسد، اما پزشکان عمیقاً می خواهند که متفاوت 
از گذشــته عمل کننــد. صنعــت درمان با کمبــود نیروی 
انســانی و فرســودگی در کار دســت  وپنجه نرم می کند و 
این تــا حدی به دلیــل کارهــای اداری و کاغذبازی اســت. 
»پیتر دورلاک«، مدیر ارشد راهبردی نوانس، در آوریل 
به اینســایدر گفت که حتی در ســال ۲0۱۵ هم اشــتیاق 
بــه چنیــن ایــده ای قابــل  مشــاهده بــود. دورلاک و »جو 
پترو« که مدیر ارشــد فناوری نوانس اســت، پس از ارائه 
این ایده بــه یک مشــتری، آن را بــرای حدود ۱0 دوســت 
پزشــک خریدند. به گفته دورلاک، آنهــا در حرفه خود، 
 قبــلاً هرگز چنیــن واکنشــی را درباره یک ایــده محصول
)product idea( نداشــتند )لازم بــه توضیــح اســت که 
ایــده محصــول، یــک مفهــوم یــا یــک برنامــه بــرای یک 
کالای جدید است که یک شــرکت می تواند در یک بازار 
خاص تولید کند و به فروش برســاند(. به هر پزشکی که 
برخوردیم، به من و جو گفت: »اگــر بتوانید چنین کاری 
را انجام دهید، تجربه مرا تغییر می دهید؛ هرچند گمان 

نمی کنــم بتوانیــد ایــن کار را بکنیــد.« دورلاک گفت که 
در ســال ۲0۲0، نوانس یک پیت اســتاپ راه انــدازی کرد 
که می توانســت از گفتار انســان یادداشــت برداری کند 
و بعد فرصتی بــرای بازبینی و ویرایش آن وجود داشــت 
که همیــن باعــث تأخیر چندســاعته می شــد. بــه گفته 
دورلاک، نوانــس بعدهــا یــک نســخه کامــلاً خــودکار را 

آزمایش کرد و نتیجه خوبی از آن گرفت.
ترکیب این ابــزار جی پی تــی-GPT-4( ۴( و آخرین مدل 
هوش مصنوعیِ مولدِ OpenAI دقــت آن را افزایش داد 
و موجب شد نوانس در جدول زمانی اش برای راه اندازی 

این ابزار برای عموم سریع تر جلو برود.
به گفتــه دورلاک این یــک تابع پلــه ای از تغییــر فناوری 
بنیادین است. ابزار یادداشت نویســی پزشکی آغاز کارِ 
نوانس با هــوش مصنوعی مولد اســت. حضــور پررنگ 
نوانس در خــط مقــدم مراقبت های بهداشــتی، با بیش 
از ۵00 هزار پزشــک که از برنامه تبدیل گفتار به نوشتار 
استفاده می کنند، موجب می شود همکاری این شرکت 
بــا مایکروســافت و OpenAI مســیر روشــنی در پیــش 
داشته باشــد و زمینه را برای اختراعات بیشتر در زمینه 

مراقبت های بهداشتی فراهم آورد.

دربارهآیندهیکشرکتفناوریسلامتکهمایکروسافتآنرابهمبلغ۲۰
میلیارددلارخریدهاست؛اینمعرفینشانمیدهدچگونهمدلهای

جدیدهوشمصنوعیمیتوانندنحوهمراجعهمابهپزشکراتغییردهند

نوانس و تحول در صنعت پزشکی
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سرمايه گذاری
I N V E S T M E N T

بخــش تجــارت الکترونیــک هلدینــگ 
علی بابا تصمیم دارد ســرمایه گذاری 
عظیمــی روی اپلیکیشــن خریــد 
آنلایــن خــود، تابائــو، انجــام 
دهــد. شــرکت علی بابــا پــس 
واحــد  شــش  بازســازی،   از 
جدیــد ایجــاد کــرد تــا میــزان 
سرمایه گذاری این شــرکت را بالا 
ببرنــد. بــه گفتــه »تــرودی دای«، 

مدیــر اجرایــی تابائو، این شــرکت 
تابعه تمرکز ویــژه ای بر تولیــد محتوا خواهد 
داشــت، زیرا تولید محتوا راهــی برای جذب 
کاربران بیشــتر بــه پلتفرم اســت. همچنین 
ابزارهای مبتنی بــر هوش مصنوعــی را برای 
بازرگانان راه اندازی خواهد کرد. او می افزاید: 
»مــا ســرمایه گذاری های بزرگــی روی تولیــد 
محتوا انجام خواهیــم داد و از این راه تعداد 
کاربران مــان را بیشــتر خواهیــم کــرد تــا در 
نهایــت کســب وکارها و فروشــنده ها ســود 

بیشتری ببرند.«
اصــرار علی بابــا بر تولیــد محتوا پاســخی بــه »دویین«، 
پلتفــرم تولیــد محتــوای ویدئویــی بایت دنــس و ســایر 
پلتفرم هــای مشــابه اســت کــه به طــور فزاینــده ای وارد 
فضــای تجــارت الکترونیک شــده اند. هرچه بیشــتر در 

این پلتفرم ها ویدئوهایی در مورد کالاها و خریداری آنها 
ساخته می شوند، فشــار بر علی بابا برای داشتن پلتفرم 

مشابه بیشتر می شود. 
علی بابا به عنوان رهبر تجارت آنلاین کشور چین، در ماه 
مارس یک بازنگری در عملکرد خود انجام داد و تصمیم 
گرفــت راه را بــرای واحدهــای مختلفــش؛ از واحدهــای 
ابری گرفته تا تجارت الکترونیک جهــت عرضه در بازار 
هموارتر کنــد. »دانیل ژانگ«، مدیر اجرایــی علی بابا در 
آن زمان گفت که شــرکت در نظر دارد به تدریج برخی از 
واحدها را کنار بگــذارد و در عوض واحدهای 
لجستیکی و خواربارفروشی را آماده و ایجاد 

کند.
علی بابا، همراه با دیگر رهبران فناوری چین، 
توســعه هــوش مصنوعــی را در اولویــت قرار 
داده، زیــرا پــس از راه اندازی چــت  جی پی تی 
شــرکت اوپــن ای آی شــرکت های بزرگــی روی 
هــوش مصنوعــی ســرمایه گذاری می کننــد. 
ایــن شــرکت گفتــه کــه انتظــار دارد در آینده 
نزدیک مدل زبانی خود، »تونگی کیانون« را 
در تمام محصولات و خدماتش بگنجانــد. این تصمیم 
علی بابــا در حالــی اســت کــه تنظیم گــران پکــن اعــلام 
کرده اند بازنگری امنیتی ســرویس های هوش مصنوعی 
مولــد را قبــل از قــرار گرفتــن در محصــولات و خدمــات 

الزامی می کنند. 

علیباباقصدداردرویتولیدمحتواوهوش
مصنوعیسرمایهگذاریکند

سرمایه گذاری بزرگ 
علی بابا روی تابائو

رتبهبندیسالانهفستکمپانیدرموردنوآورترینشرکتهای
جهاندرصنایعمختلف

نوآورترین شرکت های جهان در سال ۲0۲3

INTRODUCTIONمعرفی

توســط  کــه  نــوآوری  شــرکت های  بیشــتر 
فســت کمپانی معرفــی شــده اند و جامعــه و 
کســب وکارها را به طــور کلی متحــول کرده اند، 
توســط خــود مــردم توســعه یافته انــد. ایــن 
شرکت ها طیف وسیعی از حرفه ها و کاربردها 
را دربــر می گیرنــد. ایــن برندهــا داســتان های 
الهام بخشی دارند و در صنعت خود تأثیرگذار 
بوده اند. دانستن دلیل انتخاب هر یک از این 
شرکت ها می تواند به کســب وکارهای سنتی، 
نوآوری بیاموزد و به آنها کمک کند تا بفهمند 
آنچــه جوامــع امــروزی نیــاز دارند، چیســت و 
چطــور می تواننــد به یــک کســب وکار نــوآور و 

مردم پسند تبدیل شوند.

اوپن ای آی
اوپــن ای آی بــا ابزارهایــی همچون 
هــوش مصنوعی بــه رونــق هوش 
مصنوعی کمک کرد و نشــان داد 
هوش مصنوعی چگونه می تواند 

همه چیز را تغییر دهد.

مک دونالد
را  مک دونالــد منــوی خــود 

به صــورت متن بــاز در اختیــار 
بــه  و  داد  قــرار  مشــتریان 
هنرمنــدان ایــن امــکان را داد تــا 
بتوانند غذایشان را بازطراحی کنند. 
در واقع کار هنــری مک دونالد دقیقــاً به اندازه 

سیب زمینی هایش خواستنی بود.

ایربی ان بی
ایربی ان بی یــک پلتفــرم اجاره 
خانه اســت که یــک بار تــا پای 
مرگ رفتــه، اما توانســت خود 
را بر اساس نیازهای جدید مردم 

در سفر بازطراحی کند. 

هلدفست کالکتیو
هلدفست کالکتیو سرمایه داری 
را در راه حــل بحــران آب وهــوا بــه 
مأموریــت  گرفــت.  خدمــت 
مالــی  تأمیــن  هلدفســت 
سازمان های زیست محیطی مردمی 
و حمایت از سیاســت مدارانی اســت کــه برای 

مبارزه با بحران آب وهوایی تلاش می کنند.

نوبانک
نوبانــک نحــوه بانکــداری در  
برزیــل را تغییــر داد. نوبانک به 
کاربران کمک می کند پس انداز 
خــود را مدیریــت کنند تــا بتوانند 

آن را افزایش دهند.  

مایکروسافت
مایکروســافت تمرکــز خــود 
و  بهتــر  دسترســی  بــر  را 
بیشــتر کاربران خود گذاشته 
اســت. از اختــراع محصــول 
بــرای افــراد دارای معلولیــت گرفتــه تــا تجهیز 
سیاست گذاران با داده ها،  مایکروسافت سعی 
می کند به هر نحوی جریــان اصلی این روند را 

در دست بگیرد. 

روبلکس
روبلکــس دیگــر یــک بــازی 
آموزشــی بــرای کــودکان 
شــرکت  ایــن  نیســت. 
در متــاورس یــک جهــان 
ســه بعدی همه جانبه ساخته 
که روزانــه بیــش از ۶0 میلیــون کاربر بــالای ۱۳ 

سال را جذب می کند. 

وبتون
وبتون به کمیک های مصور 
موبایــل یــک فرصــت داد. 
ایــن اپلیکیشــن کمیک به 
یــک نیــروگاه محتــوا تبدیــل 
شــده و نه تنهــا کمیک هــای آن 
توســط ۸۵ میلیــون کاربــر خوانــده می شــوند، 
بلکه توسط غول های اســتریمی مثل دیزنی و 
نتفلیکس بــه برنامه تلویزیونــی و فیلم تبدیل 

می شوند. 

تیفانی اند کو
تیفانی اند کو قبل از خرید 
توســط LVMH در ســال 
۲0۲۱، درخشــش خود را از 
دســت داد، اما اکنون تحت 
رهبــری جدیــد جــان تــازه ای 

گرفته است.
این جواهرســاز برای احیای خودش دســت به 
نوآوری های زیادی مثــل کمپین های تبلیغاتی 

یا استفاده از سلبریتی ها در تبلیغات زد. 

هوکا
شرکت هوکا با بهره گیری از 
طراحی های متفــاوت و زیبا 
توانســت کفش های خود را 
در سراســر جهــان محبــوب 

کند.
البتــه کفش های هــوکا عــلاوه بــر طراحی های 
چشــم گیر ویژگی های مثبت دیگــری هم مثل 
زیره هــای اســتاندارد دارد، امــا طراحــی زیبای 
این کفش ها روی فراگیر شدن برند هوکا تأثیر 

بیشتری داشته است. 

راضیهمینایی

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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آينده
F U T U R E

بــر اســاس گزارش هــای رســانه های شــانگهای 
شرکت خودروسازی تسلا در ســال گذشته تقریباً 
یک چهــارم ارزش کل تولید خودرو شــانگهای را به 
خود اختصــاص داد. این اتفاق نشــان می دهد که 
تولید خودروهــای الکترونیکی در چین با ســرعت 
رو به افزایش است. چن کله، معاون بخش ارتقای 
تولید هوشمند در کمیسیون اقتصادی و اطلاعات 
شهرداری شــانگهای در تور تســلا برای رسانه های 
محلی شانگهای توضیح داد: »اولین خودرو تسلا 
از کارخانــه مســتقر در شــانگهای در ســال 2019 
عرضه شد. در سال 2022 ارزش تولید خودروهای 
الکترونیکی شانگهای 1۸3/9 میلیارد یوان )26/4 
میلیارد دلار( بود که حدود 23 درصــد از کل تولید 

خودرو شانگهای را تشکیل می داد.«
جالب توجــه اســت در ســال 2022 بیــش از نیمی 
از خودروهایــی کــه تســلا در ســطح جهــان عرضــه 
کرد، در کارخانه شــانگهای تولید شــده بودند. این 
کارخانــه در حــال حاضــر قــادر اســت که در ســال 
1/1 میلیــون خــودرو تولیــد کنــد.  چــن همچنیــن 

»ارزش  گفــت: 
تولید خودروهای 

الــــــــــکترونیــــــــکی 
تولیـــــــــدشـــــــــده در 
کارخانه شــانگهای، 

صنعتی شانگهای را در سال 1/3 درصد کل تولید 
گذشته افزایش داده است.«

تلاش شرکت تسلا برای بومی سازی تولید قطعات 
مــورد نیــاز در تولیــد خودروهــای الکترونیکــی این 
شرکت باعث ایجاد 100 هزار شغل در بخش تأمین 
شــده و 60 قطعه ســاز چینی را وارد زنجیــره تأمین 

جهانی این شرکت کرده است. 
چن افــزود: »مقامات شــانگهای به تقویــت روابط 
بــا تســلا ادامــه خواهنــد داد و تــلاش می کننــد 

خودروهای خودران را به این کشور بیاورند.«
لازم بــه ذکــر اســت کــه در ســال 2021، خودروهای 
تســلا در مجتمع هــای نظامــی چیــن و برخــی از 
تأسیســات دولتــی بــه دلیــل نگرانی از جمــع آوری 
داده های حساس توسط دوربین ها ممنوع شدند.

چینبهتقویتروابطش
باتسلاادامهمیدهد

سهم ۲۵درصدی 
تسلا در صنعت 

خودروسازی چین
سازندگانترجیحمیدهند

خودروهایشاسیبلندوبزرگتولیدکنند

محبوبیت روزافزون وسایل نقلیه الکتریکی 

INFORMATIONآمار

بــر اســاس داده هــای آژانــس بین المللــی 
انــرژی، بیــش از نیمــی از خودروهــای برقــی 
 ،۲0۲۲ فروخته شــده در جهــان در ســال 
شاســی بلند، نیمه شاســی و خودروهای بزرگ 
بوده انــد. بزرگ تریــن خریــدار خودروهــای 
شاســی بلند برقــی و خودروهای برقی در ســال 
۲0۲۲ ایــالات  متحده بــود. تقریباً بیــش از ۸۲ 
درصــد خودروهــای الکتریکی خریداری شــده 
توسط ایالات متحده در دو دســته مذکور قرار 
می گیرند، اما اروپا در مقایســه با ســایر جهان 
برای خرید این دسته از خودروها تمایل کمتری 

از خود نشان داده است. 
وقتی به آمار سایر قاره ها نگاه می کنیم، متوجه 
می شــویم رونــد بــازار تغییر کــرده اســت. بین 
سال های ۲0۱۸ تا ۲0۲۲، تعداد مدل های بزرگ 
خودروهــای الکتریکــی در آمریــکای لاتیــن، 
در اروپــای شــرقی و خاورمیانــه ســه برابــر و در 
آفریقا چهار برابر شــده اســت. در همیــن بازه 
زمانــی،  تعــداد مدل هــای کوچــک و متوســط 

خودروهای الکتریکــی در همین مناطق حدود 
۶0 تا ۱۶0 درصد افزایش یافته اســت. فقط در 
آســیا خودروهای الکتریکی کوچک و متوسط 
حضور نسبتاً قوی خود را حفظ کرده اند. با این 
حال مدل هــای کوچک و متوســط خودروهای 
الکتریکی در آســیا کمتــر از خودروهــای برقی 

بزرگ به فروش می رسند.
آژانس بین المللی اشــاره می کند که در ســطح 
بین الملــل تمرکز خودروســازان بــر خودروهای 
برقی بــزرگ و گران قیمت اســت و این موضوع 
باعث کاهــش پذیــرش خودروهــای الکتریکی 
در بازارهای کمتر ثروتمند می شــود. در نتیجه 
این تفکر به وجود می آید که اکثر مردم قادر به 
خرید خودروهای الکتریکی نیستند. واقعیت 
این اســت که تولید خودروهای شاســی بلند و 
بزرگ الکتریکی به نفع ســازندگان است، زیرا 
معمولاً گران تر هســتند و ســودآوری بیشتری 
دارنــد. بــرای مصرف کننــدگان هــم نگهــداری 

خودروهای بزرگ تر، گران تر تمام می شود.

جهان %39 %18 %43

شاسی بلند خودروهای بزرگ*

خودروهای بزرگ

خودروهای کوچک و متوسط

خودروهای کوچک و متوسط

اروپا %35%24%41

آمریکا %22 %18%60

آمار خرید خودروهای الکتریکی بر اساس مدل و منطقه 

تعداد مدل های  مختلف خودروهای الکتریکی ** موجود در هر منطقه 

*شامل خودروهای نیمه شاسی می شود. **شامل خودروهای هیبریدی می شود.

آسیا

201۸ 2022

آفریقا

201۸ 2022

 آمریکای لاتین
و حوزه کارائیب

201۸ 2022

اروپای شرقی 
آسیای غربی و 

خاورمیانه

201۸ 2022

4 7
13 2219 21

18 14 34
38 50

79 84

35
11 9
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برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D

کارپارهوقتوتوانمندی
کارکنان

نگرانی کارفرمایان 
بی مورد است

آمریکایی ها به طور فزاینده ای به مشاغل 
پاره وقــت روی آورده انــد. نظرســنجی 
دســامبر »لندینــگ تیــری« نشــان داد 
کــه ۴۴ درصــد از آمریکایی هــا عــلاوه بر 
کار تمام وقــت، یک برنامه جانبــی دارند 
کــه ایــن رقــم از ســال ۲0۲0 یــک جهش 
۱۳درصدی را نشان می دهد. این رقم در 
میان کارمندان نسل زد ۶۲ درصد است. 
صــرف نظــر از اینکــه یــک کار جانبی به 
پرداخت صورت حســاب ها و خریدهای 
بــزرگ کمــک می کنــد، مــردم بــه دلایــل 
مختلفی کار جانبی را انتخاب می کنند، 
به خصــوص کــه بــازار انجــام ایــن کار 
به صورت فریلنس بسیار در دسترس تر 

شده است. 
هادســون سشــنز، اســتادیار مدیریت و 
سازمان در دانشکده بازرگانی کاکس در 
دانشگاه متدیست جنوبی به پادکست 
»از وی ورک« وال اســتریت ژورنــال 
می گوید: »علاوه بر مزایای مالی، مشاغل 
پاره وقت جانبــی ممکن اســت عملکرد 
کارمنــدان را در کارهای روزانه شــان بهتر 

کند.« 
او می افزایــد: »آنهــا می تواننــد ایــن 
تجربیات مثبت و غنی را داشته باشند و 
آن را به کار تمام وقت خود منتقل کنند.« 
سشــنز که در مــورد فشــارهای جانبی و 
چگونگی تأثیر آنها بر رضایت و عملکرد 
نیــروی کار مطالعــه می کند، بــه مطالعه 
سال ۲0۲۱ خود اشاره کرد. توانمندسازی 
از طریــق مشــاغل پاره وقــت جانبــی و 
تأثیــرات آن بــر عملکــرد کاری تمام وقت 
نشــان داد در واقــع کار جانبــی می تواند 
بهــره وری کارمنــدان را در کارهــای روزانه 
خــود بیشــتر کنــد و بــه افــراد احســاس 
توانمنــدی و رضایــت دهــد. او می گویــد 
اغلب داشــتن یک شــغل جانبی باعث 
می شود مردم احســاس بهتری نسبت 
به خودشان داشــته باشــند و تأثیر آن را 

نمی توان دست کم گرفت. 
سشنز در ادامه می گوید: »در دهه های 
اخیــر درک کلــی از مشــاغل پاره وقــت 
جانبی و افــرادی که بــه آن مشــغول اند، 
تغییر کرده اســت. اما با وجود پذیرش و 
مشارکت رو به رشــد فرهنگ کار جانبی، 
هنــوز هم ممکــن اســت برخی رؤســا در 
مــورد انجــام کار جانبــی کارمنــدان خود 
تردید داشته باشند، زیرا نگران هستند 
آنها وقــت خــود را بــه طــور کامل بــه کار 

جانبی خود اختصاص دهند.« 

REVIEWبررسی

همهگیریکروناتوجهجهانرابهوضعیتسلامتوایمنیکارکناندرمحلکارجلبکرد
مسئلهایکهمیتواندبیتوجهیبهآن،کاهشبهرهوریکارکنانرابهدنبالداشتهباشد

سلامت کارکنان در اولویت است

بیش از ســه ســال پس از شــروع همه گیــری کووید۱۹، 
مسئله بازگشت به دفتر در مقابل کار از خانه هنوز حل 
نشده اســت. تنش مداومی در مورد کار از خانه ناشی 
از نیاز مدیــران به نــوآوری و نظــم و انضبــاط در مقابل 
تمایــل کارمندان بــه ترتیبــات انعطاف پذیرتر و کاهش 
زمان رفت و آمــد وجود دارد. همان طور کــه درور پولگ، 
شهرشــناس و مورخ دوســت دارد به ما یــادآوری کند، 
»رفت وآمد، پربارترین ساعات مردم را تلف می کند«. 
ایلان ماســک به کارمندان دســتور بازگشــت بــه دفتر 
کار را داده و می گوید کار کردن از خانه »چرند« است. 
ماســک در مصاحبــه بــا سی ان بی ســی بــه کارمنــدان 
دورکار گفــت کــه دیگــران ماننــد کارگــران کارخانه های 
خودروســازی، تحویل غذا و تعمیــرکاران نمی توانند از 

خانه کار کنند و این تفاوت را از نظر اخلاقی نادرســت 
خواند. مدیر دارایی »بلک راک« نیز به کارمندان خود 
گفته از ماه سپتامبر حداقل چهار روز در هفته در دفتر 
حضور داشته باشــند. آنها به جی پی مورگان، آمازون، 
اپل، دیزنــی و بســیاری از شــرکت هایی می پیوندند که 
به حداقــل ســه روز کار حضــوری در هفته نیــاز دارند. 
شــرکت های بیشــتری از کارمنــدان می خواهنــد کــه 
حداقل در سه روز در هفته به دفتر بیایند. این سبک 
ترکیبی ممکن اســت به عنوان یــک روش عادی جدید 
برای دفاتــر، تأثیرات نامشــخصی بر مشــاغل داشــته 
باشــد، اما نتیجــه قطعی هنوز مشــخص نیســت. در 
مراحل اولیه همه گیری شــاهد آزمایش کار تمام وقت 
از راه دور بودیــم. بســیاری از رهبــران ارشــد بــه طــور 

مسئله حضور!
جدالکارفرماوکارمندبه

پاییننرسیدهاست



شــــــــــــــمــــــــــــــاره 96
31 اردیبهشت 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

27

برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D

بر اساس گزارش »پیپل ریســک« در سال ۲0۲۲، خطرات 
ایمنــی و ســلامت شــغلی بیشــترین پتانســیل را بــرای 
مختل کردن کســب و کارها دارنــد، به طوری کــه ۸۷ درصد 
از متخصصــان ریســک و منابــع انســانی مــورد بررســی 
قرار گرفته، گفته اند که سلامت و ایمنی کارکنان بزرگ ترین 

تهدید برای یک تجارت است.
ایمن نگه داشــتن مــردم از گســترش بیماری هــای عفونی 
از جمله بیماری های همه گیر در آینــده، مهم ترین نگرانی 
در حــوزه ایمنــی محیــط کار اســت. پــس از آن خطــرات 
مدیریت نشــده ســلامت و ایمنــی کارکنــان، از جمله عدم 
تحــرک بدنــی، رژیــم غذایــی نامناســب و کیفیــت پاییــن 

خواب قرار دارند. مهم ترین اولویت های بعدی 
ایمنــی و ســلامت در محــل کار، رســیدگی بــه 
مسائل فزاینده ســلامت روان، مانند استرس 
و فرسودگی شغلی است. اکنون باید مدیریت 
فعال این خطــرات بهداشــتی و ایمنی محیط 
کار در اولویــت قــرار گیــرد. این مســئله نه تنها 
تاب آوری کارکنان و انعطاف پذیری کسب وکار را 
افزایش می دهد، بلکه باعث افزایش بهره وری 
و مشــارکت بیشــتر کارمنــدان می شــود. بــر 
اساس نظرسنجی هلث آن دیمند، سه چهارم 

کارمندانی که در طول همه گیری احساس می کردند بسیار 
مورد حمایت هستند، در مقایســه با ۵۱ درصد از کسانی 
که تنها از حمایت منصفانــه یا ضعیف برخــوردار بودند، 
به گفتــه خودشــان در محــل کار بســیار پر انرژی تــر ظاهر 

می شوند.

 خطرات سلامت و ایمنی کارکنان
خطراتی که کارمندان را تهدید می کند، در چند دسته کلی 

قرار می گیرد:
1. شرایط بهداشتی و بیماری های واگیردار

گسترش بیماری های عفونی، از جمله بیماری های همه گیر 
در آینده بر تداوم کسب وکار و افزایش هزینه های عملیاتی و 

عملکرد کلی فردی و سازمانی اثرگذار خواهد بود.
2. شرایط بهداشتی و بیماری های غیرواگیر

بیماری های مزمن مدیریت نشده از جمله دیابت، بیماری 
ریوی و سرطان که بر تداوم کسب و کار و افزایش هزینه های 

عملیاتی و عملکرد کلی فردی و سازمانی تأثیر می گذارد.
3. فرسودگی نیروی کار

خســتگی بیش از حد ناشــی از مســائل مرتبط بــا تعادل 
بین کار و زندگی، خستگی ناشــی از تغییرات، اولویت ها و 
حواس پرتی های بیش از حد که به اشتباهات، جابه جایی 
کارمندان، کاهــش بهره وری و آســیب دیدن شــهرت برند 

منجر می شود.
4. آسیب دیدن وضعیت سلامت روان

مســائل مربوط به ســلامت روان نیروی کار به عنوان مثال 
اضطراب، استرس، افســردگی و اعتیاد که به کاهش رفاه، 

بهره وری، ارزش برند و افزایش هزینه ها می انجامد.
۵. بیماری یا آسیب ناشی از کار

تصــادف، قــرار گرفتــن در معــرض موقعیت هــای ناایمــن، 
حوادث امنیتی یا تشــدید شــرایط نامناســب موجــود در 

محیط کار را شامل می شود.

 به کارگیری علم تغییر رفتار
مشــکلات در تغییــر رفتــار شــخصی مانع اصلــی کاهش 
خطرات ایمنی و ســلامت شــغلی اســت. به همیــن دلیل 
تغییر رفتار برای بیش از دو پنجم )۴۳ درصد( 
کارفرمایــان بــه یــک اولویــت کلیــدی بــرای هر 
بخش بهداشتی تبدیل می شود که می خواهد 
خطرات بهداشتی و ایمنی را کاهش دهد. سه 
شــرط لازم برای ایجــاد ایــن تغییــرات توانایی، 
انگیزه و فرصت اســت. کارفرمایــان می توانند 
روان شناســی تغییــر رفتــار را بــرای ایمنــی و 
سلامت شغلی اعمال کنند تا خطرات سلامتی 
را به طور چشــم گیری کاهش دهند. به عنوان 
مثال بسیاری از سازمان ها دسترسی به برنامه 
کمک به کارمنــدان )EAP( را فراهم می کنند که مشــاوره و 
حمایت عاطفی رایگان ارائه می دهــد، اما با وجود افزایش 
مشکلات سلامت روان، استفاده از این خدمات همچنان 

کم است. 

 سه راه برای افزایش سلامت و ایمنی
1. ایجاد بینش در حوزه ایمنی و بهداشت شغلی

هرچه اقدامات شــما با نیــروی کارتان هماهنگ تر باشــد، 
احتمال موفقیت آنها بیشــتر اســت. بــرای درک نیازهای 
بهداشتی و ویژگی های نیروی کار خود از طریق گوش دادن 
به کارکنان و تجزیه و تحلیل داده های مربوط به سلامت به 

یک چشم انداز کلی دست پیدا کنید.
2. مزایای فعلی برنامه سلامت و ایمنی کارکنان موجود را 

بررسی کنید
ترتیبات مزایای موجود را از طریق تجزیه و تحلیل شکاف 
موجود در نیازها مرور کنید و برنامه خود را در برابر خطرات 
فعلی و نوظهور محک بزنید. به بخشی که نیازهای کارکنان 
در حوزه اطلاع رسانی استراتژی ها و ابتکارات برای رسیدگی 

به این موضوع برآورده نمی شود، توجه کنید.
3. به همه پتانسیل ها توجه کنید

فقط به پتانســیل مزایــای ســلامت و ایمنی کارکنــان برای 
کاهش غیبت در بیماری نگاه نکنید. توجه کنید که چگونه 
این امر بر هزینه های جایگزینی کارکنان، بهره وری، رضایت 

مشتری و انعطاف پذیری کسب وکار تأثیر می گذارد.

انتظاراتکارکنانمانندتورمدرحالافزایشاست

حقوق، انعطاف و آموزش

REPORTگزارش

از زمان اســتعفای بزرگ، کارفرمایــان در تلاش 
برای حفــظ نیروی کار خود هســتند. آنها برای 
جذب و حفظ اســتعدادهای موجــود در بازار، 
هزینه می کننــد. بر اســاس راهنمــای حقوق و 
دســتمزد ســال ۲0۲۳ »مــورگان مک کینلی«، 
۶۹ درصــد از کارفرمایــان جهانــی بــرای جــذب 
کارمندان جدید در ۱۲ ماه گذشته حقوق هایی 
بالاتر از حد انتظار ارائه داده اند. اما تحقیقات 
جدید نشــان می دهــد که این مشــکل بــا پول 

حل نمی شود.
»اوراکل« ۳000 کارمنــد و رهبر منابع انســانی 
را در سراسر ایالات متحده، بریتانیا و استرالیا 
مــورد بررســی قــرار داد و دریافــت که بــا وجود 
شــرایط اقتصــادی ناامــن فعلــی و افزایــش 
هزینه هــای زندگــی، ۵۵ درصــد از کارمنــدان 
بیشــتر از داشــتن حقوق مناســب به داشــتن 
شغل مناسب اهمیت می دهند. ۸۸ درصد از 
کارکنان حتی در دوران رکــود اقتصادی، از کنار 
گذاشــتن شــغلی که انتظــارات آنها را بــرآورده 
نمی کنــد، امتناع نمی کننــد. بنابراین مدیرانی 
که فکــر می کنند می توانند وفــاداری کارمندان 

خود را بخرند، ناامید خواهند شد.
کــه  می دهنــد  هشــدار  اوراکل  محققــان 
کارفرمایــان بایــد تجربــه کارمنــدان خــود را در 
اولویت قرار دهند یا خطر از دست دادن سود و 

سهم بازار را به جان بخرند.
ممکن است رهبران امیدوار باشند با افزایش 
تورم و همچنین ترس از رکود جهانی، انتظارات 
کارمندان کاهــش یابد، امــا تحقیقــات اوراکل 
نشان می دهد که دقیقاً برعکس این اتفاق رخ 
خواهــد داد. انتظارات کارکنان برای دســتمزد، 
انعطاف پذیری و آموزش در راســتای ترس آنها 

از آینده در حال افزایش است.
طبق این تحقیقات، حدود نیمــی از کارمندان 
نگران ثبات شغلی، فرسودگی شغلی و کاهش 

استاندارد زندگی خود هســتند. در عین حال 
۸۵ درصد نگران تأثیر اقتصاد فعلی بر مشاغل 
خود هســتند و فکر می کنند قبل از همه گیری 
دستیابی به موفقیت آسان تر بود. با وجود این 
ترس ها، کارمندان گزارش دادند که می خواهند 
دستمزدشــان را افزایــش دهنــد تــا بــا تــورم، 
گزینه هــای کاری انعطاف پذیــر و فرصت هــای 
یادگیــری بیشــتری از ســمت کارفرمــای خــود 
مواجــه شــوند. آنهــا همچنیــن می خواهنــد 
صدایشــان شــنیده شــود و اهداف مشخصی 

داشته باشند تا احساس ارزشمندی کنند.
تحقیقــات نشــان می دهــد حتــی بــا وجــود 
حقوق هــای بالاتــر از میانگیــن و تمــام پولی که 
ســازمان ها در طول همه گیــری به یکبــاره برای 
پاداش ها و مزایا هزینه کرده اند، کارمندان هنوز 
احساس می کنند که مانند چرخ دنده های یک 
دستگاه هســتند و ارزشــی ندارند. این دیدگاه 
می تواند در دراز مدت بهره وری را کاهش دهد، 
باعث افزایش گردش مالی شود و حتی به برند 

آسیب برساند.
این تحقیق نشان می دهد تقریباً همه رهبران 
مورد بررسی این را از قبل می دانستند، بنابراین 
اقدام نکردن آنها نشان می دهد که کارفرمایان 
یا به نگرانی های کارکنان خود گوش نمی دهند 
یا از آن بدتر، اهمیتی برایش قائل نیستند. اما 
همان طور که ایوت کامرون، معاون اوراکل کلود 
هشــدار می دهد: »اگر به زودی تغییری ایجاد 
نشود، شاهد تأثیر جدی این اوضاع بر نتیجه 

کسب و کارها خواهیم بود.«
این نشــان می دهــد که ممکن اســت زمــان آن 
فرا رســیده باشــد که کارفرمایان به نگرانی های 
کارمندان، از کار منعطف گرفته تا رشد شغلی 
گــوش دهنــد و بــه نگرانی هایشــان بپردازند یا 
اینکه یک ســال دیگــر را خرج تماشــای خروج 

کارمندانی که استعفا می دهند،  کنند.

ترانهاحمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com

فزاینــده ای احســاس می کنند کــه داشــتن کارکنان در 
کنار هم در دفتر برای فرهنگ شرکت و ایجاد ایده ها و 
نوآوری های جدید ضروری است. باب ایگر، مدیرعامل 
دیزنی احســاس بســیاری از مدیران عامل را در ژانویه 
بیان کرد. ایگــر در یادداشــتی که به کارمندان دســتور 
می دهــد حداقل چهــار روز در هفته به دفتــر برگردند، 
نوشت: »در کسب و کار خلاقانه ما، هیچ چیز نمی تواند 
جایگزین توانایی برقــراری ارتباط، مشــاهده و تولید با 
همکاری همتایان شود.« این ترس از کاهش خلاقیت 
و مزیــت رقابتــی همــراه بــا نگرانــی در مورد اســتخدام 
کارکنــان جدیــد، حفــظ بهــره وری و نظــم و انضبــاط 
کارکنــان، همگــی موجــب حرکت هایی برای بازگشــت 
به دفاتر می شود. اما با همه اینها، گزارش ماه گذشته 

بیــکاری در آمریــکا نــرخ کلــی ۳/۴ 
درصــد را نشــان داد، در حالــی کــه 
کارمنــدان بــا مــدرک کارشناســی یا 
بالاتــر، نــرخ بیــکاری ۱/۹ درصــد را 

داشــتند کــه رقــم فوق العــاده پایینــی 
اســت. ســطح تحصیــلات ارتبــاط 

زیادی با امکان 
کار از خانــه 

دارد. 
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خرده فروشی
R E T A I L

باوجوداینکهفروشگاههایزنجیرهایدرژاپن
عملکردخوبیداشتهاند،امانتایجفروشگاههای

آمریکایینشانمیدهدکهخطرتعطیلیدر
کمینآنهاست؛هرچنددیرتر
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تارگت در حال انجام کاری جدید برای نزدیک 
شــدن بــه مشــتریان اســت. ایــن خرده فروش 
نســبت بــه رقبــای خــود ماننــد والمــارت و 
آمــازون رویکــرد متفاوتــی دارد. کســب و کار 
خرده فروشــانی کــه تبلیغــات دیجیتــال را 
به صورت مستقیم به فروشــندگان وب سایت 
و اپلیکیشــن های خــود می فروشــند، در نظــر 
یــد. شــرکت آمــازون و فروشــگاه های  بگیر
والمــارت در حــال حاضــر میلیاردهــا دلار از 
شبکه های تبلیغاتی خرده فروشی خود کسب 

درآمد می کنند.
امــا تارگــت حتــی در نمــودار ایمارکتــر در ۱0 
شرکت برتر با سریع ترین رشد درآمد تبلیغات 
دیجیتال در ســال گذشــته دیده نمی شود، در 
حالی که والمارت با ۴۲ درصد پیشتاز و آمازون 

با ۱۹ درصد بعد از آن است.

 پتانسیل رشد و سود عالی
با این حــال تارگت نشــان داده اســت 
کــه بــا شــبکه تبلیغاتی خــود به نــام رانــدل که 
برای اولین بار چهار سال پیش راه اندازی شد، 

سریع تر حرکت خواهد کرد.
برایــان کورنــل، مدیرعامــل شــرکت اخیــراً بــه 
ســرمایه گذاران گفــت: »شــرکت رســانه ای ما، 
راندل از ســال ۲0۱۹ با رشــد و پتانســیل ســود 
بیشــتر در آینــده، بــه طــور قابل توجهی رشــد 
کرده اســت. تبلیغ کننــدگان به دلیــل ارتباط و 
دسترســی به دنبال آن هســتند و مهمانان ما 
از تعامل و ارزشــی کــه ارائه می شــود، قدردانی 
می کننــد. رانــدل شــرکای قدرتمنــدی دارد و از 
آنجایــی کــه موجــب می شــود درک بهتــری از 
ترجیحات مهمانان مان داشته باشیم، ما را به 
خرده فروش بهتر و سودآورتری تبدیل می کند. 
مــا در نظــر داریم بــا توجــه به پتانســیل رشــد 
رانــدل، در ســال ۲0۲۳ تأکید و ســرمایه گذاری 

بیشتری روی آن داشته باشیم.«
این شــرکت اعداد مشــخصی را اعلام نکرده و 

فقط گفته این تجارت »بسیار سودآور« است 
و طــی دو ســال گذشــته ۶0 درصــد رشــد کرده 
اســت. در مقایســه با آنچه آمــازون و والمارت 
انجــام داده انــد، ایــن عــدد به نســبت کوچکی 
است. اما تارگت روشن کرده که شرکت راندل 
را صرفاً به عنــوان منبع درآمــد نمی بیند، بلکه 
می خواهــد بدانــد فروشــگاه های فیزیکــی و 
عملیــات دیجیتــال چگونــه می تواننــد به طــور 
یکپارچــه بــا یکدیگــر همــکاری کنند تــا روابط 

بلندمدتی با مصرف کنندگان داشته باشند.

 کاربران محوریت دارند
کریســتینا هنینگتون، معاون اجرایی 
و مدیــر ارشــد رشــد تارگت بــه ســرمایه گذاران 
گفته اســت: »بــرای مــا رانــدل چیــزی بیش از 
یک پلتفرم تبلیغات دیجیتال یــا منبع درآمد 
دیگری در صورت سود و زیان است. هدف این 
است که مهمانان ما تجربه ای مناسب و مرتبط 
داشــته باشــند و در عین حال به فروشــندگان 
کمــک کنیــم تــا بــه مهمانانــی کــه بــه احتمال 
زیــاد به محصــولات آنهــا علاقه مند هســتند، 

دسترسی پیدا کنند.«
بــه همیــن دلیــل اســت کــه تارگــت در حــوزه 
تبلیغات دیجیتال کندتر از رقبای خود حرکت 
کرده است. هنینگتون افزوده است: »به همین 
دلیل است که رویکرد ما به تبلیغات دیجیتال 
متفاوت از دیگران به نظر می رســد. ما کاربران 
خــود را در مرکز این اســتراتژی قــرار می دهیم، 
همان طور که در هر جنبه دیگری از تجارت خود 

این کار را می کنیم.«
مدیران در اظهارات به ســرمایه گذاران، به طور 
مــداوم از رانــدل به عنــوان »تارگــت ســرکل«، 
برنامــه جدیــد وفــاداری/ پــاداش شــرکت یاد 
می کننــد. بنابرایــن شــرط خوبــی اســت کــه 
خرده فــروش از تبلیغــات دیجیتــال اســتفاده 
کند تــا افراد بیشــتری را بــه ثبت نــام در تارگت 

سرکل سوق دهد.

ابتکاریکبرندلوکسبااستفاده
ازهوشمصنوعی

آینه آینده 

 »تیک کــوچ« فروشــگاه برنــد پوشــاک لوکس که از ســال 
۱۹۴۱ در شهر نیویورک مستقر است، از هوش مصنوعی 
به شیوه ای جذاب و هوشمندانه در ســوهو استفاده کرده 
اســت.  وقتی خریــداران در کوچ قدم می زننــد، با یک آینه 
واقعیت افزوده روبه رو می شوند که خریدار را در حال حمل 
کیف دستی پرفروش برند به نام تبی نشان می دهد.  آینه 
صفحه ای ایجاد می کند که یک تصویر متحرک را در زمان 
واقعی نمایش می دهد. ســپس نرم افزار هوش مصنوعی 
یک لایه ویدئویی اضافه می کند که نشان می دهد خریدار 
کیف را روی دســت یا روی شــانه های خــود حمل می کند.  
آینه های واقعیت افزوده و فناوری های ویترین آینه توسط 
»زیرو ۱0«، یک شــرکت AR مســتقر در نیویــورک که روی 
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REVIEWبررسی

شــرح شــغل بــه افــراد اجــازه می دهــد تــا دولــت 
فــدرال را به ســمت درک بهتــری از اینکــه چگونه 
سیاســت های فعلــی آنهــا بــه خرده فروشــی و 
مصرف کنندگان ایالات متحده آسیب می رساند، 
راهنمایــی کنــد. با توجــه به اینکــه دو ســوم تولید 
ناخالــص داخلــی آمریــکا بــر اســاس هزینه های 
مصرف کننده است، این موضوع اهمیت ویژه ای 

دارد.
نرخ های بهره ای که موجودی های خرده فروشی را 
تأمین مالی می کننــد، همچنان در حــال افزایش 
هســتند، دریافــت اعتبار دشــوارتر شــده، تأمین 
منابع از چین بســیار دشــوار اســت و دستمزدها 
به یک موضوع مهم تبدیل شــده اند. بســیاری از 
خرده فروشان مجبور خواهند شد برای آینده خود 
برنامه ریزی مجدد داشته باشند. صفوف طویلی 
در حال شــکل گیری در دادگاه های ورشکستگی 
اســت. تقریباً در هر ماه از آغاز این سال میلادی، 
شــاهد حداقل یک ورشکســتگی بــزرگ بوده ایم 
که شــامل خرده فروشــان مختلفی مانند »پارتی 
ســیتی«، »دیویــدز برایدال«، »ســرتا ســیمونز«، 
»تیوزدی مورنینگ« و »بد بث اند بیاند« می شود.

جنگ خرده فروشــی احتمالاً از زمانی شروع شد 
که میســیز به دلیل تحقیر مهاجــران مکزیکی با 
دونالــد ترامپ، نامــزد ریاســت جمهوری آن زمان 
مخالفت کرد. در واقع میسیز لاین پوشاک آقای 
ترامپ را از فروشــگاهش حــذف کرد و پــس از آن 
نوردســتروم به دنبالــه روی از میســیز، خطوط مد 
دختر ترامپ، ایوانکا را رها کرد. البته این مدت ها 
قبل از تعرفه های معروف ترامپ بود که به وضوح 
هزینه پوشاک، کفش و لوازم جانبی را افزایش داد. 
پس از اینکــه تعرفه ها بــه ســاختار قیمت گذاری 
خرده فروشــی ضربــه زد، آمریــکا تحــت تأثیــر 
همه گیری کووید قرار گرفــت. تصمیم دولت برای 
صنعت خرده فروشــی چه بــود؟ اگر در فروشــگاه 
خود مواد غذایی می فروشید، می توانید باز بمانید. 
اما اگر میسیز و نوردستروم بودید، باید می بستید. 
در همین حــال اگر خرده فروشــی بود که اســلحه 
می فروخت یا میدان تیراندازی داشت، باز ماندن 

مشکلی نداشت.
با فروکش کردن کووید و رشد کسب و کار، با کمک 

کنگره ایالات متحده اختلال بعدی خرده فروشی 
آغــاز شــد. در ژانویــه ۲0۲۱ برنامه هــای پرطرفــدار  
GSP)سیستم ترجیحات عمومی( و MTB )لایحه 
تعرفه های متفرقه( توسط کنگره تمدید نشدند. 
GSP برای کمک به کشورهای در حال توسعه در 
جهت افزایش تجارت خود با ارائه دسترسی بدون 
عوارض گمرکی به بازار ایالات متحده طراحی شده 
است. MTB همان مزیت بدون عوارض گمرکی را 
برای اقلامی که در ایالات متحده تولید نشده اند، 
ارائه می دهد و اغلب به عنوان اجزایی برای مونتاژ 
محصولات در ایالات متحده اســتفاده می شود. 
ســپس خبــر رســید کــه خرده فروشــان و برندهــا 
احتمــالاً باید بــا در نظــر گرفتــن جدایــی از چین، 
ریســک خود را کاهش دهنــد. بنابرایــن برند ها و 
خرده فروشان شروع به جست و جوی جایگزینی 
بــرای تولید کردنــد. ابتدا آنهــا فکر کردند بــه آگوآ 
)قانون رشــد و فرصت آفریقا( نگاه کنند و ببینند 
چه چیــزی می تواند در آفریقا تولید شــود. برخی 
از شرکت ها درست در زمانی در اتیوپی راه اندازی 
شــدند که ایالات متحده از مزایــای معافیت های 
گمرکی تحت آگــوآ به دلیل جنگ داخلــی در این 

کشور، خارج شد.
با زیــر ســؤال رفتــن آگــوآ، ســایر خرده فروشــان با 
عجله به چین بازگشتند. سپس قانون پیشگیری 
از کار اجبــاری اویغــور)UFLPA(  بــه اجــرا درآمــد. 
مشکل اینجاست که این قانون پنبه را هدف قرار 
می دهد که از نظر منشــأ به ســختی قابــل ردیابی 
اســت. پنبه اویغور از منطقــه ژوآر )XUAR( چین 
می آید که ۸0 درصد پنبه چین و ۲0 درصد عرضه 
 ،UFLPA جهانی را تولید می کند. به دلیل قانــون
خرده فروشــان هزینــه ای را بــرای ارائــه ردیابــی به 
زنجیره هــای تأمین خــود اضافه کرده انــد و برخی 
از خرده فروشــان به طــور ناخواســته تحت فشــار 
قــرار می گیرنــد، زیــرا در اثبات منشــاء مــواد خام 

مشکل دارند. 
اینها گوشه ای از مشکلاتی است که خرده فروشان 
آمریکایــی بــا آنهــا دســت و پنجه نــرم کرده انــد و 
همچنان هم درگیر آنها هســتند. بنابراین اخراج 
کارمنــدان و تعطیلــی فروشــگاه ها در ایــن کشــور 

چندان عجیب به نظر نمی رسد.

وزارت اقتصــاد، تجــارت و صنعت 
ژاپــن گــزارش داده کــه فــروش 
خرده فروشــی در ســه ماهه 
اول ســال ۲0۲۳ بــه ۳۹۷۸۱ 
میلیــارد یــن )حــدود ۴۳۴ 
میلیــارد دلار( رســیده کــه 
۶/۵ درصــد نســبت به ســال 
گذشته افزایش داشــته است. 
»مومنتوم« از ابتدای ســال روند افزایشی 
داشته و رشد فروش سال به سال در فوریه و مارس بالای ۷ 
درصد بوده اســت.این افزایش فروش حتی در کل صنعت 

هم مثبت بود. برای مثال ۵۶000 فروشگاه رفاه 
این کشور ۵/۴ درصد افزایش فروش داشته اند. 
اما فروشگاه های بزرگ و تخصصی فروش لوازم 
خانگــی )۲۶۶۷ مــورد( ۴/۶ درصــد و وســایل و 
تجهیزات خانه )۴۴۴0 فروشــگاه( 0/۴ درصد 

کاهش فروش را نشان داده اند.
ســوپرمارکت ها )۵۹۲۱ فروشــگاه( ۱/۸ درصــد 
رشد کرده اند، اما برندگان اصلی فروشگاه های 
بــزرگ )۱۹0 مــورد( بودنــد کــه عملکــرد بســیار 
بالاتــری از میانگیــن داشــتند و حــدود ۱۳/۵ 

درصد افزایش سود را به ثبت رساندند.

 رشد فروش در فروشگاه های زنجیره ای بزرگ
گزارش هــای فــروش آوریــل توســط برخــی از مهم تریــن 
فروشــگاه های زنجیره ای ژاپن حاکی از آن اســت که شتاب 

فروش در سه ماهه اول در فصل دوم نیز حفظ شده است.
شرکت »تاکاشــیمایا« در آوریل رشد فروش ســالانه ۱0/۳ 
درصــدی را گــزارش کرد کــه بالاتــر از عملکــرد قــوی آنها در 
ماه مــارس )بیــش از ۹ درصــد( بود. یکــی از عوامــل کلیدی 
و تأثیرگذار در عملکــرد قوی خرده فروشــان، تقویت فروش 
خارج از کشور بوده است. فروشگاه های »شینجوکو« )۲۱/۲ 
درصد( و »اوزاکا« )۱۶ درصد( در مــاه آوریل، با فروش بدون 
عــوارض گمرکی که تــا ۲0 درصــد از فــروش آنها را تشــکیل 

می دهد، موفقیت بزرگی به دست آوردند.
در همین حال پنج فروشــگاه »ایســتان میتسوکوشی« در 
توکیو رشــد فروش ۲۳/۲درصدی در ماه آوریل داشتند که 
توسط فروشــگاه های »جینزا« )۴۱/۴ درصد( و شینجوکو 
)۲۵/۴ درصد( رهبری می شد. فروشگاه های منطقه ای رشد 

فروش کمتری به میزان ۸/۱ درصد داشتند.
در »جــی فرانــت ریتیلینــگ« کــه متشــکل از ۹ فروشــگاه 
»دایمارو« و چهار فروشــگاه »ماتســوزاکایا« اســت، رشــد 

فروش سال به سال به میزان ۱۹/۱ درصد در آوریل بود. 

 آیا سرنوشت آمریکا در انتظار ژاپن است؟
وزارت اقتصــاد، تجــارت و صنعــت ژاپن برای ســه ماهه اول 
ســال ۲0۲۳، ۱۹0 فروشــگاه بزرگ را مورد بررســی قــرار داده 
است. تعداد فروشگاه های بزرگ در سال ۲0۱۹، ۲۱۹ فروشگاه 

بود. بنابراین روند تعطیلی فروشگاه ها با نرخی ثابت ادامه 
دارد. دلایل به خوبی مستند شده اند؛ ظهور خرده فروشان 
جهانی مد سریع )نمونه آن فست ریتیلینگ ژاپن(، قراردادی 
کردن نیروی کار، آگاهی بیشــتر از بودجه، تغییر به تجارت 
الکترونیک، قدیمی شــدن پایگاه مشــتریان فروشگاه های 
سنتی بزرگ و توسعه مجدد ایستگاه های راه آهن متصل به 

فروشگاه های بزرگ.
آیــا صنعــت فروشــگاه های بــزرگ ژاپــن می توانــد بــا همان 
افتــی مواجــه شــود کــه در ایــالات متحــده اتفــاق افتــاده 
اســت؟ اگــر منصــف باشــیم، بایــد بگوییــم فروشــگاه های 
زنجیــره ای ایالات متحــده ســال ها پیش متوجــه این خطر 
شــدند و گام هایی برای همســویی بهتــر با روند 
مصرف کننــدگان برداشــتند. شــاید مهم ترین 
گام، معرفی قالب های کوچک تر و ارزان تر بود که 
در مراکز خرید فضای باز و مکان های مســتقل 
در مناطق تجاری مرکزی تکثیر شدند و به عنوان 
نسخه ارزان تری از برندها برای مصرف کنندگان 
حساس به بودجه، بسیار محبوب شدند. اما در 
حال حاضر حتی شکل ارزان تر از قیمت اصلی 

نیز دچار مشکل شده است. 

 کاهش رشــد ایــن صنعت در ژاپــن چقدر 
خواهد شد؟

بیایید ســه فروشــگاه زنجیــره ای بــزرگ ذکر شــده را در نظر 
بگیریم؛ تاکاشــیمایا، ایســتان میتسوکوشــی و جی فرانت 
ریتیلینگ که مجموعاً ۴۴ فروشگاه را اداره می کنند. از این 
تعداد حــدود ۱۲ یا کمــی بیشــتر از یک چهارم، در حاشــیه 
هســتند و آینده بلندمدتی ندارند. به خاطر داشته باشید 
کــه ایــن فروشــگاه ها متعلــق بــه قوی تریــن فروشــگاه های 
زنجیره ای در ژاپن هستند، بنابراین غیرمنطقی نیست که 
انتظار داشته باشــیم حدود ۶0 فروشــگاه دیگر تا پایان این 
دهه ناپدید شــوند؛ یعنی ۱۹0 فروشگاه فعلی به حدود ۱۳0 
فروشگاه کاهش یابد. با این حال اگر قرار باشد فروشگاه های 
بزرگ در ژاپــن نیز با همــان مقیاس ایــالات متحده تعطیل 
شوند، این تعداد تا پایان دهه به تقریباً نصف تعداد فعلی 
خواهد رسید. اگرچه ممکن است فاجعه بار به نظر برسد، 
اما چنین تعطیلی هایی را می توان به عنوان یک روند سالم 
تفســیر کرد؛ بــا خــلاص شــدن از شــر فروشــگاه های کاملاً 
بی سود، بازماندگان صنعت قوی تر خواهند شد. این بخش 
کوچکی از دلیل افزایش بهره وری فروشگاه ها از سال گذشته 
اســت. نمی توان این واقعیت را تغییر داد که مشکلاتی که 
فروشگاه های بزرگ - یک قالب خرده فروشی با قدمتی بیش 
از ۱00 سال - با آن مواجه هستند، فقط از آن دسته مسائل 
گذرا نیستند که با چرخه هزینه های مصرف کننده می آیند 

و می روند. در حال حاضر فروشگاه های بزرگ در ژاپن، 
به ویژه پرچــم داران توکیو و ســایر شــهرهای بزرگ، 
از بهبــود انــدک شــرایط خود بعــد از کوویــد لذت 

می برند. اما خطر در کمین آنهاست.

پروژه های مشابه با خرده فروش »تامی هیلفیگر« نیز کار 
کرده، عرضه شد. 

به نظر می رسد تولید تبی بگ تا کنون موفقیت بزرگی در 
بین عموم و توسعه دهندگان فناوری واقعیت افزوده باشد. 
تیم زیرو ۱0 می گوید در یک هفته افرادی که کنار پنجره راه 
می رفتند و با نمایشــگر آینه ای در تعامل بودند، تا ۹۳/۵ 
درصد افزایــش یافــت، در حالی کــه ترافیک فروشــگاه ها 

تقریباً ۵0 درصد افزایش را نشان می دهد.  
مدیرعامــل زیــرو ۱0، جــورج یاشــین می گویــد: »دیــدن 
برندهایی مانند کوچ و پتانسیل راه حل های واقعیت افزوده 
برای کار در یک فضای پیچیده برای جذب مشتریان جدید، 
یافتن کانال های جدید تعامل با مصرف کنندگان و ارائه یک 

تجربــه هیجان انگیز جدید بــه مخاطب از 
طریق فناوری، بسیار عالی است.« 

رســانه ها نیز به تجربه آینه توجه کرده اند 
و آنچــه را کــه می بیننــد، دوســت دارنــد. 
شــرکت »فســت« آینه واقعیــت افزوده 

کوچ را »آینده خرده فروشی« نامید. 
یاشین به کمپانی فست گفت: »اکنون 
ابزار واقعیت افزوده بخشی از فروشگاه 
فیزیکــی بــرای هدایــت ترافیــک اســت، 

امــا من واقعــاً معتقــدم کــه این آینــه خود 
بــه نــوع جدیــدی از خرده فروشــی تبدیــل 

خواهد شد.«

ترانهاحمددوست
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@yahoo.com
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شواهد پراکنده ای درباره استفاده از وسایل کمک بینایی 
در دوران یونــان و روم وجــود دارد؛ اســتفاده از زمــرد از 
ســوی امپراتور نرون برجســته ترین نمونــه از کاربــرد ابزار 

کمک بینایی است که »پلینی« به آن اشاره کرده است.
کاربرد یک عدسی محدب برای رسیدن به نمای بزرگ تر 

به احتمــال زیــاد در اپتیک بطلمیوس شــرح 
داده شــده اســت )که تنها در ترجمه ضعیف 
عربی، اثر آن باقی مانده(. شرح بطلمیوس از 
عدسی ها توسط ابن سهل )قرن دهم( و به ویژه 
از ســوی الهازن )کتــاب اپتیک، حــدود ۱0۲۱( 
بیان و بهبــود یافته اســت. ترجمه های لاتین 
از اپتیک بطلمیوس و الهازن در قرن دوازدهم 
در اروپا در دســترس قرار گرفت که با توســعه 
 )Reading Stone( »ســنگ های خوانــدن«

همزمان بود.

 ساخت نخستین عینک
برخــی گفته انــد ذره بیــن تک عدســی در زمــان سلســله 
ســانگ شــمالی )۹۶0-۱۱۲۷( در چیــن بــه  کار می رفتــه 
 Robert( »اســت. رســاله ای از »رابــرت گروستســت
Grosseteste( بــه نــام De iride )دربــاره رنگین کمــان( 
بین ســال های ۱۲۲0 تا ۱۲۳۵ نوشــته شــده و به اســتفاده 

از اپتیک برای »خواندن کوچک ترین حــروف در فواصل 
باورنکردنی« اشــاره می کند. همچنین چند سال پس از 
آن در ۱۲۶۲ »راجر بیکن« نیز درباره ویژگی های بزرگ نمایی 
عدســی ها نوشــت. نخســتین عینــک در نیمــه دوم قرن 
ســیزدهم در شــمال ایتالیا ســاخته شــد. جدا از توسعه 
عدسی های نوری، در برخی از فرهنگ ها برای 
دور نگه داشــتن چشــم از آســیب، »عینــک 
آفتابی« بدون هیچ گونه ویژگی ای برای بهبود 
دید، ساخته شد. به عنوان نمونه در چین قرن 
دوازدهــم از شیشــه های تخت کوارتــز دودی 
 )Inuit( »اســتفاده می شــد و افراد »اینوئیت
)از قبایل اســکیمو( برای محافظت از چشــم 
از عینــک برفــی )snow goggle( اســتفاده 

می کردند. 
نخستین گفته های ثبت شده درباره استفاده 
از عدســی را راجــر بیکــن در ســال ۱۲۶۸ نوشــته اســت. 
بــرآورد می شــود نخســتین عینک در حــدود ســال ۱۲۹0 
در ایتالیــای مرکــزی، شــاید در پیزا ســاخته شــده باشــد. 
»جوردانو دا پیزا« )حدود ۱۲۵۵-۱۳۱۱(، راهب دومینیکن 
برای سخنرانی ای که در ۲۳ فوریه ۱۳0۶ ایراد شد، نوشت: 
»هنــوز از زمــان پیدایــش هنر ســاخت عینک کــه باعث 
بینایی خوب می شــود، ۲0 ســال نگذشــته... و این مدت 

تاریخدورودرازساختوکاربردچشمیها
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از نگاه نزدیک 

پیشگاماندرمانبیماریهایچشم

چشم در چشم از دوران باستان 

HISTORYتاریخچه

چشم پزشــکی همــواره در جایــگاه نخســت 
پژوهش های پزشکی قرار داشته؛ در همین حال 
ســابقه ای ســتایش برانگیز از نــوآوری را با خود 
دارد. گرچه پیشــرفت های شــتابان در توســعه 
فناوری های گوناگون چشم پزشکی با استقبال 
روبــه رو شــده، امــا بهتــر اســت گامی بــه عقب 
برداریم و مسیر باورنکردنی آن را بررسی کنیم.

 مصر باستان
انجــام عمــل چشم پزشــکی از دوران 
باستان ثبت شده و با اشــاره به چشم هایی که 
در قانون حمورابی )۲۲۵0 ســال پیش از میلاد( 
آمده تــا بابل باســتان قابل ردیابی اســت: »اگر 
پزشکی جراحی چشم را انجام و چشم را نجات 
دهــد، ۱0 مثقال پــول دریافت می کنــد.« با این 
حــال نخســتین گــزارش از درمــان بیماری های 
چشم تنها در مصر باستان در پاپیروس ایبرس 

)Ebers Papyrus( کشف شد. 

 یونان باستان
بقــراط تصــور  از  پیــش  در دوران 
آناتومیکــی چشــم بر پایه حــدس و گمــان بود. 
»آلکمائون« )Alcmaeon(، فیلسوف-پزشک 
برجســته )۵00-۵۴0 پیــش از میــلاد( به عنوان 
نخستین کســی که چشــم انســان را بررسی و 
توصیــف کــرد، شــناخته می شــد. او و دیگــران 
چشــم را دو لایــه در نظر گرفته و گفتند چشــم 
توسط مجاری )poroi( به مغز متصل می شود. 
دوران هلنیســتی بــا حملــه اســکندر مقدونــی 
به امپراتــوری هخامنشــی در ســال ۳۳0 پیش 
از میــلاد آغاز شــد کــه نفــوذ و قــدرت فرهنگی 
یونانی به اوج گسترش جغرافیایی خود رسید. 
نخستین تشریح ســازمان یافته بدن انسان در 
دانشکده پزشکی اسکندریه انجام شد که درک 
آناتومــی و فیزیولــوژی چشــم را گســترش داد.  
بخش بزرگی از این کار را »هروفیلوس« )۳۳0-
۲۶0 پیش از میلاد(، ، پزشک یونانی انجام داد 
که علاقه ای ویژه به چشم داشــت و رساله ای را 

به این موضوع اختصاص داد. 

 هند باستان
 ،)Sushruta ( »سوشــروتا« 
مشــهورترین پزشــک و جراح هند را به نام پدر 
چشم پزشکی هند می شناســند. درباره تاریخ 
زندگی او شــواهد قابل ردیابــی محکمی وجود 
ندارد، اما اینکه حدود قرن پنجم پیش از میلاد 
)یــک قــرن زودتــر از بقــراط( زندگــی می کــرده، 
توافــق همگانی وجــود دارد. او بخــش کاملی از 
تجربیاتــش دربــاره آناتومــی و آسیب شناســی 
چشــم را در رســاله تاریخی اش دربــاره جراحی 

تحت عنوان »Uttara Tantra« گنجاند. 

روم باستان
چشم پزشــکی رومــی دوران باســتان 
بیانگر پیشرفت بیشتر و اصلاح دانش یونانی 
پیش از خودش بود. بیشتر پزشکان امپراتوری 
روم از منطقــه هلنیســتی بودنــد و به عنــوان 
بــرده در خانواده هــای ثروتمنــد کار می کردند. 
تراخــم )بــه نــام aspiritudo( به ویــژه در روم 
باســتان یک بیمــاری بومی بــود و بــا کولیریای 
حاوی اســتات مس و جراحــی برای برداشــتن 
ضایعــات دانــه دار درمــان می شــد. پزشــکان 
یونانی-رومــی اکتشــافات آناتومیــک قابــل 
توجهــی دربــاره چشــم انجــام داده و ابــزار و 
شیوه های جراحی را بهبود دادند. »سلسوس« 
)۲۵ تــا ۵0 پیــش از میــلاد( نخســتین کســی 
بود کــه به طور ســازمان یافته به چشم پزشــکی 
پرداخــت که نســخه های خطــی مربــوط به آن 
تا به امروز نگهداری شده اســت. وی به وسیله 
 De Re Medica  کار پیشــگامانه خود بــه نــام
به عنــوان یکــی از بزرگ تریــن چشم پزشــکان 
در طــول امپراتــوری روم شــناخته شــد و در آن 
بــه زبــان لاتیــن بیماری هــای گوناگون چشــم و 
درمان آنها را شرح داد. دیدگاه های ویژه مانند 
عدســی کریســتالی در جایــگاه انــدام مرکــزی 
بینایــی و آب مرواریــد به  عنــوان ترکیبــات مات 
بین عدســی و عنبیــه هنوز توجــه زیــادی را به 
خود جلب می کردند که در طول قرون وســطی 

نیز ادامه داشت.

مهرانامیری

mehranamiri
@gmail.com
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تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

چنان کوتاه اســت کــه این هنــر جدید کــه تاکنــون وجود 
نداشته، کشف شد... کسی را دیدم که برای نخستین بار 

آن را کشف و آزمایش کرد و با او گفت وگو کردم.« 

 قاب های عینک ایجاد می شوند
»فریار الساندرو دلا اسپینا« )درگذشته ۱۳۱۳( که همکار 
جوردانو بــود، بــه زودی به کار ســاخت عینــک پرداخت. 
تاریخ هــای باســتانی صومعــه دومینیکن ســنت کاترین 
در پیــزا می نویســد: »عینک ها ابتدا به وســیله شــخص 
دیگری ساخته شده بود که در خصوص به اشتراک گذاری 
آن علاقــه ای نداشــت. او ]اســپینا[ آنهــا را ســاخت و بــا 
قلبی شاد و مشتاق در اختیار همه گذاشت. ونیز به ویژه 

بــرای اســتفاده از شیشــه های 
باکیفیت که در مورانو ساخته 
می شد، به سرعت به یک مرکز 
مهم تولید تبدیل شد. در سال 
۱۳0۱ در ونیز بــر فروش عینک 
مقررات صنفی حاکم بود و در 
ســال ۱۳۲0 صنف جداگانه ای 
از عینک سازان ونیزی تشکیل 
شد. عینک در قرن چهاردهم 
بــود.  رایــج  بســیار  ابــزاری 
»فرانچســکو پتــرارکا« در یکی 
از نامه هــای خــود می گویــد که 
تا ۶0ســالگی نیازی بــه عینک 
نداشته و »فرانکو ساچتی« در 

مجموعه ۶0۹ داستان خود از آن یاد می کند.
نخســتین قاب هــای عینــک شــامل دو ذره بیــن بــود کــه 
به وسیله دسته ها به هم متصل شده بودند تا روی بینی 
قــرار گیرنــد و آن را »عینــک پــرچ« می نامنــد. نخســتین 
نمونه های یافت شده عینک زیر تخته های کف »کلستر 
ون هــاوزن« )صومعــه ای در نزدیکــی Celle در آلمــان( 
به دســت آمــده کــه تاریــخ آنهــا مربــوط بــه حدود ســال 
۱۴00 اســت. همچنیــن نخســتین فروشــگاه تخصصی 
عینــک، آن گونــه کــه امــروزه ممکن اســت به عنــوان یک 
مرکــز بینایی ســنجی در نظر گرفته شــود، در ســال ۱۴۶۶ 
در استراســبورگ )بخشــی از امپراتــوری روم در آن زمــان 
و متعلق به فرانســه کنونی( افتتاح شــد. گرچــه ادعاهای 
نادرســتی نیز درباره زمــان و محل اختــراع عینک مطرح 
شده، از جمله فرانچســکو ردی در قرن هفدهم ادعا کرد 
»سالوینو دلی آرماتی« از اهالی فلورانس در قرن سیزدهم 
عینک های چشــمی را اختراع کرده اســت. مارکوپولو نیز 
ادعــای نادرســتی دارد که در طول ســفر خود بــه چین در 
قرن ســیزدهم با عینک روبه رو شــده؛ گرچه شواهدی در 
گزارش های او دیده نمی شود. در واقع نخستین اشاره به 

عینک در چین به قرن پانزدهم برمی گردد و منابع چینی 
آن زمان بیان می کنند که عینک وارداتی بوده است.

 اختراع عدسی دوکانونی
»بنجامیــن فرانکلیــن«، دانشــمند آمریکایــی کــه 
هــم نزدیک بینــی و هــم پیرچشــمی داشــت، عدســی 
دوکانونــی را اختــراع کــرد. گرچه برخــی مورخــان گاهی 
شــواهدی از پیشــرو بودن دیگران در این اختراع نشــان 
می دهنــد، امــا مکاتباتی بیــن »جــورج واتلــی« و »جان 
فنــو« ســردبیر روزنامــه ایــالات متحــده آمریــکا نشــان 
می دهــد کــه فرانکلیــن شــاید ۵0 ســال زودتــر از آنچــه 
در آغــاز تصــور می شــد، عدســی دوکانونــی را اختــراع 
کرده باشد. نخستین عدسی 
بــرای اصــلاح آستیگماتیســم 
نیــز در ســال ۱۸۲۵ به وســیله 
»جورج ایری«، ستاره شــناس 

بریتانیایی طراحی شد.
ســاخت قاب بــرای عینک نیز 
با گذشــت زمان تکامل یافت. 
نخستین چشمی ها به گونه ای 
طراحی شده بود که با دست یا 
فشــار روی بینی در جــای خود 
نگه داشته شــوند )پنس-نز/
»ژیرولامــو   .)pince-nez
ساوونارولا« پیشــنهاد کرد که 
چشــمی ها بــا روبانی روی ســر 
اســتفاده کننده بســته شــود. شــیوه مــدرن عینــک کــه 
دسته هایی از روی شــقیقه و گوش ها عبور کرده و عینک 
را نگــه  دارد، شــاید پیــش از ســال ۱۷۲۷ توســط »ادوارد 

اسکارلت«، بینایی سنج بریتانیایی پیاده شده باشد. 
 Moritz von( »در اوایل قــرن بیســتم »موریتــز فــون رور
Rohr( و »زایــس« )Zeiss( عدســی های نقطــه ای کــروی 
زایس پونکتال )Zeiss Punktal( را ساختند که سال های 
زیادی میدان دار این حوزه بود. همچنین »جاشوا سیلور« 
در سال ۲00۸ عینکی با عدسی های اصلاحی قابل تنظیم 
طراحی کرد که با استفاده از یک سرنگ داخلی، محلولی 
ســیلیکونی را به یک لنــز انعطاف پذیر پمــپ می کند. در 
همین حال عینک برخلاف محبوبیــت روزافزون لنزهای 
تماســی و جراحی اصلاحی چشــم با لیزر، همچنان رواج 
فراوانــی دارد، زیــرا فنــاوری آن بهبــود یافته اســت. اکنون 
می توان قاب های ساخته شده از آلیاژهای فلزی حافظه دار 
ویژه را خریداری کرد که پس از خم شدن به شکل درست 
خود بازمی گردند. قاب هــای مدرن نیز از مــواد قدرتمند و 
سبک وزن مانند آلیاژهای تیتانیوم ساخته می شوند که در 

گذشته در دسترس نبود.

رضا عباسی، مینیاتوریست ایرانی با عینک، 1673

 نخستین قاب های 
عینک شامل دو 
ذره بین بود که 

به وسیله دسته ها به 
هم متصل شده بودند 

تا روی بینی قرار گیرند 
و آن را »عینک پرچ« 

می نامند

ادامهازصفحه۲۱

آخرین تحولات رگولاتوری حوزه رمزارز

REPORTگزارش

بــه گفتــه قربانــی، فضــای رگولاتــوری رمزارزها 
از بلک لیســت بــه وایت لیســت تغییر مســیر 
داده و ایــن اتفــاق مثبتــی اســت، بــا ایــن  حال 
قربانی درباره تهدیــدات این اتفاق اضافه کرد: 
»وایت لیست ممکن است مانع نوزایی شود؛ 
این یعنی نوعی انحصار دادن به فعالان حاضر 
و جلوگیری از ورود بازیگران جدید به این فضا 
و این اتفاق ناگواری اســت و بایــد در خصوص 

آن احتیاط کرد.«

 در حــال حاضــر هیــچ نهــادی 
صلاحیت رگولاتــوری رمزارزها 

را ندارد، اما باید تعامل کرد
محمدمهــدی فاطمیــان، رئیــس هیئت مدیره 
انجمــن فین تــک در خصــوص کارکردهــای 
اینمــاد اختصاصــی صرافی هــای رمــزارزی و 
تأثیر آن بر نــگاه رگولاتور عنوان کرد: »منشــاء 
مطرح شدن اینماد بی ستاره، چالش تهدید یا 
مسدود کردن درگاه های پرداخت صرافی ها به 
بهانه های مختلف بود. مــا در انجمن فین تک 
مخالف سرســخت موضوع اینمــاد بودیم، اما 
این چالش و اجحافی که در حق کســب وکارها 
می شد، ما را قانع کرد که آن را پیگیری و مذاکره 

کنیم.«
فاطمیان ادامــه داد: »مفهوم سلف رگولیشــن 
یا خودتنظیم گری به واسطه همین فعالیت ها 
برای اولین بــار در فضــای ایران مطرح شــد و ما 

این را اتفاقی مثبت می دانیم.«
فاطمیــان در خصــوص رگولاتــوری ارزهــای 
دیجیتال در سراســر جهان مطــرح کرد: »هیچ 
حاکمیتــی نمی پذیــرد کــه جریان مالــی فعالی 
در آن وجــود داشــته باشــد، اما شــفاف و قابل 
رصد نباشــد. این مســئله تــا آنجا پیــش رفته 
که صفحات آخر نسخه اخیر FATF به بحث 
رمزارزهــا و قوانیــن آن اختصــاص پیــدا کــرده 

است.«
او درباره تغییرات فضای رمــزارزی در ایران نیز 
اضافه کــرد: »رویکرد حاکمیت تا ســال ۱۴00، 
مسدودســازی بود، اما در حال حاضر، فضای 
تعامل ایجاد شــده اســت. دغدغــه حاکمیت، 
بزرگ شــدن این فضا و بــالا رفتن گــردش مالی 
رمزارزها و عــدم امکان نظــارت حاکمیت بر آن 
اســت. فعــالان این حــوزه نیــز متوجــه دغدغه 
حاکمیت شــده اند و بــه همین علــت به دنبال 

تعامل بیشتر هستند.«
فاطمیان افــزود: »در حال حاضــر هیچ نهادی 
صلاحیــت رگولاتــوری رمزارزهــا را نــدارد و 
ســاختار و نگاهــی ســنتی به ایــن حــوزه وجود 
دارد و فضــای رمــزارز هــم قابــل رگولاتــوری در 
این چهارچــوب نیســت.« به گفتــه فاطمیان، 
در بعد نظارتــی و رفع دغدغه های پول شــویی، 
کســب وکارها می تواننــد بــا حاکمیــت تعامــل 
کنند و نیازی نیست به دنبال اسنادی مکتوب 

و محدودکننده باشند. او در ادامه این پرسش 
را از فعــالان حــوزه رمــزارز مطــرح کــرد: »بایــد 
بررســی کنیم که آیــا این حوزه به یــک رگولاتور 
واحــد نیــاز دارد یــا داشــتن دســتورالعمل ها و 
چهارچوب های نظارتی برای آن کافی ا ست؟«

تشــکل های  افزایــش 
بــرای  خودتنظیم گــری 

کسب وکارها مثبت است
در ادامه این پنل، عباس آشتیانی در خصوص 
رونــد اخــذ اینمــاد گفــت: »طبــق مذاکــرات 
انجام شده با مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، 
هــر یــک از انجمن هــای بلاکچیــن، فین تــک و 
ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای می تواننــد به 
کســب وکارها تأییدیه و معرفی نامه اعطا کنند 
و دریافت اینماد نیازمند تأیید هر ســه تشکل 
با هم نیست.« او با اشــاره به نمونه های موفق 
در ســایر کشــورها از جملــه ســنگاپور و امارات 
ادامه داد: »افزایش تعداد تشکل ها در فضای 
این چنینــی مثبــت اســت؛ چراکــه بــه توســعه 
حوزه رگ تک کمک می کنند و در صورت تعدد، 
تشــکل ها برای ارائــه خدمات بهتــر از یکدیگر 

سبقت می گیرند.«

 اخذ مالیات از کسب وکارهای 
معنــای  بــه  رمــزارزی 

رسمیت بخشی به این حوزه نیست
مصطفــی امیــری در خصــوص ارتبــاط اخــذ 
مالیات و به رسمیت شناختن کسب وکارهای 
رمزارزی گفــت: »کســب وکارها در چند ســال 
اخیــر، مالیــات خــود را پرداخــت کرده انــد، 
حاکمیــت هــم به نوعــی ایــن حــوزه را پذیرفتــه 
اســت، اما از اعطای امتیــاز به آن شــانه خالی 
کــرده اســت. بــه رســمیت شناخته شــدن این 
فضــا، موجب توســعه و رشــد کســب وکارهای 
فعــال می شــود. مــا شــرایط و جغرافیــای 
کســب وکار خــود را پذیرفتیــم و بایــد بــرای آن 
مبــارزه کنیــم و بــا حاکمیــت گفت وگو داشــته 
باشیم.« رضا قربانی نیز در خصوص موضوع 
مالیات مطرح کرد: »اخذ مالیات به معنای به 
رسمیت شناختن این حوزه نیست؛ اما تغییر 
نگاه امنیتــی حاکمیــت به ایــن حــوزه، اتفاقی 

بزرگ تر و مثبت تر است.«
محمدمهدی فاطمیــان نیز اضافه کــرد: »باید 
در خصــوص مالیــات، تعامــل و گفت وگو کرد؛ 
زیرا اگر خود مــا به عنوان فعالان حــوزه رمزارز، 
ســاختار پرداخت مالیات را ننویسیم، دیگری 
آن را می نویســد و ایــن نمی توانــد بــه نفــع 
کسب وکارهای رمزارزی در ایران باشد و هزینه 
کســب وکارها برای تغییر آن بالا می رود. با این  
حال فضا را بسیار مثبت می دانم و این تعامل 
ایجادشــده می توانــد بــرای کســب وکارهای 

رمزارزی فرصتی مناسب باشد.«
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نصایحمجدهمگر

 به جز هنر نکند
 نام رفته را باقی

خواجــه مجدالدیــن هبه الله بــن احمد 
بن یوســف همگر، ملک الشــعرای دربار 
سلغریان مشــهور به مجد همگر )۶۸۶ 
– ۶0۷ ه.ق.( زاده یــزد )یا شــیراز( شــاعر 
پارســی گوی ســده هفتم هجری اســت. 
شــاید همگــر )بافنــده( برگرفتــه از نــام 
کســب وکار خانوادگــی او یــا نخســتین 
کار خــودش بــوده باشــد. وی در شــیراز 
بــه خدمــت پادشــاهان ســلغری درآمد 
و در دربــار ابوبکــر بن ســعد و ســعد  بن 
ابوبکر رتبــه ملک الشــعرا را یافت. پس 
از زوال حکومــت ســلغریان بــه کرمــان 
رفت تا در پناه قراختاییان کرمان درآید. 
پــس از چنــدی بــه شــیراز بازگشــت و 
شمس الدین محمد و بهاءالدین محمد 
و  عطاملــک جوینــی از او پشــتیبانی 
کردند. همگر پس از حمله مغول و تاتار 
به اصفهان کوچ کرد و در همان شــهر از 
دنیا رفت. وی درباره زندگی گذرا و آنچه 

ماندنی است، می گوید:

کجاست در همه ملک جهان سلیمانی
که مهُر دل نسپارد به دست شیطانی
به داستان گذشته نگر که می خوانند
که رستمی بد و رویین تنی و دستانی
به زیر پای فنا پست کرد یک یک را
فلک به شعبده اختری به دستانی

بمانده نام همه زنده در جهان ز آنست
که دیده اند از ایشان هنر به هر سانی

به جز هنر نکند نام رفته را باقی
اگر فسانه سامی ست یا نریمانی

ز خاک آنان کز بادشان جهان پرُ بود
نماند چندان کز خاک شان پرُ آید انبانی
نه رخش رستم دیدم نه تخت کیخسرو

نه زان سرای و حواشی دری و دربانی
سخن ز شاعر توس آشکار گشت ارنه

نه معنی سده ماند و نه صورت مانی

HINT نکته

به خاطر نداشته ها
به ما سرکوفت نزنید!

1
»همیشــه نیمــه پــر لیــوان را ببیــن. دقت کــن، همه چیــز در 

آنجاست.« تابلویی روی دیوار آزمایشگاه

2
آدم اگــر آدم باشــد، از همه جــا درس زندگــی 
می گیــرد. مثــلاً خــود مــن را ببینید کــه حتی از 
پیام های کاری کارمندان آزمایشگاه برای یکدیگر 
هم درس زندگی می گیرم. اصلاً چه معنی دارد 
که هی بنشــینم و به نداشــته هایم فکر کنم که 
چرا خانه ندارم؟ چرا ماشین ندارم؟ یا اینکه اگر 
خانه ندارم، لااقل چرا مبلغ کرایه خانه را ندارم؟ 
یا بدتــر از آن، اگر ماشــین ندارم چــرا گاهی پول 

کرایه اســنپ را هم ندارم؟ می بینید؟ مدام »ندارم« »ندارم« 
چه بلایی سر ذهن آدم می آورد؟

3
اما من همان روز در آزمایشــگاه فهمیدم کــه باید نیمه پر 
لیوان را ببینم. برای همین وقتی جواب آزمایشم را گرفتم، 
فهمیدم فشــار خون دارم، قنــد و اوره دارم، چربــی دارم و 

حتی کبد چرب هم دارم.

4
حــالا در ایــن میــان عــده ای هســتند کــه مــدام نداری هــا و 
مشــکلات مان را یــاد خودمــان می اندازند. یکی 
می گویــد: مــردم دنیــا خودروهــای اســتاندارد و 
باکیفیت دارند، اما تو نــداری. دیگری می گوید: 
کارگر در بهمان کشور با یک ساعت کار به اندازه 
سه تا وام تو حقوق می گیرد، اما تو نمی گیری. از 
آن طرف یکی می پرد و می گوید: می دانم اذیت تان 
می کنــد امــا مــن اینترنــت بی فیلتــر دارم، اما تو 
نداری. نداری، نداری، نــداری... آخر چقدر باید 

بابت این نداری ها سرکوفت بشنویم؟

5
این اشخاص غافل با خودشان نمی گویند که شاید ما خودروی 
استاندارد نداشته باشیم، اما در عوض خودروی غیراستاندارد 
داریم که مردم هیچ جای دنیا ندارند. تازه مســئولان دلســوز 
خودروســاز هم داریم که کســی ندارد. با یک ساعت حقوق 
می توانیم بیست تا بربری بخریم، در حالی خارجی بدبخت 
حتی نمی داند اصلاً بربری چیســت. اگر اینترنت طبقه بالا 

نداریم، عوضش هر کدام مان یک کلکسیون منحصر به فرد از 
فیلترشکن هایی که به عقل جن هم نمی رسد داریم. در حالی 

که  مردم دنیا اصلاً نمی دانند فیلتر چیست!

6
می بینید دوســتان؟ بعضی هــا نه تنهــا نیمه پر لیــوان را 
نمی بینند، بلکه از بس ســیاه نما هســتند بالــکل منکر 
خــود لیــوان هــم می شــوند. انــگار ایــن زندگی تــوی کف 
دست برایمان محصولاتش را می آورد. واقعاً این درست 
اســت؟حتماً بایــد مبلــغ همــان لیــوان یــک بــار مصرف 
شــفاف را هم ازتان بگیرند تا خوب به محتویاتش دقت 
کنید؟ نکنیــد عزیــزان من، هــی نگوییــد رتبه کشــور در 
زمینه وضــع رفــاه عمومی بد اســت. کی گفتــه؟ به همه 
دارد خــوش می گــذرد. ملــت هنــوز اوضاع شــان خــوب 

است و جا دارند.

 7
ای دوست تو همچنان بیا همچین باش

خوشحال، شبیه دوره دیرین باش
از قیمت جنس ها شکایت داری؟
خرسند ولی ز قیمت بنزین باش

شبنوشتههاییکبچهنوآور!)83(

چه بپوشم؟
هرچه به مهــدی و ســامان گفتم من پشــت دســتم را 
داغ کرده ام با طناب پوسیده کامیار توی چاه که هیچ، 
توی چاله هــم نروم، حــرف به گوش شــان نرفت و همه 
توان شان را گذاشته بودند تا من را با خودشان برای آن 
مهمانی همراه کنند. من با ســاده دلی تمام و با ســری 
آکنده از پرســش های تجاری - فلسفی، در 
اوج ناتوانــی تســلیم شــدم و پذیرفتــم تا در 
آن مهمانــی شــرکت کنــم. حــالا کســی اگر 
خبر نداشته باشد، شــاید فکر کند در حال 
خواندن متن توبه نامه هستم و قرار است رو 
به مردم کنم و برای کارهای نادرست توجیه 
و توضیح بتراشــم. نه بابا، زهی خیال خام، 
من اهــل ایــن کارها نیســتم، اهــل آن کارها 
هم نبودم؛ پس توبه و گریه در کار نیســت. 
ولی خدا ازشــان نگــذرد بچه های ایــن گروه 
فتنه گر را که من را هم درگیر کارهای ناپسند خودشان 

می کنند. 

شبکه ســازی، ســاختن هویت کاری، یافتن دوستان و 
همکاران نــو، باخبــر شــدن از رویدادهــا و گرایش های 
همگانی و... انگیزه هایی بود که با خودم مرور می کردم 
تا قانع شــوم خوب اســت در برخی رویدادها شــرکت 
کنم. این چالش و گفت وگوهــای پیرامون آن را بارها با 

بچه ها داشته ام. 
همگی روی این نکته پافشــاری می کنند که نمی شود 
دور خودت دیوار بکشی و فکر کنی دیگران از خودت و 
کارت و توانایی هایت با خبر می شــوند؛ باید رفت وآمد 
کنــی. همین ها در کنار پافشــاری ســامان و ســاده دلی 
من به این منجر شــد که در آن دورهمی شــرکت کنم. 
نه برای اینکه ســری توی ســرها دربیاورم، بلکه به قول 
مهدی برای اینکه کاری کنیم تا سربه نیســت نشــویم 
و بالاخره دســت کم جایــی و روزی بــه چشــم بیاییم و 

دیده شویم!
پــس از ســر فــرود آوردن در برابــر آن همــه پافشــاری، 
درگیر یافتن پاسخ این پرسش بسیار فنی بودم که چه 
بپوشم؟ رسمی باشم یا نیمه رســمی، کمی تا قسمتی 
راحت و امروزی باشــم یــا نیم نگاهی هم بــه جایگاهم 
و فــلان و بهمان موضوع داشــته باشــم؟ اگــر دورهمی 
راستی راســتی دورهمی نباشــد و تنها اســمش را این 

گذاشــته باشــند که امــروزی و شــیک تر باشــد، آنگاه 
پوشیدن یک لباس نه چندان رسمی چه پیامی با خود 
خواهد داشت؟ اگر اسم و رسمش آن گونه باشد و من 

لباس رسمی بپوشم، چطور؟ 
حال و روزی که پیــش از رفتن به آن دورهمی داشــتم، 
بی شــباهت بــه حــال و روز صاحبــان کســب وکارها 
نیســت. آنــگاه کــه یــک رویــداد ســالانه بــا هزارجــور 
حاشیه به راه افتاده، چند سالی سابقه و چندین کرور 
سروصدا دارد؛ می شود بر آن چشــم  پوشید؟ حالا ما 
کنار بکشــیم، ســایرین چه خواهند کرد؟ اگــر دیگران 
این قــدر ســخت گیر نباشــند، بــا خوشــحالی برونــد و 
انگار عروسی داداش کوچک شان باشد، بپرند وسط و 
چنان پایکوبی کنند که لازم شود آب به سر و رویشان 
بپاشــند تا به ســایرین هم میدان بدهند، چه خواهد 
شــد؟ گیرم که عاقبــت برای رفتــن یک تصمیــم کبری 
بگیرنــد، آیا می تــوان از پــس هزینه ها برآمد؟ درســت 
مانند نمایشگاه کتاب و رویدادهای دیگر، آیا مشارکت 
کنند یا شرکت کنند؟ به راستی قرار است کاری بشود 
یا نمایش کار اســت؟ اگر قرار باشــد به جای نشستن 
در خانه و پیگیری خبرها، کفــش و کلاه کنند و بروند، 

چه بپوشند؟  
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